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KONEC
IZGNANSTVU!

Le še slaba dva meseca nas ločita 
od nedelje, 14. junija, ko bomo volivci v deželi Furla- 
niji-Julijski kra jin i poklicani k vo liln im  skrinjicam, da 
izvolimo nove deželne poslance. Ta dan bodo tudi vo
litve novih občinskih svetov v Gorici in Krm inu, da 
omenjamo le občini, k i naše ljud i pobliže zanimata.

Znano je, da sta predvidenje ali napoved vo liln ih  
izidov vedno silno tvegani, pa naj volitve potekajo v še 
tako rednih razmerah. Vemo pa, da že nekaj let v naši 
deželi ni popolnoma rednih razmer, kot zgovorno priča 
dejstvo, da so se deželne vlade v zadnji petletni man
datni dobi menjavale skoraj na tekočem traku. Zato je 
vsaka vnaprejšnja napoved junijskega volilnega izida 
dejansko nemogoča.

Za skorajšnjo volilno preizkušnjo na deželni ravni je 
v tem trenutku predvsem značilno, da še ni popolnoma 
jasno, katere politične sile, gibanja ali stranke se bodo 
zavzemale za zaupanje volivcev. Že zdaj pa je gotovo, 
da se volilnega boja ne bosta udeležila le desnosre
dinski in levosredinski po litičn i blok, temveč bo slika 
mnogo bolj pestra in raznolika.

Naj bo že kakorko li, vemo, da v tem trenutku slo
venske volivce še najbolj zanima, če bodo mogli s svojim 
glasom prispevati, da bo v novi deželni zbor izvoljeno 
njihovo predstavništvo. Se do pred nekaj dnevi je iz 
Poročil, ki smo jih v uredništvu prejemali od Sloven
ske skupnosti, vse kazalo, da bo lepo in stvarno p rilo 
žnost predstavljal "Projekt avtonomij", to je volilna na
veza Illy  (Trst) in Strassoldo (ostalo deželno ozemlje). 
Na njunih listah bi namreč b ilo  tudi primerno število 
slovenskih kandidatov, ti pa bi b ili prisotni v vseh šti
rih vo liln ih  okrožjih, kjer je naša narodna manjšina 
zgodovinsko prisotna. Zamisel pa se žal ne bo - vsaj 
tako kaže - uresničila, ker se je župan Illy  premislil in 
se torej ne bo udeležil volilnega boja.

O novem položaju je vodstvo SSk razpravljalo na seji 
14. t.m. in sklenilo, da bo ponudilo volilno zavezništvo 
tistim partnerjem, ki bodo trdno jamčiti, da sprejemajo 
tr i osnovne pogoje: izvolitev slovenskega deželnega 
poslanca, globalno zakonsko zaščito slovenske manjšine 
m zajamčeno zastopstvo manjšine v vseh izvoljenih zako
nodajnih in upravnih telesih.

Trenutek, ki ga preživljamo, je torej zelo kočljiv. Po
vsem upravičeno pa protestiramo zoper stanje, v kate
rem smo se znašli po nepotrebnem oziroma po krivd i 
nekaterih po litičn ih  sil iz vrst italijanske večine. Sled
nje niso pokazale prav nobene politične volje, da bi 
mogla naša slovenska narodnostna skupnost imeti svoje 
izvoljeno predstavništvo v deželnem svetu Furlanije- 
Julijske krajine, iz katerega je bil naš poslanec leta 1993 
dejansko izgnan zaradi novih krivičnih voliln ih predpi- 
SOV' Z°Pet popolnoma upravičeno pišemo o pravem 
političnem škandalu in grobem teptanju ene osnovnih 
demokratičnih pravic. Zato je treba narediti vse, da se 
temu izgnanstvu 14. junija 1998 naredi konec!

- DRAGO LEGIŠA

SLO VE N S K O - I T A L I J A N S K I  O D N O S I

ZA SOŽITJE OB JADRANU

(PIRAN. JUNIJ 1997; FOTO KROMA)

"Mi moramo, kot prija
telji ali sovražniki, narediti 
vse, da pobliže spoznamo 
Slovane." S temi besedami se 
Giuseppe Mazzini, eden od 
očetov italijanskega Risorgi- 
menta, obrača v svojih zna
nih Slovanskih pismih na ita
lijansko javnost za določitev 
politične linije Italije do vzho
dnih sosedov Slovanov ob 
Jadranu. Sem seveda sodimo 
tudi (in še najprej) Slovenci, 
poleg Hrvatov in Srbov, ki so 
skupno z nami in Bolgari 
takrat predstavljali južne Slo
vane. Besede, ki so še po do
brih sto letih žive in aktualne, 
saj tudi danes le malo italijan
skih ljudi res pozna ta bližnji 
slovanski in zlasti slovenski 
svet. Vse zgodovinske krize 
in polemike na tem področju 
so dobro znane, danes pa se 
prav slovenski narod s svojo 
mlado državo znajde v najbolj 
neposrednem stiku z repu
bliko Italijo. Politični realizem 
kliče na sodelovanje in odprt 
dialog, na drugi strani pa tudi 
o p oza rja  na p o tre b o  po 
enakopravnih in tvornih od
nosih med Ljubljano in Ri
mom, ki naj se navdihujejo v 
evropskih perspektivah obeh 
enakovrednih partnerjev.

Odnosi med Slovenijo in 
Italijo na državni ravni so še 
mladi in seveda ne morejo še

beležiti tradicionalne in utrje
ne diplomatske tradicije. Veli
ko pre jšn jih  m eddržavnih 
odnosov med Italijo in Jugo
slavijo je seveda tudi imelo 
veliko pomena za Slovenijo in 
Slovence sploh, tudi kar za
deva Slovence izven meja 
matične domovine, še zlasti 
za slovensko manjšino v ita
lijanski državi. V dobi med 
obema svetovnima vojnama 
je po mirovni pogodbi iz leta 
1918 ostalo v mejah Italije ka- 

; kih pol milijona Slovencev in 
Hrvatov. Povojno stanje seje 
bistveno spremenilo s premi
kom jugoslovanske državne 
meje na zahodu in priključit
vijo velikega dela Primorske 
k Jugoslaviji. Tako je ostalo 
tudi seveda s sedanjo Slove- 

1 nijo. Po drugi svetovni vojni 
se je močno znižala številčna 
moč slovenske manjšine v Ita
liji, hrvaške (razen v deželi 
Molise) pa ni več.

In prav vprašanje manjšin 
i  je po drugi vojni postalo eno 
glavnih, delno že prej v odno- 
sih Rim-Beograd, še zlasti pa 

| sedaj v odnosih Rim-Ljublja- 
na. Stvari so se tudi spreme
nile v toliko, da imamo sedaj 
tudi italijansko, čeprav malo
številno narodno manjšino v 
republiki Sloveniji. Manjšinsko 
vprašanje dobiva vedno večji 
pomen in obe državi se danes 

I lahko sklicujeta tudi na evrop- 
l ska načela in prve uradne

j  dokumente politične Evrope
0 manjšinah. Vse to daje pro
blemu še širše razsežnosti.

LJUBLJANA IN  RIM  
DANES

V zadnjih letih so bili stiki - 
tudi na visoki ravni - med Slo
venijo in Italijo kar pogosti, 

j  Med zadnjimi je bil prav obisk
1 italijanskega premiera Prodija 
v Ljubljani, prej pa še predse
dnika Kučana v Rimu. Oba 
zunanja ministra se sicer več
krat srečujeta, posebno je z 
italijanske strani aktiven zu
nanji politik Fassino, ki vzdr
žuje tudi glavne stike z manj- 

1 šino. Nedavno je bil v Rimu
predsednik slovenskega par
lamenta Janez Podobnik, ki je 
tako vrnil obisk predsedniku 

i poslanske zbornice Violante- 
ju. To je le prikaz aktivne iz
menjave stikov med glavnimi 
političnimi in državnimi pred
stavniki obeh držav.

Proti koncu tega meseca je 
predvideno posebno sreča
nje predsednikov vlad Italije, 
Slovenije in Madžarske. Sre- 

i  Čanje "trilaterale" bo v Trstu. 
Predsedniki Prodi, Drnovšek 

lin  H orn bodo obravnavali 
skupna vprašanja, ki zadeva- 

| jo te tri države, le-te so med 
drugim ustanovile posebno 

! skupno vojaško enoto. To bo
do sestavljali alpinci iz Italije, 
planinski oddelek slovenske 
vojske in posebna madžar
ska enota. Gotovo je to prvi 
prim er vojaškega sodelova
nja v moderni zgodovini, zla
sti ker gre za države, ki niso 

j  (vsaj zaenkrat) v kaki skupni 
vojaški zvezi. Znano pa je, da 
se tako Madžarska kot Slove
nija že pripravljata na vstop v 
NATO. Slovenski in italijanski 
državniki se tudi večkrat sre
čujejo na vrhunskih sestankih 
Srednjeevropske iniciative, ki 
zbira kar veliko število držav 
srednje in vzhodne Evrope, z 

I zahodne strani pa sta prisot
ni Nemčija in Italija.

V slovensko-ita lijanskih 
odnosih je danes najbolj pri
soten argument vstop Slove
nije v Evropsko unijo. Kot 
smo že pisali, je bil nedavno

ANDREJ BRATUŽ

i v Bruslju sestanek odgovor
nih ministrov EU in držav kan
didatk za vstop, med njim i 

; Slovenije. Seveda bo morala 
i  zdaj Ljubljana poskrbeti za 
razne pobude oz. reforme v 
svojem pravnem oz. gospo
darskem ustroju, ki ga bo tre
ba poenotiti z evropskim.

ITALIJA-SLOVENIJA-
EVROPA

Danes je gotovo ena od 
vodilnih silnic evropske poli
tike tudi odpiranje vzhodni in 
srednji Evropi. V tem smislu 

| si sledijo razne pogajalne faze 
držav, ki so že v asociacij- 

j skem oz. pridružitvenem pro
cesu z Evropsko unijo. To pa 
ni edini problem Evrope. V sa
mem notranjem  dogajanju 
petnajsterice sta danes v prvi 

1 vrsti prisotna monetarna po- 
j  litika in vprašanje, katere dr
žave bodo z gotovostjo prve 
sprejele "evro" kot svoj denar, 
s tem pa tudi vstopile v čvr- 

| sto skupnost najmočnejših in 
trdnih članic zveze. Znano je, 
da se Italija na vse načine po
teguje za vstop v prvo vrsto 
kandidatk za denarno skup
nost. Izgleda, da ji bo tudi us
pelo, čeprav marsikdaj razne 
druge države-članice (zlasti 
Nemčija, pa tudi Nizozem- 

j  ska) večkrat podvomijo v to 
možnost. Vsekakor bo to po
kazala najbližja bodočnost 

| in tako zakoličila meje te nove 
evropske skupnosti.

Kaj pa Slovenija? Kot že re
čeno, gre tu najprej in pred
vsem za dejanski vstop v Ev
ropsko unijo. Republika Slo- 

i  venija ima danes gotovo že 
zelo dobre in stvarne možno
sti za vstop v politično Evro
po, tudi med petimi oz. šesti
mi državami kandidatinjami 

i  (Češka, Madžarska, Estonija, 
Ciper), ki se tudi pripravljajo 

| za ta izpit. Ta pa ne bo lahek, 
j  saj bodo nad vsem državnim, 
političnim, gospodarskim in 
socialnim življenjem in delo
vanjem Slovenije (in seveda 

; ostalih omenjenih dežel) bde
li strogi komisarji iz Bruslja.
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Drežniške Ravne, dan po potresu (J. Eržen, Delo, 14.4.98)

S 1 . STRANI

Z A  SOŽITJE  
OB J A D R A N U

Upati pa je, da bo znala Lju
bljana res dobro odgovoriti na 
zastavljena vprašanja in tako 
izdelati svojo evropsko matu
ro. Ne bomo se sedaj tu zau
stavljali ob še raznih odprtih 
in kočljivih vprašanjih tudi po
litične narave in družbenega 
značaja, ki znajo negativno 
vplivati na komisarje. Ali bodo 
pozitivni dejavniki prevladali?

In če ima danes Slovenija 
močne sogovornike za svoj 
evropski vstop, bo med temi 
verjetno tudi Italija. Rim se za
veda, da mora imeti na sedanji 
meji urejeno stanje. Sedaj 
predstavlja Italija mejo Evrop
ske unije proti vzhodu. Z vsto
pom Slovenije se bo premak
nila in prava meja bo šele slo
venska meja s Hrvaško. Vse 
to ima tudi svoj veliki pomen. 
Prav zato lahko rečemo, da 
sta sodelovanje in prijateljstvo 
ob Jadranu še kako nujna in 
potrebna, tako včeraj kot še 
bolj danes in ju tri. Zato naj 
še zaključimo prav z Mazzi
nijevimi besedami o tem: "To
da prav cilj mednarodnega 
življenja Italije... je nekje više, 
tam, kjer se danes dviga naj
bolj življenjski problem Evro
pe, v bratstvu s prostranim 
in močnim elementom, ki je 
poklican, da vlije novega duha 
v skupnost narodov... v zavez
ništvu s slovansko družino."

H U D  POTRES PRIZADEL 
GORNJE POSOČJE

MARJAN DROBEZ

V nedeljo, na Veliko noč, 
so se ob 12.55 zatresla tla po 
vsej Sloveniji. Potresni sunek 
je trajal 15 sekund. Potresno 
središče je bilo med Kobari
dom in Bovcem, o čemer so 
prva poročala italijanska jav
na občila. V žarišču je potres 
imel moč 5.5 stopnje po Rich
terju, na površju pa 8 stopinj 
po Mercallijevi lestvici. Naj
večjo škodo je potres povzro
čil v Bovcu, Trenti in nekate
rih manjših vaseh na obm o
čju Gornjega Posočja. O  ško
di, ki je žal večja, kot je kaza
lo tik po potresu, bomo obšir
neje pisali prihodnjič.

Drugod po Sloveniji je po
tres povzročil velik preplah, 
vendar ne večje škode. Izje
ma je Bohinj, kjer je potresni 
sunek odtrgal okoli 100 me
trov obale, ki je skupaj z drev
jem padla v jezero. Na Jese
nicah je bilo poškodovanih 
nekaj tovarniških dimnikov. 
Potresno območje v Bovcu so 
v nedeljo obiskali in se sez
nanili s stanjem predsednik 
slovenskega parlamenta Po
dobnik, pravosodni minister 
Marušič ter minister za kul
turo Školč.

Potresni sunek so občutili 
tudi v Avstriji, zlasti na Koro
škem in na Dunaju, pa tudi v

Nemčiji, zlasti v Munchnu. V 
Sloveniji seje takoj po potre
su začela široka in dobro or
ganizirana akcija pomoči, da 
bi posledice naravne nesreče 
čimprej odpravili. Država ima 
za take primere na voljo po
seben sklad tudi iz proračun
ske rezerve. Posebno potreb
ni bodo krediti za popravila 
poškodovanih stanovanjskih 
in gospodarskih poslopij v 
Bovcu in drugod v Gornjem 
Posočju. Pomoč prizadetim 
so poslali tudi iz Italije.

Po potresnem delovanju v 
Sloveniji so v ospredju gorenj- 
skoljubljansko, idrijsko in kr- 
ško-brežiško območje. Ne
deljski potres je bil po tistem 
na Kozjanskem I. 1974 in po 
potresu v Posočju (in v so
sednji Furlaniji) I. 1976 tretji 
največji v državi po drugi voj
ni. Prav na velikonočno ne
deljo je ljubljanski nadškof 
Franc Rode v ljubljanski stol
nici vodil mašo v spomin na 
žrtve potresa pred 103 leti v 
Ljubljani. V Sloveniji je bil do
slej največji potres 26. m ar
ca 1511 na Idrijskem. Dose
gel je 10. stopnjo po Mercal
lijevi lestvici. Zahteval je 12 
tisoč žrtev, porušil pa je tudi 
skoraj vse gradove na G o
renjskem , N otran jskem  in 
Dolenjskem.

Z G O D O V IN S K I
D O G O V O R

MIRO OPPELT
stvo, katerega so vsi označevali 
za nemogočega, nekdanjega 
ameriškega demokratskega se
natorja Mitchella. Po22 mese
cih pogajanj je uspešno zaklju
čil nalogo, ki mu jo je bil pove
ril ameriški predsednik Clin
ton. Sam pa opozarja, da je li
stina, ki šteje 69 strani, le prvi 
korak k miru in spravi.

Papež Janez Pavel II. je na 
velikonočni ponedeljek dejal, 
da dogovor omogoča pogled 
v prihodnost z večjim zaupa
njem, in pozval vsakogar, naj 
sedaj ob posluhu lastne vesti s 
pogumom izvaja odgovorna in 
stvarna dela, ki naj omogočijo 
vsem skupno hojo za mirom 
ter preprečijo vse, kar bi spet 
privedlo do sovraštva in nasi
lja. Papeževe besede se nave
zujejo na splošno velikonočno 
poslanico državnikom in vsem 
ljudem dobre volje s pozivom 
na drznost upanja za vse, ki so 
vpleteni v bratomorne spopa
de ali okušajo Kalvarijo, ki se 
zdi brezkončna. V severnoir
skem primeru so odgovorni res 
izkazali drznost in pogum. Za
sluga gre vztrajnosti britanske
ga premiera Blaira (na sliki) in 
irskega kolege Ahrensa pa tudi 
političnima voditeljima katoli
škega in protestantskega tabo
ra Adamsu in Trimbleju. Doka
zala sta velik pogum pri popu
ščanju skrajnih stališč in se od
ločila, da postaneta graditelja 
miru. Čaka ju velika preizkušnja 
za dosego pristanka v lastnih 
vrstah in pri ljudstvu, ki se o- 
svoboja stoletnega strupa ver
skega sovraštva, s katerim so 
prikrivali ohranjevanje nado
blasti in odpor proti krivicam. 
Vsi se morajo še soočati z ne
varnostjo skrajnih sil, ki bodo

Na veliki petek so na gradu 
Stormont pri Belfastu dosegli 
mirovni dogovor za Severno 
Irsko. Vpletene strani si tokrat 
niso upale zgrešiti sestanka z 
zgodovino. Zavrgle so balast 
osmih stoletij nakopičenega 
sovraštva in prisluhnile nadam 
ljudstva po miru in sožitju.

Samo v zadnjem trideset- 
letju je terorizem državljanske 
vojne na severnem delu sma
ragdno zelenega otoka zahte
val tritisoč dvesto smrtnih žr
tev, izredno stanje in dejansko 
vojaško zasedbo. Nobelov na
grajenec pesnik Seamus Hea- 
ney je dogodek velikega petka 
primerjal z odkritjem kamna, 
ki je prekrival Jezusov grob. Za
ključilo se je triletno poslan-

skušale preprečiti težavno pot 
do sožitja. Prvi odzivi pri ljud
stvu pa kažejo, da bo tokrat tež
ko zaustaviti dejansko željo po 
miru še tako krvavim provoka
cijam navkljub.

SLOVENSKA KARITAS 
Slovenska Karitas se prek 

slovenskih škofijskih Karitas 
vključuje v pomoč ljudem, pri
zadetim po potresu. Vse žup
nijske Karitas na prizadetem 
področju so se vključile v aktiv
nosti štabov za civilno zaščito. 
Kdor želi preko Karitas poma
gati potresencem, lahko pri
spevek nakaže na žiro račun 
Slovenske Karitas št. 50100- 
620-133 05 1140116-623903 
s pripisom "Potres" ali odda 
svoj dar v pisarnah Karitas.

PO SVET O ID E N T I
T E T I, M A N J Š IN I IN  
O D N O S IH  Z M A T IC O
Svet slovenskih organizacij 
bo v petek, 24. aprila, orga
niziral posvet na tem o Iden
titeta in manjšina - odnosi z 
matico. S tem hoče dati svoj 
prispevek k skupnemu raz
mišljanju, ki zadnje čase pov
zroča dokaj veliko hude krvi 
med pripadniki manjšine in 
ki do sedaj ni om ogočil, da 
bi na zadevo začeli gledati 
bolj sproščeno in brez po liti
čnih predsodkov. Sedanja ra
ven diskusije ne zadovoljuje, 
še zlasti ker vnaša nem ir in 
negotovost predvsem med 
mlajše generacije. Dostikrat 
nejasno povedane m isli o 
multikulturnosti in integraciji 
manjšine postavljajo na gla
vo mejnike, ki so bili za nas 
splošno sprejeti, če ne celo 
samoumevni.

Posvet bo v mali dvorani 
Kulturnega centra Bratuž v 
Gorici z začetkom ob 16. uri.
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P O V E J M O  N A G L A S
JANEZ POVSE ]

JE RES MOGOČE, DA SLOVENCI 
ZAVRAČAMO NAČELA 
ČLOVEČNOSTI IN MEDSEBOJNEGA 

SPOŠTOVANJA?

Zadnje čase preprosto n i mogoče m im o  
nekaterih dogodkov v matični domovini. Kot 
bi se odnosi m ed Slovenci presenetljivo zaos
trili vedno tedaj, kadar ni več zunanje nevar
nosti. Vrh vsega vzbujajo zaostritve nelagodje, 
in sicer zaradi očitnega zavračanja načel, ki so 
temeljna za razviti svet in ne nazadnje tudi za 
Slovenijo, kakršno si želimo.

Mlada država se na prim er še vedno ne 
more dokopati do iskrene notranje pomiritve  
oziroma sprave, ki bi morala na človeški način 
urediti nevzdržne dogodke iz preteklosti in 
končno vrniti vsem Slovencem dobro ime in 
priznan grob. Še kar naprej je  torej v veljavi 
enostranski pogled na zgodovino, ki še danda
nes krivično prizadeva številne rojake. Dalje je  
v mladi državi sramotenje verskih čustev po 
stalo tako rekoč pravilo, p ri čemer kar ni 
mogoče prepoznati naroda, ki je  b il v prvi vrsti 
upoštevan zaradi svoje miroljubnosti, delavno
sti in skromnosti. Odveč je  pripom injati, da je 
javno, če že ne organizirano žaljenje verskih 
čustev ena največjih kršitev človekovih pravic, 
predvsem pa kaj rado vodi v spodbujanje  
vsakršne nestrpnosti in v skrajnem primeru tudi 
nasilja. Dalje je  bilo pred nedavnim ponovno 
mogoče zaslediti podatek, kako vdove padlih 
za samostojno državo Slovenijo še vedno niso 
za svoje družine od države prejele pomoči, ki 
je  bila uradno že obljubljena. To dejstvo toliko

bolj prizadeva čut za temeljno človeško soli- 
' darnost, ker gre le za nekaj desetin družin. Tuja 
televizija pa je  v svojem poročilu o Sloveniji 
upravičeno podčrtala podatek, da se državljani 
Slovenije skoraj soglasno upirajo ustanavljanju 
središč za zdravljenje zasvojenih z mamili.

N i pretirana trditev, da je vsak od  neštetih 
pojavov že sam po sebi zelo sporen in škodljiv, 
toliko pomenljiveje delujejo vsi skupaj v skle
njenem seznamu. Kaj se torej dogaja z nami 
in zakaj? Gre res zgolj za težaven prehod iz 
povojnega obdobja v demokracijo? Se le ruši 
preveč olepšana podoba slovenskega naroda 
in so trenutni pojavi le začasni? V kolikor b i se 
tovrstni neprijetni dogodki v mladi državi Slo
veniji nadaljevali ali celo stopnjevali, b i seveda 
moteče vplivali tudi na življenje manjšin in slo
venstva nasploh. Kot manjšina do sedaj urad
no nismo odločneje komentirali tukaj obrav
navanih dogodkov v matični domovini, prav 
gotovo pa ob zmanjševanju ravni medseboj
nega spoštovanja m ed državljani Slovenije ne 
bi smeli ostati brezbrižni, kot da se nas vse to 
nič kot toliko ne tiče. Kot je nedavni potres 
prizadejal veliko nesrečo, bi lahko vsaj postal 
priložnost za lepše in bolj prijateljske odnose 
m ed Slovenci. Bilo bi namreč več kot umestno 
in tudi nujno, da bi vsi skupaj pričeli novo ob
dobje, svetlejše od  tega, ki ga preživljamo zdaj.
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AKTUALNO

I NTERVJU /  A N D R E A  BELLAVITE

OBČUTITI KORENINE DRUGEGA,
KI RASTE S TEBOJ...

JURIJ PALJK

Duhovnik Andrea Bellavite je tajnik sinode goriške 
nadškofije, ki se bo v kratkem slovesno končala. Nekateri 

slovenski verniki ga poznamo tudi po tem , da mašuje in 
pridiga v slovenščini, za katero pravi, da mu je draga 

in mu je žal, da je ne zna še lepše govoriti.

P ro s im o  Vas, 
d a  se p re d s ta v ite .

Rodil sem se v Veroni leta 1959, 
oče je iz Veneta, mama pa je  iz To
skane. Odraščal sem v Gorici, saj 
se je oče zaradi dela preselil sem, 
ko mi je bilo sedem let. V Gorici sem 
maturiral na klasičnem liceju Dan
te Alighieri, takoj po maturi pa sem 
vstopil v bogoslovje. Duhovnik sem 
postal 1.1984, kasneje sem opravljal 
različne duhovniške službe. Med 
tem časom sem tudi študiral v Rimu, 
kjer sem dosegel licenco iz teologije. 
Ce povem podrobneje: najprej sem 
postal nadškofov tajnik in sem obe
nem pomagal pri bogoslužnem de
lu v goriški stolnici. Takoj zatem sem 
študiral v Rimu na Gregorijanski uni
verzi dogmatiko. Rima se rad spo
minjam, ker sem veliko delal na pa
storalnem področju in to največ z 
jetniki v rimskem zaporu Rebibbia; 
to je bila izredna življenjska izku
šnja. Ko sem se vrnil, sem bil odgo
voren v goriški nadškofiji za katehi- 
ste in šolski verouk. To sem oprav
ljal pet let; hkrati sem bil kaplan v 
Gradišču, pet let pa tudi župnik v 
'urlanskem kraju Aiello.

In  s e d a j?
Ko se je goriški nadškof Bom- 

marco odločil, da bo naša nadškofi
ja imela sinodo, me je 1.1995 pokli
cal in sem postal organizacijski taj
nik sinode. Zelo težko mi je bilo pu
stiti župnijo, ker sem se navezal na 
čudovite ljudi v Furlaniji. Vseeno pa 
sem zadovoljen z opravljenim de
lom pri sinodi. Naj povem še, da že 
deset let poučujem na videmski te
ološki fakulteti teologijo oznanjenja.

S inoda se b liž a  koncu....
Sinoda je trajala v bistvu štiri leta, 

toliko časa je namreč preteklo, od
kar je škofijski pastoralni svet sprejel 
nadškovo pobudo za sinodo. Naj
prej so seveda tekle priprave, saj je 
sinoda zajela krajevno Cerkev šele 
zadnji dve leti. Zadovoljen sem z de
lom, ker je bila sinoda vseeno do
godek, ki je omogočil okrog tristo 
osebam - povečini laikom - da so 
se poglobili v osnovne smernice 
krajevne Cerkve. Sinodalci so se sre
čevali in se pogovarjali. Sad tega de
la se vidi šele sedaj, ko začenjamo 
objavljati skrčene dokumente sino
de. M islim, da je najvažnejša stvar 
goriške sinode prav v tem, da so se 
Uudje pogovarjali, kakšna naj bo nji
hova Cerkev. Morda pa vseeno lah
ko rečem, da je bila sinoda okrnje- 
Hj' ^er j e niso vsi sprejeli, saj se mi 
Zdi, da ji s svojimi smernicami ni us
pelo prodreti v vse segmetne naše 
družbe v goriški nadškofiji. Tu mi- 
sh it i  predvsem na različne družbene 
sloje. Mislim, da nas po sinodi čaka 
se veliko dela predvsem v odnosu

o civilne družbe!

K akšen  se Vani z d i  
sk !ep n i d o ku m en t s in o d e?

Razdeljen je na dva dela. Prvi go- 
v° r i o osnovnih in najvažnejših 
^rnemicah za našo Cerkev. Po tej 
P0 i bo šla naša nadškofija. Mislim, 

a je ta del zelo dober, ker res pred- 
ja to, o čemer smo govorili med

sinodo. Drugi del ni tako jasen, ker 
v njem predstavljamo predvsem 
nove oblike življenja naše Cerkve. 
Mislim , da smo tu šele na začetku 
in bomo zato morali še veliko nare
diti, da bo Cerkev dobro prisotna v 
vseh slojih goriške družbe. Prvi del 
je gotovo pomemben. Naj navedem 
samo načelo enotnosti v različnosti, 
ki izhaja iz Sv. Trojice. To je smer, 
po kateri hoče in tudi mora goriška 
Cerkev hoditi. To pomeni, da mora 
biti goriška Cerkev res enotna; zave
dati pa se mora bogastva vseh kul
turnih, jezikovnih in narodnih kom
ponent, ki jo  sestavljajo! Če je bila 
prejšnja sinoda v tem, da je  skušala 
un ifo rm ira ti vso Cerkev po rim 
skem zgledu, pa smo pri sedanji si
nodi priče težnji, da bi z veseljem 
sprejeli dejstvo, da smo si različni, 
a edini v veri in delu za Kristusa. Ze
lo važno je, da pride to do izraza v 
sklepnem sinodalnem dokumentu. 
Seveda je v tem izražena tudi eku
menska in socialna plat Cerkve in 
tudi pot, po kateri naj hodi krajevna 
Cerkev. Slednja mora postati taka, 
da se vsakdo v njej prepozna in obe
nem doživlja veselje in žalost bli
žnjega. Pojavlja se tudi problem je
zika, s katerim moramo oznanjati 
Jezusov evangelij, kajti najti mora
mo tak jezik, ki bo nagovarjal sodob
nega človeka. V njegovem jeziku mu 
moramo govoriti o evangeljski res
nici. Predvsem pa moramo biti ve
seli, da smo med seboj različni, a 
da vsi verujemo v istega Boga.

Je  b ila  m ed  s inodo  
iz p o s ta v lje n a  tu d i  

s o lid a rn o s t do  sočloveka, 
s o c ia ln a  p la t  k rš č a n s k e  

ve re ? K a k o  j e  s lem  
v g o r iš k i C erkvi?

Enostavno bi bilo reči, da se je 
na tem področju veliko naredilo. V 

1 goriški nadškofiji namreč obstajajo 
ustanove, ki skrbijo za revne in na 
rob potisnjene ljudi. Naj navedem 
samo m isijonske pobude, zbirn i 
center za odrinjene na Placuti, kra- 

j  jevno Karitas itd. Seveda je prišlo pri 
sinodi tudi do razprave o tem in to 
je tudi zapisano. Vseeno pa mislim, 
da m oram o narediti kakovosten 
preskok. Poglejmo samo primer vo- 

! jaške baze v Avianu. Na eni strani 
trdimo, da smo v demokratični dr
žavi, na drugi strani pa obstaja pod
ročje, na katerega ne smemo niti 

I stopiti; niti tega ne vemo, če so pod 
zemljo zares atomske bombe ali jih 
ni. Niti protestirati ne smemo, pače- 

; prav vojaške vaje lahko privedejo do 
takih tragedij, kot je bila nedavno ti
sta na Cermisu. Drug problem je se
veda socialno stanje, t.i Ve llfare  Sta

te", tretji brezposelnost; zelo blizu 
smo težavam, ki jih imajo brezpo
selni v tržiški ladjedelnici. M islim, 
da ni treba nikomur razlagati, da je 
ladjedelnica v velikih težavah. Seve
da je še veliko drugih žgočih social
nih tem, pri katerih bi morala biti 
krajevna Cerkev bolj prisotna, kot 
pa je. Ne smemo pozabiti na vse 
večje število ljudi, ki z veliko težavo 
preživijo dan, na večino tistih potre
bnih, ki se čez dan trudijo, da bi bil 
večer boljši, kot je njihov težavni dan.

K a k o  la h k o  C erkev  
bolj p o m a g a ?

Na več področjih. Najprej mora
mo vedeti, da Cerkev ni institucija,

1 ki samo govori o tem, kako je blizu 
potrebnim, brezposelnim itd. Zave
dati se moramo, da Cerkev živi sko- 

I zi delavce, brezposelne, potrebne, 
da so ti ljudje Cerkev. Beseda Cer
kve mora biti vedno bolj ovredno- 
tena kot beseda človeka, ki Cerkev 
sestavlja. Ljudje, ki živijo današnje 
težave in sestavljajo današnjo dru- 

l žbo, so Cerkev. Z  vsemi močmi mo
ramo podpirati organizacije, ki po
magajo potrebnim in trpečim! Zav
zemati se moramo za tako družbo, 
v kateri ne bo postavljen na prvo me- 

! sto kapital, ampak človekovo delo, 
i človek, ki je v odnosu z delom, nje
gova družina, vsa družba. Rad bi po
udaril pomen papeževe poslanice 
Centesimus annus, v kateri zelo lepo 
govori o delu, lastnini, kapitalu in od
nosih med delom, kapitalom in člo
vekom. Sv. oče je izreden primer os
veščenega človeka in pastirja, ki se 
zaveda težav sedanjega človeka in 
se zavzema za socialno pravičnost 
za vse ljudi. M islim , da je enciklika 
Laborem exercens izjemna poslani
ca vsem delavcem in še bolj delo
dajalcem. Nanjo smo skorajda po
zabili, papež Janez Pavel II. pa jo je 
objavil I. 1981. V njej sv. oče razla
ga, kakšen naj bo odnos med delo
dajalcem in delavcem, pravi, da mo
ra imeti vsak delaven človek svoje 
dostojanstvo, ki mu ga ne sme nihče 
om alovaževati, še manj k ra titi. 
"Vsak človek mora imeti možnost 
najti tako delo, ki ne bo žalilo njego
vega dostojanstva!" pravi sv. oče v 
tej encikliki. Človek je ustvarjen po 

j  božji podobi in ima zato vso pravi
co imeti tako delo, ki ne žali njego
vega dostojanstva! Na prvem me- 

; stu je oseba in šele nato so delovni 
i odnosi, kapital. V trenutku, ko po
stavimo kapital na prvo mesto, po
rušimo zdrave odnose v družbi in 
izničimo človeško dostojanstvo.

P r i  dvele tnem  
ra z p ra v l ja n ju  v o k v iru  

sinode g o r iš k e  n a d š k o fije  
j e  p r iš e l ze lo  ra z v id n o  
na dan  p ro b le m  je z ik a ,  
k o m u n ikac ije , k i  n i tu j  

n it i d a n a š n ji C erkv i. K a k o  
la h k o  reš im o  le  te ža v e ?
Ko je papež govoril mladim v Vid

mu, je dejal, da je krščansko ozna
njenje v bistvu v tem, da Bog nago- 

! varja človeka, da Bog kumunicira s 
I človekom. V samem tem elju kr
ščanstva sta torej jezik in komunika

cija. Bog se je poslužil človeškega 
jezika, da je človeku razložil skriv
nost Troedinega in neskončne Lju
bezni. Dolžnost Cerkve danes - ne 
samo danes, ampak vedno - je v 
tem, da zna govoriti, komunicirati, 
da zna človeka nagovarjati v njemu 
razumljivem, sedanjem jeziku. Pro
blem goriške sinode je bil prav ta: 
kako nagovarjati danes bližnjega, v 
kakšnem jeziku to počenjati. Skušali 
smo to delati kar se da pošteno in 
zato smo tudi ovrednotili posami
čne jezike in kulture kristjanov, ki go- 
riško Cerkev sestavljajo. Moramo 
poznati jezik in kulturo brata, ki živi 
z nami v skupnosti! Brez tega poz
navanja je zelo težko hoditi skupaj! 
Če hočeš zares nekaj lepega zgra
diti za prihodnost, moraš zares vz
ljubiti bližnjega, spoznati njegovo 
kulturo in jezik! Na ta način dogra
diš samega sebe z bogastvom, ki ti 
ga brat prinaša s svojo kulturo in je
zikom. V Gorici to velja še posebej, 
saj tu živimo Italijani, Slovenci in Fur
lani. Odpirati se moramo drug dru
gemu. Med seboj se moramo razu
meti ne samo zaradi tega, ker bomo 
tako lepše in složneje živeli, ampak 
zato, ker bomo tako bolje razumeli 
lastno identiteto, ker se bomo tako 
bolje zavedali lastnih korenin. Rad 
bi povedal, da to še posebej velja za 
italijansko stvarnost v Gorici. Če se 
le-ta ne bo odprla slovenski in fur
lanski stvarnosti, torej sosedom, se 
bo še naprej vrtela okrog same se
be. M islim, daje za italijansko stvar
nost izrednega pomena, da se tega 
zave, ker gre za njeno preživetje. Če 
Italijani ne razumejo, da morajo 
spoznati in razumeti bližnjega, se 
bodo sami zadušili v svoji jalovi sa
mozadostnosti in zaprtosti. O  tem 
nam priča na Goriškem veliko stva
ri, ki jih vsi lahko vidimo. To je zelo 
slabo in tudi žalostno.

K o  ste p r e j  g o v o r ili
o delu  v ž u p n iji , so se vam  
z a s v e tile  oč i. P ove jte  nam, 

z a k a j  vam  je  všeč delo  v 
ž u p n ij i  in  tu d i to, z a k a j  ste 

se o d lo č ili p o s ta t i d u h o vn ik .
Pri sedmih letih sem prišel v Go

rico in še danes ne razumem, kako 
v šolskih in študentovskih letih ni
sem imel prave možnosti, da bi se 
lahko dobro naučil furlanskega in 
slovenskega jezika. Kasneje sem to 
skušal nadoknaditi, a sam vem, da 
je moje znanje obeh jezikov, žal, 
borno. Prav življenje in delo v žup
niji sta mi spet dokazala, kako po
membno je poznati jezik človeka, 
ki ga imaš pred seboj. Ko imaš kot 
duhovnik pred seboj, recimo, bol

nega človeka, spoznaš, kako važno 
je, da se mu približaš in govoriš v 
njegovem jeziku in ne obratno! M o
liti skupaj v njegovem jeziku, spoz
nati njegov jezik, ga vzljubiti in prek 
njega njegovo kulturo! Sam sem to 
globoko doživljal, saj sem pognal 
l<oreni ne v drugačno kulturno stvar
nost in se tako obogatil. Občutiti ko
renine drugega, ki raste s teboj! Za
me sta bila življenje in delo v žup
niji enkratno doživetje, saj sem žup
nijo doživljal kot veliko družino. V 
župniji res živiš s svojimi župljani: 
veseliš se rojstev in se žalostiš ob 
smrti vsakega posameznika, saj po
staneš del župnije, z njo dihaš. Kot 
župnik si postavljen v privilegiran 
položaj, saj doživljaš od blizu padce 
in rast posameznikov, ki župnijo 
sestavljajo, pa naj le-ti prihajajo v 
cerkev ali ne. V Furlaniji sem spoz
nal bogastvo furlanske kulture in 
človeka, ki je izredno radodaren, pa 
čeprav se na prvi pogled ne zdi ta
ko. Lahko bi pripovedoval na dolgo 
in široko, kaj vse sem v Aiellu spoz
nal, a v bistvu to lahko strnem v sta
vek: svoje farane sem vzljubil. Zelo 
težko mi je bilo, ko sem odšel.

Kako sem postal duhovnik? Tež
ko to povem, ker v dijaških letih niti 
pomislil nisem na možnost, da bi 
postal duhovnik. Takrat sem imel v 
glavi druge stvari. Zelo sem bil nav
dušen nad postrevolucionarnim i 
idejami iz leta 1968 in še danes mo
ram reči, da sem navdušen nad 
vsem dobrim, kar je leto '68 prine
slo evropski kulturi, pa čeprav se 
obenem zavedam meja in izroditve 
tega gibanja. Vseeno pa sem prepri
čan, da je bilo leto 1968 izrednega 
pomena za vso Evropo. Tikrat sem 
bil pravzaprav prepričan, da je Cer
kev zadnja ustanova, v kateri bi lah
ko te revolucionarne misli udejanjal. 
Ko pa sem bil v zadnjem letniku li
ceja, m eje g. Cocolin, ki je poučeval 
verouk na naši šoli, povabil, naj se 
udeležim duhovnih vaj. Teden dni 
krščanskega življenja me je prepri
čal, da lahko vse svoje ideje res v 
polnosti zaživim v evangeljskem 
oznanjenju. Evangelij je vseboval 
vse tiste prvine in ideale, za katere 
sem se hotel v življenju boriti in za
nje živeti! To je bilo zame pravo od
kritje. Še danes se spominjam, da 
sem se tega zavedel 1. ju lija leta 
1975, ko sem šel peš na Sv. Višarje 
in sem pri nekem potoku spoznal, 
da bo odslej moje življenje druga
čno, saj si življenja brez Boga nisem 
mogel več predstavljati. Takrat sem 
globoko v sebi doživel notranje 
spreobrnjenje. Odločitev za duhov
niški poklic je prišla kasneje, po o- 
pravljeni maturi. Hotel sem ljubiti 
vse stvari in vse ljudi; in duhovniški 
poklic mi je ponujal to možnost. Naj 
povem še to, da imam iz tistih let 
tudi lepe spomine na Stržišče, kjer 
so se mladi zbirali okrog duhovnika 
Vinka Kobala. Tam sem doživel tako 
krščansko izkušnjo, ki je pri nas ni
sem bil vajen. Takrat še nisem poz
nal niti ene slovenske besede, a sem 
vseeno doživel eno najlepših kr
ščanskih izkušenj. Tam sem se tudi 
zavestno odločil, da se moram nau
čiti slovenskega jezika, ker bom tako 
bolje zaživel goriško stvarnost. Ve
liko mi je pomagal tudi goriški nad
škof msgr. Cocolin, ki me je dva dni 
pred smrtjo poklical k sebi in mi de
jal, naj se naučim slovenščine, ker 
je pred nami edina prava pot pot 
medsebojnega spoznavanja in poz
nanja. Takrat sem bil posvečen v 
diakona. V zadnji želji msgr. Coco- 
lina sem videl močno božje zname
nje in še danes sem prepričan, daje 
prihodnost samo v ljubezni in med
sebojnem poznanju, sožitju, ki pa 
ne sme biti pasivno.
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D R U Ž IN A  IN  K R Š Č A N S K O  Ž IV LJE N JE

RAZMIŠLJANJE ZA BOLJŠI JUTRI
ANDREJ FAJT

Moje misli so namenjene 
materam in očetom, vzgojite
ljem in vsem ljudem, ki ne
posredno ali posredno vz
gajajo otroke in si prizade
vajo, da bi v njih bila živa po
treba po ohranjevanju kr
ščanskih vrednot, ki so jih bili 
skupaj z nami prejeli, a jih iz 
različnih razlogov zavestno 
ali podzavestno odklanjajo.

Ko razmišljam o naši na
rodni skupnosti in njenih naj
globljih koreninah, se najprej 
zamislim nad krščanstvom. 
Brez tega bi si težko razlagal 
preživetje naših prednikov na 
tej tako preizkušeni zemlji. 
Gledam na naš skupni pro
stor, pobliže spremljam šte
vilne pomembne dogodke v 
njem, in vendar se ne poču
tim vedno doma. Časopisne 
strani polnijo poročila kul
turnih dogodkov, športnih te
kem in srečanj, lepih besed, 
povzetih iz predavanj ob raz
nih priložnostih, reklam in 
oglasov itd. Opazujem in naj
dem vedno iste slike: npr. 
slike, večkrat prav nespodo
bne, z modno revijo na zad
njih straneh dnevnika. Po
zorno prebiram razne član
ke; le malo je takih, ki pustijo 
sled. Največ je takih, ki su
hoparno poročajo o dogod
kih. Kaj pa doživetja iz naše
ga vsakdana, tista pristna in 
dragocena doživetja, kot so 
ljubezen znotraj družine in 
prizadevanja za vzgojo ot
rok? O  tem je resnično malo 
besed. Malo je tudi takšnih 
besed, ki bi mlade spodbujale 
k iskanju oz. vrednotenju kr
ščanskih korenin, k pokončni 
drži, delu, zdravemu življe
nju, odgovorni odločitvi za 
družino. V mislih imam npr. 
rojstvo otroka, pomoč bliž
njemu v stiski, pričevanja 
preizkušenih mater in očetov, 
razmišljanja mlade osebe, sli
ko dojenčka namesto slike z 
modne revije... To pogrešam.

Pozornost, ki jo javnost 
posveča našim vzgojnim or
ganizacijam, kot so na primer 
med nami skavti, je pomanj
kljiva. Tudi v besedah vpliv
nih javnih osebnosti ni za
znati pravilnega vrednotenja 
vloge in pomena te in podo
bnih ustanov. Občutek imam, 
da pobude, pri katerih sta v 
ospredju krščanstvo in pripa
dnost slovenskemu narodu, 
niso dovolj cenjene, ko pa je 
zame vrednotenje le-teh po
kazatelj bogastva in odprtosti 
naroda, ki se svoje številčne 
majhnosti zaveda, a se tudi 
zaradi te trudi ohranjati ve
drino in pokončnost pomem
bnega naroda.

Ker sem sam oče, bi rad 
še posebej spregovoril o dru
žini. To je zelo bogat pojem. 
Pomeni namreč skupnost 
ljudi, najprej dveh, nato - če 
Bog da - treh, štirih, petih in, 
zakaj ne, še več oseb. Druži
na: skupnost ljudi, ki skupaj 
živijo, delajo, se ljubijo, se 
prepirajo, vriskajo od veselja, 
delijo preizkušnje. Vse to in 
še marsikaj počenjajo skupaj. 
Težko mi je pri srcu, ko ne
kateri - recimo mi kristjani - 
družino opevamo kot nekaj 
zelo lepega in idealnega, ne 
da bi razkrivali tudi druge 
resnice, pomembnejše, ki jo

družinsko življenje nosi. Ne 
mislim na težave finančne 
narave, temveč na nesebične 
odpovedi samim sebi, ki jih 
predvsem oče in mati doživ
ljata, da lahko gradita in utr
jujeta v družini razumevanje 
in ljubezen. To odpovedova
nje, napor, ki izhaja iz pleme
nite naravnanosti, pa je mar
sikdaj mlademu človeku ne
znan in nepripravljenost je 
lahko v zakonu usodna. Ne
kateri celo pripisujejo lju
dem, ki se za družino zavest
no odločajo, predvsem ko je 
ta številna, nespametnost in

Naša evropska civilizacija 
je prežeta s kulturo, ki je našla 
svoj navdih v krščanski misli. 
Pomislimo na sijajne arhitek
turne bisere in na slikarsko 
umetnost od katakomb prek 
bleščeče renesanse vse do da
nes. Pomislimo na izredno 
bogat repertoar nabožne glas
be, ki je nastal v zadnjih sto
letjih, in na zelo različne pos
kuse v filmski umetnosti. Po
mislimo tudi na literarna dela, 
od samega Svetega pisma, ki 
je po definiciji prepojeno s 
Svetim Duhom, do Dantejeve 
božanske pesnitve in kasnejše 
proze in poezije do danes, ko 
je versko doživljanje stvarstva 
in skrivnostnega odnosa Bog- 
človek še vedno vir brez dna 
za um etn iško  ustvarjanje. 
Človek, se ve, išče z delom 
svojih rok in uma izraz in ob
liko temu, kar nosi v sebi, s 
čimer se ukvarja oz., zakaj ne, 
s čim er se tudi bojuje.

Marsikdo ugotavlja, da so 
"bogovi in boginje" današnjih 
mladih šport, zabava in glas
bena umetnost; tem posveča
jo mladi svoj čas in najboljše 
energije, za versko življenje 
oz. udejstvovanje pa nimajo 
časa, kaj še, da bi izražali svoje 
versko čutenje prek različnih 
plemenitih govoric umetno
sti. Sprašujem se, ali so za ta
ko stanje "krivi" sami mladi ali 
pa je to posledica odsotnosti 
oseb, ki bi mladim znali na v i
talen način posredovati lepoto 
duhovnega življenja in njego
vih vrednot. Človek se nam-

nazadnjaštvo. Rad bi vam za
upal še nekaj: ko odpovedo
vanje v prid zakoncu ali otro
ku uspeva, čutim v sebi veliko 
tolažbo, t.i. milost božjo. Ta 
mi daje moč, da še bolj po
gumno izpolnjujem svoje po
slanstvo. Zato družino doživ
ljam kot resnično živo celico 
naše družbe, srce naše skup
nosti.

Ko se nanašam na vlogo 
matere in očeta, učitelja, du
hovnika, vzgojiteljev, upo
rabljam besedo poslanstvo, 
saj v njej prepoznavam njen 
najgloblji pomen: od Nekoga

reč ne razvija in raste sam po 
sebi; to, kar dela in živi, je v 
veliki meri sad družbenih po- 

; gojevanj. Vrednot se človek 
naleze v stiku z drugim, nika
kor ne sam!

Evangeliji nam govorijo o 
apostolih kot krepkih moža
karjih, ki jih je Kristus privlekel 
k sebi kot magnet. Kdor je to 
silo spoznal, ni mogel iti mi- 

' mo z brezbrižnostjo: ali je Kri
stusa vzljubil in se mu je živ
ljenje spremenilo, ali pa se mu 
je iz sovražnosti odtujil. Če še 
danes molimo istega Kristusa,

| ki je jokal na grobu prijatelja 
i  Lazarja, ki je razpaljen kričal 
| nad "pobeljenimi grobovi", ki 
je obiskoval grešnike, ki je šel 

I v smrt, kljub temu daje vedel, 
j  kaj gaje čakalo, moramo tudi 
j  verjeti, da je njegov duh ved- 
I no enako privlačen, živ bolj 
kot kdajkoli, silovit. Kot ma
gnet. To ni bil samo v prete
klosti. To je tudi danes. Po- 

| slanstvo kristjanov v svetu, 
kot pravi Janez Pavel II., ko go
vori o novi evangelizaciji, pa 
je prav "nalesti" in "privleči" 
druge ljudi z lepoto življenja 

| v Kristusu.

"To, kar gledaš, to posta- 
; neš..." Dobrotljivi, m irni, Iju- 
| beznivi, veseli, zvesti, prozor
ni, dosledni, blagi, potrpežlji
vi... ljudje so privlačni in nale- 

j.zljivi. Človek se ob njih lepo 
j počuti, rad se z njimi shaja in 
rad se tudi potrudi, da bi jim  
postal podoben. Zal so taki 
ljudje verjetno preredki. 
--------------I)D

je človek poslan, da izpolni 
svojo nalogo. Ta naloga je po
glavitna za narod, ki hoče ne 
le obstati, a tudi graditi na 
preverjenih in neizpodbitnih 
temeljih. Prepričan sem, da 
je naša naloga - naloga mater 
in očetov, vzgojiteljev na
sploh - ta, da otrokom posre
dujemo vse to, kar nas je sko
zi stoletja zaznamovalo in 
nam omogočalo dostojan
stveno preživetje, spodbujalo 
vero in ljubezen do svojih ko
renin.

Veliko je še misli, o katerih 
bi rad spregovoril, a čutim, 
da sem poglavitne že zapisal. 
Moja želja je, da bi se o teh 
in podobnih temah izreklo 
več ljudi, dvignilo po potrebi 
glas in s svojimi pričevanji 
obogatilo našo skupnost.

Mati me je učila, da se svo
je narodnosti ne smem sra
movati. Učila me je olikano 
pozdravljati vsakogar; in še: 
papirčkov ne metati na tla, 
Boga in bližnjega ne zmerjati. 
Učila me je moliti, se zahva
ljevati za prejeto. Učila me 
je to, kar je sama prejela od 
svojih staršev. Za vse sem ji 
hvaležen. Nekdo je nekoč za
pisal, da bodo matere rešile 
svet; k temu bi dodal, da bo
do svet rešile s pomočjo Sve
tega Duha. Zato jim pokla
njam to svoje razmišljanje.

DVA M LADA  
GORIČANA  
POSVEČENA
V D IA K O N A

M irko  Pelicon in David 
Bresciani sta na Goriškem 
poznana, saj sta zvesto obis
kovala mestno duhovnijo, na
še šole, skavtske vrste in glas
beno središče. M irko je opra
vil goriško učiteljišče Gregor
čič, David pa klasični licej Tru
bar. Že precej mlada sta sto
pila v noviciat Družbe Jezuso
ve, opravila sta filozofski in 
teološki študij. V torek, 14. 
t.m., pa sta bila med sloves
nim bogoslužjem ob 16.30 v 
cerkvi sv. Ignacija v Rimu po
svečena v diakona. Poleg njiju 
je kardinal Silvestrini posvetil 
še drugih 12 kandidatov razli
čnih narodnosti. Liturgija je bi
la zato posebno slovesna, pi
sana in mednarodna, saj so bi
li med posvečenimi še Kolum
bijci, Afričani, Poljaki idr., tako 
da je isti duh vel v različnih 
jezikih, barvah in pesmih. V 
Rim je za to priložnost šlo ve
liko Slovencev, iz Goriške cel 
avtobus. Sploh pa je bilo v cer
kvi, tako ugotavlja provincial 
slovenske Družbejezusove p. 
Lojze Cvikl, največ Slovencev. 
Zelo je zadovoljen, da sta bila 
letos posvečena kar dva Slo
venca; to seveda ni malo. "Le
po bi bilo, ko bi bilo vsako leto 
tako," se je nasmehnil.

M irko in David bosta po 
vsej verjetnosti posvečena v 
duhovnika jeseni 1999. Gori
ška Cerkev, iz katere izhajata, 
se z njima srčno veseli.

O D K O D  M LA D IM  TO,  
ČESAR OKOLI NJIH NI?

IZLUŠČI JEDRO!i

z v o n e s t r u b e lj  ■ 2 V E L I K O N O Č N A  

N EDELJA
Tomaža, enega izmed dvanajsterih, k i se je imenoval 

Dvojček, pa n i bilo med njim i, ko je prišel Jezus. Drugi 
učenci so mu torej pripovedovali:"Gospoda smo videli." 
On pa jim  je rekel: "Ce ne vidim na njegovih rokah rane 
od žebljev in ne vtaknem prsta v rane od žebljev in ne 
položim roke v njegovo stran, nikakor ne bom veroval.'' 
Čez osem dni so b ili njegovi učenci spet notri in Tomaž z 
njimi. Jezus je prišel pri zaprtih vratih, stopil mednje in 
jim  rekel: "M ir vam bodi!" Potem je rekel Tomažu: "Položi 
svoj prst sem in poglej moje roke! Daj svojo roko in jo 
položi v mojo stran in ne bodi neveren, ampak veren." 
Tomaž mu je odgovoril in rekel: "Moj Gospod in moj Bog!" 
Jezus mu je rekel: "Ker si me videl, veruješ? Blagor tistim, 
k i niso videli, pa so začeli verovati!" (Janez 20, 24-29). 

MOJ G O S PO D  IN  M O J BOG! VER U JEM ! 
Janezova pripoved o nevernem Tomažu sodi v klasično 

povelikonočno branje. Cerkev želi s tem odlomkom utrditi 
vero vseh kristjanov v Kristusovo vstajenje. Obenem pa 
hoče opozoriti vse odgovorne v Cerkvi, naj bodo široki 
in naj dosledno spoštujejo tudi tiste kristjane, ki imajo 
krizo vere. Apostol Tomaž je bil eden od dvanajsterih 
apostolov. Ena dvanajstina vseh krščenih ima skoraj pra
vico biti kakor apostol Tomaž, na poti k zreli veri, v iskanju 
dokončnih odgovorov, v pričakovanju srečanja z vstalim 
Kristusom. Cerkev je že od apostolskih časov naprej temu 
posvečala posebno pozornost. S tem razmišljanjem bi rad 
nagovoril vse, ki še hodijo z nevernim Tomažem ali pa 
jim je Tomažev dvom še nerazrešljivo vprašanje.

Od zibelke do groba človek nezavedno in le včasih 
zavestno doživlja odmiranje sveta in podob v njem in obe
nem globoko v sebi občuti rojstvo novega sveta in obzorje 
vedno novih luči. Ko se rodi, odmre varnemu zavetišču 
in vstopi v popolnoma nov svet. Ko se hrani iz materinih 
prsi, so te prsi njegov novi svet. Sele čez nekaj časa zagleda 
tudi materin obraz, njene oči, ki so kot dve svetli zvezdi 
na nebu, njene ustnice, ki so kot obok in portal nežnih in 
prijaznih besed, njene ljubezni. ICmali odmre tudi ta po
doba, rodi se nova: mati kot celotna oseba, ki hodi, z ro
kami ziblje, hrani, čisti, ureja svet. Odmiranje nekega sveta 
postane intenzivno tudi v obdobju pubertete, ko mladost
nik zapušča družino in korak za korakom vstopa v svet 
družbe. Nove luči, novi upi, nova obzorja. V ta psihični 
in duhovni proces vstopamo tudi kot odrasle osebe. Ko 
nas kdo, ki je bil za nas pomenljiv, razočara in izda, pa naj 
bo to oseba, ki jo ljubimo in od nje pričakujemo vse, ali 
kdo od prijateljev, morda eden od staršev, lahko tudi brat 
ali sestra, večkrat je to tudi lasten otrok, takrat v nas odmre 
neki odnosni svet in nas pahne v krizo. Le-ta pa v izbiro 
novega sveta, upanja na obzorju ali pa nasprotno, v izbiro 
objokovanja, žalosti, skratka preteklosti. Prav isto doživ
ljamo ob smrti ljubljene osebe. Ko jo pospremimo do gro
ba, vemo, da ni umrla samo ona. V nas umre del našega 
dosedanjega sveta, ena dvanajstina nas samih. Obdobje 
žalovanja spet postane izbira: ali se umaknemo in za vedno 
skrijemo v preteklost, v svet podob in doživljanj, ki se ne 
bodo nikoli ponovila, ali pa zremo naprej, proti novemu 
obzorju, k vstajenju. Kaj se nekaj podobnega ne zgodi tudi 
vsem, ki se upokojijo, ko zapustijo delovno mesto in 
odmrejo dolgemu obdobju poklicnega dela in sveta, ki so 
ga živeli s sodelavci, zdaj pa so pred novim obdobjem, 
pred izzivom prihodnosti, novega načina življenja?

Vsa ta odmiranja in rojevanja nas pripravljajo na dokon
čen prestop v življenje. Vsa ta podzavestna, morda le v 
eni dvanajstini zavestna izkustva nas približajo vsebini veli
konočnega oznanila o vstajenju. Luč je močnejša od teme, 
življenje je močnejše od smrti, vsako umiranje pripravlja 
prostor novemu rojstvu. Tako kot si nobenega rojstva ne 
zaslužimo sami, ampak je vedno dar, je tudi Kristusovo 
vstajenje čisti božji dar; jasno in nepreklicno sporočilo 
Boga, da je življenje neuničljivo, da zmaguje po večni božji 
zamisli. Kristusovo vstajenje je kakor božji pečat, ki ga 
lahko razberemo v vsakem novem rojstvu upanja, v vsaki 
temeljni človeški izkušnji, ki je usmerjena v prihodnost, k 
življenju brez mej in pregrad.

Tomaževa izpoved ob srečanju z vstalim Kristusom 
pomeni veliko pritrditev človekovemu neuničljivemu ti
panju in hrepenenju po življenju v polnosti, po Bogu. 
"Moj Gospod in moj Bog!" V tej kratki in čisti izpovedi 
vere uvidimo, kako so vsa orožja upora, vsi dvomi in vsi 
napori, da bi s človeškimi argumenti izpodbijali premoč 
življenja, na tleh. Z  golo in čisto vero Tomaž tudi danes, 
in v imenu nas vseh, izpoveduje in moli: "Moj Gospod 
in moj Bog! Verujem!"

OB NEDELJSKEM EVANGELIJU
B IB L IČ N A  R A ZM IŠLJA N JA
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IZ ŽIVLJENJA CERKVE

BESEDE S V E T E G A  O Č E T A  V V E L IK O N O Č N E M  C A S U

"VLADATI POMENI SLUZITI"

Velika noč, ki je minila, je 
bila zelo naporna za svetega 
očeta, ki je  počasi, a vztrajno 
in z veliko mero potrpežljivo
sti kljub častitljivim letom in 
obolelemu telesu opravil vsa 
bogoslužja, ki so prav za veli
konočne praznike običajno 
zelo dolga. Kdor je spremljal 
razne velikonočne obrede Ja
neza Pavla II. po televiziji, je 
lahko videl, s kakšno zavzeto
stjo je papež sledil obredom 
in božji besedi, in opazil tudi 
njegovo trdno odločnost, ki je 
ena od pom em bnih, lepih 
lastnosti poljskega papeža.

Marco Politi, znani in ce
njeni vatikanist italijanskega 
dnevnika La Repubblica, je v 
torek, 14. t.m., v svojem odli
čnem komentarju o sv. očetu 
zapisal: "Se enkrat se je torej 
papež, katerega nekateri pa
radoksalno imenujejo »zadnji 
marksist po padcu berlinske
ga zidu«, zavzel za tiste, ki na 
Zemlji najbolj trpijo, za vse 
tiste, ki morajo v življenju šele 
doseči vse tisto, kar je za ma
loštevilne prebivalce Zemlje 
ze danost: zaščito pravic, sku
pnost, v kateri vladata zakon 
ln pravica, zaposlitev, mo- 
znost, da bi zaživeli človeka 
vredno življenje. Temu spisku 
pravic je papež dodal še tisti 
dve pravici, ki ju vedno om e
nja v svojih nagovorih povsod 
po svetu: pravico do miru in 
pravico do solidarnosti, na ka
tero se navezuje tudi neneh- 
n°  vzpostavljanje dialoga.11

S temi lepimi in jasnimi be
sedami seje Politi spomnil pa
peževega nagovora, ko je sv. 
°če na Veliko noč v Rimu pred
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|
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tradicionalnim blagoslovom 
Urbi et orbi vzkliknil: "Ozna
njenje miru Vstalega Kristusa 
opogumlja vse tiste, ki v živ
ljenju hodijo po težki kalvariji, 
križpoti, kateri ni videti konca 
in so zaradi tega potlačeni, 
potrti v svojem upanju na spo
štovanje dostojanstva in pravic 
vsakega človeka, so potlačeni, 
ko upajo na pravico, na zapo
slitev in delo, na bolj pravične 
življenjske razmere!" Sveti oče 
tudi tokrat ni mogel m im o 
vseh tlačenih in ponižanih na 
Zemlji, za katere se odločno

zavzema od vedno, vse od t i
stega dne, ko se je odločil, da 
postane duhovnik.

Morda gre iskati odgovor 
na papeževo razm iš ljan je  
med križevim potom na veliki 
petek v njegovi mladosti, ki jo 
je preživel na Poljskem in je 
na lastne oči videl, kako stra
hovito so nacisti preganjali Ju
de. Na veliki petek seje nam
reč spomnil tudi na "naše sta
rejše brate -Jude, katerim se 
je spet opravičil za vse hudo, 
ki so jim ga v stoletjih storili 
kristjani. Hkrati pa jih je sv.

oče tudi povabil, naj razmišlja
jo  o svoji današnji usodi, in 
pri tem zelo vljudno namignil 

; na dejstvo, da se prav oni, Iz
raelci, ki so bili zatirani, obna
šajo danes do Palestincev zelo 
grobo in jim jemljejo neodtuj
ljive pravice, ko jim  kratijo 
svoboščine. Sv. oče je tudi 
zmolil za "starejše brate", ki jih 
je povabil, naj skupno s kri
stjani razmišljajo o življenju in 
delu "skupnih očetov", kot sta 
bila Abraham in Mojzes.

Opazovalci vidijo v teh pa
peževih besedah zelo jasen 
namen, da bi dosegel trajno 
spravo med Judi in kristjani. 
Janez Pavel II. že desetletje vz
tra jno  in m olče prip rav lja  

j  spravno slovesnost-bogoslu- 
žje na gori Sinaj, ko naj bi si 
podali roke muslimani, Judje 

j  in kristjani. Papež si srčno želi,
I da bi svet vstopi I v tretje ti soč- 
i letje spravljen in v miru.
; Seveda za sv. očeta ostaja 
I na prvem mestu vsak posa- 
! meznik, vsak človek, ki je na
rejen po božji podobi, in nje
gov odnos do Boga ter sočlo

veka . Ko sv. oče nagovarja 
, mogočnike in vse ljudi po 
svetu, naj skrbijo za vsakega 
človeka, da bo živel človeka 
dostojno življenje, se v bistvu 
drži evangelija in njegovega 
nauka.

Pomenljive so bile njegove 
besede med mašo na veliki 
četrtek, ko je med drugim de- 

i  jal: "Resnični Kristusov uče
nec je samo tisti, ki se zanj in 
za njegovo usodo zavzema, 
in je prav tako kot Jezus hiter, 
ko je treba nuditi pomoč bli
žnjemu in se pri tem osebno 

| žrtvovati. Služenje drugim , 
I skrb za bližnjega torej, je b i
stvo vsake dobro urejene ob
lasti: vladati pomeni služiti." 
------------ jUP

Svetopisemskih ”40" in 
štiridesetčlanski post (2)

OTMAR ČRNILOGAR

VEST
Znan je  latinski rek: Nemo 

iudex in propria causa - nihče 
ne more biti sebi sodnik. Naj
brž je  tak rek kar pravšen za 
sodišče; saj vemo, da na so
dišču n iti sorodniki obdolžen
ca ne morejo nastopiti kot p ri
če. Ce pa se zarijemo v m o
ralno področje, rek ne more 
več veljati. Kdo pa lahko moje 
misli, moja hotenja, moja de
janja natančneje presodi kakor 
jaz sami'!

Da, vest! Ta Božji blagoslov 
in prekletstvo hkrati! Zavedati 
se! Ne zamerite mi, če bom  
nekoliko neokusen:

velikokrat sem bil priča, kaj 
celo sodeloval sem pri 

klanju prašiča ali bika. Tedaj 
sem razmišljal, kako žival do
življa svoj zadnji trenutek, ka
ko se ga zaveda. Vbod z no
žem je resda boleč, a ne tako 
hudo, kakor je  posledica - 
Snl rl; Prav take vbode so nam
reč čutiji tudi Bošnjaki in Bo
sanci. Se dandanes jih  čutijo 
otroci in ženske in možje na 
Kosovu in drugod po Zelenem 
Planetu.

. Za kaj torej gre P Enako de
lanje in enak konec, vendar

ono brez zavesti, to z zavestjo, 
ono kar tako, to tragično. Pra
šič se pač ne zaveda, da ga več 
ne bo, človek pa se zaveda, 
da mineva. Človek namreč ve, 
da ga nekdo ubija, žival pa 
tega ne ve.

Blagoslov in prekletstvo je  
torej človekova vest.

Med živalmi in človekom 
je veliko podobnega: one in 
m i na podoben način priha
jam o na ta svet; zelo podo
ben, če ne celo enak, je  tudi 
odhod s tega sveta; tudi doga
janje od rojstva do smrti je  ze
lo podobno, vendar je  d ru
gačno: drugačen je odnos mač
ke do skorje kruha kaka' člo
vekov; drugačno je ljubljenje 
mačkov kakor ljubljenje člove
ka; drugačna je tatvina mačke 
kakor tatvina človeka; drugač
na je  morilska sla mačke ka
kor morilska sla človeka. Mač
ka pač ni bila ustvarjena po  
Božji podobi, človek pa je. In 
med drugim je človek prav po  
vesti Bogu podoben - vse od  
Eve in Abela naprej. Zalo bi 
Aristotelovo opredelitev člo
veka, češ da je  razumno bitje, 
lahko mirne duše zamenjali z 
opredelitvijo, da je  človek b i
tje z vestjo. Prav vest nas nam

reč razločuje od  vsega osta
lega. Po vesti je človek izjem 
no bitje.

Kdor potrka na vest bližnje
ga ali pa prisluhne lastni vesti, 
ne dela nikomur krivice, mar
več stori uslugo bodisi sebi bo
disi bližnjemu, saj s tem opo
zarja, da nismo ušli iz živalske
ga vrta, ampak prišli iz Božjih 
rok in da bo najbolj pametno, 
če bom o Božjemu načrtu os
tali zvesti, se zavedali svojega 
plemenitega izvira, prisluhnili 
Božjemu glasu v sebi - temu 
pa pravimo vest; kajti le tako 
bom o ostali zvesti tudi same
mu sebi. Je pač že tako, da ga 
bo ura polomila, če bo hotela 

[ biti modrejša od urarja.
Ali torej Cerkev dela ljudem  

krivico, ali ljudi trpinči, če jih  
opozarja na vesti1 Ali jim  jem- 

i Ije svobodo, če jih  vabi in kli
če, naj pokleknejo vspovedni- 

I co, da bi jim  Bog odpustil, kar 
! jim  vest očita zoprnega - zopr
nega Bogu in njim  samim? Ali 

1 je torej spoved tortura P Mar 
ni človek sam tisti, ki se želi 

| rešiti nesnageP
Če pa kristjan ve še za Jezu- 

' sovo priliko o t.i. izgubljenem  
i sinu in za Jezusovo izjavo, da 
njegov Oče hoče, da b i se 
(prav) vsi ljudje zveličali, ga v 
tem svetu ni več imenitnejše- 

! ga humanizma - ne Platono
vega ne Ciceronovega, kakor

krščanski humanizem. Zato 
lahko postavimo trditev: biti 
zvest (vest!) Bogu pom eni b iti 

j zvesf sebi. In le kdo ne bi b il 
rad zvest sebi? Ali z drugačno 
besedo: vest se ne da utopiti 
v vino, um iri pa se v spovedni
ci; kdor se spovednici izogiba,

I sam sebi škoduje; zvestoba se
b i je  zvestoba vesti in - Bogu.

Ker pa imamo kristjani za 
1 seboj že celo plejado vestnih 
ljudi, vam bom  navedel vsaj 
nekaj izjav apostola Pavla, ti- 

j stega Šaula, ki je pred Damas
kom zamenjal poklic iz spe- 
cialca v Kristusovega apostola, 
ime Šaul pa v Pavla.

Malo drzen bom : pojem  
j vesti je  na Zeleni planet prine
sel šele Jezusov evangelij; v 

1 knjigi Nove zaveze pa zlasti 
apostol Pavel. Prav čudno je, 
da v evangelijih gr. besede sy- 
nejdesis, t.j. vest, ne najdemo. 

j  Najdemo pa jo  zlasti v pismih 
i ap. Pavla (24 krat), potem pa 
še trikrat v prvem pismu ap.

' Petra. Očitno gre za obrat mi- 
i  šljenja glede vprašanja, ali je 
človek pred Bogom odgovo- 

; ren za vsa svoja dejanja, ali pa 
: samo za tista, ki jih  je storil 
zavestno in da nas bo Bog so 
d il po naši vesti, kakor temu 

j  danes pravimo, da torej tudi 
pri Bogu ne gre za "fiat ius, pe- 
reat mundus" - naj obvelja pra- 

| vica, pa četudi propade svet. 
------------ DALJE

SVETNIK TEDNA
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SILVESTER CUK EVANGELIST MARKO

Po izročilu, k i sega v apostolske čase, je pisec drugega, 
najkrajšega evangelija, Marko, učenec apostola Petra 
in nato njegov sodelavec v Rimu. Na željo rimskih k r i
stjanov je med letoma 65 in 70 napisal svoj evangelij, 
k i je po nastanku najstarejši. Marko velja za "iznajdi
telja" književne vrste, imenovane evangelij. Izbor iz iz
ročila, k i mu je bilo na voljo -Jezusove besede in pripo
vedi o Jezusu - je vpel v kronološki in geografski okvir 
navideznega življenjepisa: od tedaj, ko je Janez krstil 
Jezusa v Jordanu, pa do tedaj, ko so v Jeruzalemu našli 
njegov prazni grob.

Marko je b il iz ugledne družine v Jeruzalemu. N je 
gova m ati je bila lastnica hiše, v kateri se je po Gospo
dovem vnebohodu zbirala prva krščanska občina. Iz 
tega nekateri sklepajo, da je bila v M arkovi hiši obedni- 
ca, v kateri je Jezus na velik i četrtek s svojim i apostoli 
obhajal zadnjo večerjo in med njo postavil evharistijo. 
Marko, pravijo, je Jezusa gotovo osebno poznal, vendar 
je b il še premlad, da b i postal njegov učenec. Za prestop 
iz judovstva v krščanstvo ga je pridob il apostol Peter, 
k i ga je tud i krstil. Po svojem bratrancu Barnabu se je 
Marko leta 44 seznanil z apostolom Pavlom, k i je p ri
nesel iz A ntioh ije  darove za revne kristjane v Jeru
zalemu, kjer je bila  
huda lakota. Ko sta 
se Pavel in Barnaba 
vračala v Antiohijo, 
sta vzela s seboj m la
dega Marka. Kmalu 
zatem sta šla na prvo 
misijonsko po tova
nje na Ciper in v ju 
žne pokrajine Male  
Azije in Marko jim a  
je b il pomočnik. Ko 
so stop ili na maloa
zijska tla, se je Marko 
na lepem vrn il v Jeru
zalem. Morda ga je 
premagalo dom oto
žje, morda se je ustra
šil nevarne p o ti po 
gorskem svetu, mor
da se kot pokristjanjeni Jud n i s trin ja l s širokim i Pav
lov im i nazori. Ko sta se Pavel in Barnaba vrnila v Jeru
zalem in poročala o uspešnem delu med pogani, je bilo  
M arku žal, da n i vztrajal, in ju  je prosil, če bi smel i t i  z 
njima, ko bosta šla na novo potovanje. Toda Pavel ga 
n i hotel vzeti s seboj, čeprav je Barnaba to želel. Pavel 
se je odpravil sam na svoje drugo misijonsko potovanje, 
Barnaba in Marko pa sta uspešno misijonarila na Cipru. 
O koli leta 54 sta otok zapustila. Po starem izročilu naj 
bi Marko odšel v Aleksandrijo v Egipt, kjer je postal 
prv i škof tega cvetočega mesta. To bi utegnilo b iti med 
letoma 54 in 62.

Leta 62 je b il Marko spet p ri Pavlu, ujetniku v Rimu. 
Zdaj ga je cenil tud i Pavel, ker je Marko dozorel v 
dobrega misijonarja. Po Pavlovi osvoboditvi je b il v 
Rimu nekaj časa skupaj s Petrom in tedaj je na prošnjo 
rimske krščanske občine napisal svoj evangelij. Ko je 
b il Pavel drugič v ječi, Marka n i b ilo več v Rimu. Po 
mučeniški sm rti obeh apostolskih prvakov je Marko 
postal povsem samostojen in je z govorjeno in pisano 
besedo oznanjal, kar je slišal od njiju. Umrl je mučeniške 
smrti, verjetno v Aleksandriji. Od tam so njegove sve
tin je prenesli v Benetke, kjer so v 1. stol. njemu v čast 
zgradili veličastno baziliko. Iz Benetk in Ogleja se je 
češčenje sv. Marka širilo tud i v naše kraje. Benetke so 
se na višku svoje slave imenovale"republika sv. Marka". 
Za mestni grb imajo Benetke krilatega leva, k i je simbol 
evangelista Marka.

Ime Marko je na Slovenskem zelo pogosto. Iz tega 
imena so nastali tud i številn i p riim k i pa tud i mnogi 
naši kra ji nosijo ime po tem svetniku. Na njegov god 
so bile nekdaj velike prošnje procesije za dobro letino.

■ Lokalni program iz koprskega studia se 
začne vsak dan ob 16. uri. Ob 16.45 so vsak 
dan obvestila o kulturnih in cerkvenih do
godkih na Primorskem in v zamejstvu.

Radio Ognjišče lahko poslušate na Ukv 
frekvencah 107,5 - Sveta gora (Goriška in 

Furlanija) in 91,2 - Tinjan (Trst).
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LITERARNO NAGRADO 
VSTAJENJE PREJEL 

MARKO SOSIČ
Dne 7. aprila 1998 so se zbrali v 

Trstu na sedežu Slovenske prosvete 
v ulici Donizetti odborniki zamejske 
nagrade Vstajenje, in sicer prof. Zor
ko Harej, prof. Zora Tavčar Rebula, 
prof. Diomira Fabjan Bajc, urednik 
Marij Maver in prof. Martin Jevnikar 
in v daljši razpravi pregledali in oce
nili sedemnajst knjig, ki so izšle v 
zadnji poslovni dobi. Soglasno so 
se odločili, da podelijo literarno na
grado Vstajenje za leto 1997 trža

škemu pisatelju Marku Sosiču (na 
sliki) za kratki roman Balerina, Bale
rina, ki je izšel pri Mladiki v Trstu. 
Denar za nagrado je prispevala Za
družna kraška banka. Odbor je leto
šnjo nagrado takole utemeljil: 

Marko Sosič spada v mlajši rod  
tržaških pisateljev. Uveljavil se je  že 
z zbirko novel Rosa na steklu ter gle
dališkim dnevnikomTtsoč dni, dve
sto noči. Svoj izraziti lirično p ripo 
vedni dar pa je  pokazal v svojem

ČETRTEK  
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1 9 9 8
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N A S T A N K U  I N  
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35 LET LIT ER A R N E  
NAGRADE "VSTAJENJE"

Dne 19. septembra 1963 so se 
zbrali v Trstu na sedežu Slovenske pro
svete, ul. Donizetti 3, predstavniki za
mejskih demokratičnih in katoliških 
organizacij, revij, časopisov, Mohor
jeve družbe iz Gorice in Celovca in 
na pobudo duhovnika in pesnika dr. 
Stanka Janežiča ustanovili Literarno 
nagrado Vstajenje v Trstu. Name
njena je zamejskim in zdomskim pe
snikom, pisateljem in znanstveni
kom, ker ustvarjajo v težjih razme
rah kakor v matični domovini, imajo 
manjši odziv in navadno tudi ne do
sežejo nobenega drugega javnega 
priznanja. Nagrado dobi delo, ki je 
na umetniški višini, temelji na vred
notah zahodnoevropske kulture in 
krščanstva, znanstveno delo pa na 
trdnih znanstvenih osnovah, izšlo pa 
je v letu pred podelitvijo nagrade.

Podelitev nagrade bo javna na ve
čeru Društva slovenskih izobražen
cev, da bi ljudem prikazali bogastvo 
in m n o g o v rs tn o s t zam ejske in 
zdomske ustvarjalnosti, pesnikom, 
pisateljem in znanstvenikom pa dali 
vsaj skromno javno priznanje in se 
jim  zahvalili za njihov trud. Na prire
ditvi se bomo prijateljsko srečali z na
grajencem - če bo mogoče na vsak 
način pa bomo predstavili njegovo 
celotno delo z referatom in branjem 
iz njegovih del.

Nagrada se bo podeljevala v veli
konočnem času, zato se imenuje 
Vstajenje. Seja za določitev nagrade 
bo na veliki teden, sklicuje jo  pred
sednik, odločitve se sprejemajo z ve
čino glasov.

Na sestanku je bil izvoljen odbor 
petih članov, ki bo skrbel za nagrado 
in jo  podeljeval. Izvoljeni so bili: rav
natelj dr. Anton Kacin, pisatelj in čas
nikar Franc Jeza in prof. Martin Jev
nikar iz Trsta, dr. Rafko Vodeb, duhov
nik, pesnik in profesor v Rimu in pisa
telj Lev Detela z Dunaja. Ker ima prof. 
Martin Jevnikar najboljši pregled nad 
zamejsko in zdomsko literaturo, ki 
jo  zbira in o njej poroča na Radiu Trst 
A, v Mladiki in Literarnih vajah, po
stane predsednik in pošlje odbor
nikom vsako leto mesec dni pred se
jo za nagrado seznam knjig, ki so izšle 
v zadnjem letu. Komisija je neodvi
sna od strank in društev, sama se do
polnjuje in sama skrbi za denar in 
podelitev nagrade.

L. 1969 je odstopil Lev Detela, ker 
je bil na Dunaju preveč oddaljen. 20. 
maja 1971 je odstopil Rafko Vodeb, 
ker se je vrnil v domovino. Namesto 
njiju sta bila izvoljena prof. dr. Zora 
Tavčar Rebula, pesnica in pisateljica, 
in prof. dr. Zorko Harej, skladatelj in

pevovodja. 18. aprila 1974 je odsto
pil Franc Jeza zaradi nesoglasja pri 
podelitvi nagrade skladatelju Ubal- 
du Vrabcu. Njegovo mesto je sprejela 
pesnica in kulturna delavka Ljubka 
Šorli Bratuž iz Gorice. 8. novembra 
1983 je odstopil dr. Anton Kacin za
radi let, na njegovo mesto je bil izvo
ljen Marij Maver, urednik Mladike in 
kulturni delavec. 30. aprila 1993 je 
umrla Ljubka Šorli Bratuž, namesto 
nje je bila izvoljena prof. Diomira Fa
bjan Bajc.

Prvih deset let sta prof. Martin Jev
nikar in dr. Anton Kacin hodila po Tr
stu in Opčinah in pri trgovcih prosila 
denarne prispevke za nagrado. Vsako 
leto sta nabrala 50.000 lir in to je bila 
nagrada. Od 1973 poklanja denar 
Zadružna kraška banka z Opčin in na
grado podeljuje njen predstavnik.

Nagrado Vstajenje so do danes 
prejeli za leto:
- 1963 Vinko Beličič za zbirko črtic 
Nova pesem;

j -1 9 6 4  Ruda Jurčec za knjigo spomi
nov Luči in sence, I. del;
-1965 France Dolinar za eseja o Slom
šku in Grivcu v Meddobju 1963-65;

-1 9 6 6  Karel Mauser za roman Lju
dje pod bičem, III. del;
-1 9 6 7  Vinko Brumen za knjigo ese
jev Iskanja;
-1 9 6 8  Alojz Rebula za roman Vsibi- 
linem vetru;
-1 9 6 9  Lev Detela za 7 knjig pesmi in 
proze;
-1 9 7 0  Boris Pahor za potopisni ro
man Skarabej v srcu;
-1971 Vladimir Kos za pesmi Ljube
zen in smrt. In še nekaj;
- 1972 Milka Hartman za pesmi Li
pov cvet;
- 1973 Valentin Polanšek za črtice 
Velike sanje malega človeka;
-1 9 7 4  Ubald Vrabec za Ljudske na
božne in Maša št. 5;
-1975  Andrej Kobal za spomineSve- 
tovni popotnik pripoveduje;
-1976  Štefan Tonkli za zbirko Na križ- 
potju cest stojim in za življenjsko delo; 
-1977  Irena Žerjal za zbirko Pobegla 
zvezda;
-1 9 7 8  Zora Piščanc za roman Pasti
rica Urška;
-1 9 7 9  Franc Jeza za fantastične črti
ce Nevidna meja;
-1 9 8 0  Pavle Merku za Plemiška p i
sma;

zadnjem delu, kratkem romanu Ba
lerina, Balerina, ki je  postal lanska 
knjižna uspešnica te r doživel tako  
slovensko ko t italijansko odrsko u- 
prizoritev.

Roman Balerina, Balerina prese
neča z zrelostjo in etično držo, s ka
terima se mladi avtor vživlja v psiho 
prizadete deklice. S psihološko pro
nicljivostjo nam skozi prvoosebno 
pripoved opisuje doživljanje neme
ga dekleta sredi njenega vsakda
njika, ki je  hkrati vsakdanjik tukajšnje 
kraške delavske družine, v kateri tr
pljenje osmisluje toplina medseboj
nih odnosov in čut za humor. Slog 
romana je  enovit, bistven z nekaj na
rečnega kolorita in pom eni v tukaj
šnji literaturi novost. Roman je  izje
mno berljiv in umetniško prepričljiv.

ZA KOMISIJO LITERARNE 
NAGRADE VSTAJENJE

- PROF. MARTIN JEVNIKAR

-1981  Bruna Pertot za črtice Dokler 
marelice zorijo;
-1 9 8 2  Zora Tavčar za Veter v laseh;
-1 9 8 3  Ljubka Šorli za zbirko Veseli 
ringaraja in za življenjsko delo;
-1984  Saša Martelanc za knjigo črtic 
Melodija;
-1 9 8 5  France Papež za zbirko Dva 
svetova;
-1 9 8 6  Tomaž Simčič za znanstveno 
knjigo Jakob Ukmar;
-1 9 8 7  Franc Sodja za Pisma mrtve
mu bratu;
-1988  Janko Messner zaživela Nem
čija. Dnevnik 1938-1941;
- 1989 Zorko Simčič za knjigo Trije 
muzikantje ali povratek Lepe Vide;
-1 9 9 0  Dušan Jelinčič za Zvezdnate 
noči, opis slovenske odprave "Ka- 
rakorum 86“;
-1991 Vinko Ošlak za Saj ni bilo niko
li drugače;
- 1992 Igor Škamperle za Sneg na 
zlati veji;
-1 9 9 3  Tone Brulc za Vardevanje an
gelčka;
-1 9 9 4  Rafko Dolhar za Od Trente do 
Zajzere;
-1 9 9 5  Jože Velikonja - Rado Lenček 
za Who's Who;
-1 9 9 6  Stanko Janežič za pesmi Ve
černo žarenje;
-1997  Marko Sosič za roman Baleri
na, Balerina.

S LO V E N S K A  
S T A LN A  
G A L E R IJ A
V  B E N E T K A H

Leta 1992 je v osrčju Madrida za
čela delovati prva slovenska galerija 
izven meja matične domovine. Na
stala je v sodelovanju Ministrstva za 
kulturo republike Slovenije in Obal
nih galerij Piran, predvsem pa z veliki
mi prizadevanji nekaterih posamez
nikov. Med najbolj zaslužnimi je bila 
gotovo Lidija Šircelj, skupaj s španski
ma prijateljicama Conchi Garcio in 
Adriano Huarte, kije prevzela tudi vlo
go kulturnega atašeja v španski pre
stolnici in bila sploh idejni vodja pro
jekta. Galerija sejepoimenovala A+A 
(A mas A), v petletnem obdobju ob
stoja pa je predstavila najboljše slo
venske likovnike. Načrte za galerijski 
prostorje izdelal Boris Podrecca.

Čeprav je po petletnem obdobju 
uspešne španske zgodbe delovanje 
galerije prenehalo, so njeni akterji že 
takrat obljubljali, da bi se zbirka stal
ne slovenske galerije prenesla tudi v 
druga evropska mesta. Prva taka pri
ložnost se zdaj ponuja v Benetkah, 
kjer bo v petek, 17. aprila, ob 12. uri 
otvoritev takšnega razstavnega pro
stora v Calle Malipiero (Sansamuele 
3073). Na laguni že dolga stoletja do
muje najstarejša likovna akademija na 
svetu, poleg nje pa še številni muzeji 
in fundacije ter več kot stoletje star in 
ugleden Bienale. Prav v to družbo pa 
se bo zdaj zapisala še zgodba o slo
venski likovni umetnosti. 
-------------------KK

O B VESTILA

P R IČ E V A L C I VSTA JE N JA  
A L O JZ A  R E B U LE  V  B R O Š U R I
Izšla je brošura s predstavitvijo III. 
Mednarodne literarne nagradeSerro- 
vezgodbe za leto 1997 pisatelju Aloj
zu Rebuli za delo Pričevalci Vstajenja. 
Žirija je pisatelju Rebuli podelila prvo 
nagrado. Brošuro lahko dobite v Trstu 
v Tržaški knjigarni in pri Fortunatu, v 
Gorici pa v Katoliški knjigarni.

P O D E L IT E V  N A G R A D E  
VSTAJENJE M A R K U  S O S IČ U  
Društvo slovenskih izobražencev in 
odbor za nagrado Vstajenje vabita v 
ponedeljek, 20. aprila, ob 20.30 na 
svečano podelitev nagrade Vstajenje 
tržaškemu pisatelju Marku Sosiču za 
roman Balerina, Balerina. O avtorju in 
delu bo govoril prof. Pavle Merku, od
lomek iz romana bo prebrala igr.alka 
Lučka Počkaj. Prireditev bo v Peterli
novi dvorani v Donizettijevi ulici št. 3.

Primerjava med eksodusom 
iz Istre in tistim iz Sudetov 
po drugi svetovni vojni (6)

PETER MERKU

Eksodus iz Istre je trajal od septem
bra 1943 do januarja 1956, torej sko
raj 13 let, in je po podatkih begunske 
organizacije Opera Profughi zaobjel 
190.905 pravno priznanih oseb. Tem 
je treba dodati 10.535 nepriznanih 
istrskih beguncev, katerim mnogi viri 
prištevajo iz previdnosti še 50.000 o- 
seb. Tako pridemo do maksimalnega 
števila 250.000.

V svoji knjigi Fojbe, breme prete
klosti (Foibe, il peso del passato) pri
de Raul Pupo do zaključka, da se je 
smrt v fojbah tako globoko zasidrala 
v spominu sodobnikov, da prihaja v 
trenutkih nacionalne in politične ne
gotovosti do prave obsedenosti, tako 
"da je verjetno občutno vplivala tudi 
na množične odločitve, kot je bila t i
sta, ki so jo  Istrani sprejeli v povoj
nem obdobju, ko so se odločili za 
eksodus".

V knjigi Storia di un esodo (Ekso
dus) se avtor sprašuje, ali ni rezultat 

j  tako totalnega bega iz Istre mogoče 
olajšal hoteno krut prikaz pokolov, z 
namenom, da bi po oktobru 1943 o- 
krepil boj proti partizanom. Bobneče 
protislovansko sovraštvo, ki ga je pro
pagiral tisk, je lahko le prispevalo v to 
smer, čeprav je težko reči, v kolikšni 
meri. Po že navedenem primeru ekso
dusa iz Pule bom dodal le še to, kar je 
objavil 2 7 .6 .1 9 4 6 II grido deiflstria: 
"...Za tistega, ki tega še ne ve, 'drugari- 
ca' pomeni tovarišica. Za nas, ki jo poz
namo, pomeni približno tole: člove- 

{škemu rodu pripadajoča žival ženske
ga spola; zaradi posebnih življenjskih 
pogojev in protinaravnega ravnanja, 
seji je spremenil obraz, oblike telesa 
in duh... Kot reakcija na to sta v njej 
zrasli besnost in jeza in prevzela je divji 
značaj lisice, volka in prašiča."

Kar zadeva Nemce v Sudetih, je ze
lo težko brati pričevanja izgnanih, saj 
beremo o dogajanjih nezaslišanega

nasilja. Opisi, vsaj tisti, ki so mi bili z 
lahkoto dosegljivi, se ne zdijo pretira
ni, saj jih potrjujejo poročila, ki sojih 
sestavili opazovalci, ki jih je tja posla
la angleška vlada.

Omenil bom samo dva primera: 
najprej prisilne smrtne pohode, izmed 
katerih je morda najbolj značilen tisti 
od Brna do avstrijske meje, na kate
rem je bilo kar 32.000 ljudi. Trajal je 
več tednov. Poročila omenjajo več de
setin mrtvih dnevno na vsaki opazo
valni točki. Ustrelitve, posilstva, bo
lezni, lakota. Ko seje kolona bližala 
avstrijski meji, so jo oblasti za krajši 
čas zaprle, ker so hotele preprečiti šir
jenje epidemije griže in tifusa.

Drugi primer je most v mestu Usti 
nad Labem. 30. julija 1945 je prišlo v 
skladišču streliva do eksplozije. Zato 
so dva dni lovili nemške prebivalce, 
ki so si bili morali natakniti manšeto 
s črko N (Nemec). Žrtve so metali v 
Labo ter streljali nanje. Mnoge so, pre
den so jih vrgli z mosta, utopili v kon
tejnerju. Govor je o približno 1.000 
ljudeh na dan.

Vendar v izjavah izgnancev ne 
manjka omemb in primerjav z nasi
ljem, ki so ga Nemci zagrešili med voj
no, predvsem nad Judi.

V malo več kot poldrugem letu je 
bilo od treh milijonov in tristo tisoč 
Nemcev iz Sudetov izgnanih skoraj 
dva milijona in devetsto tisoč. Na 
Češkoslovaškem jih je ostalo približ
no 200.000. Kolikšno je število žrtev 
v naših dveh primerih? Organizacije 
sudetskih izgnancev trdijo, da je bilo 
nemških žrtev češkega nasilja pribli
žno 225.000. Toda tako nemški kot 
češki zgodovinarji omejujejo to števi
lo na 20 do 40.000. Nekateri člani če- 
ško-nemške komisije zgodovinarjev 
pripisujejo to veliko razliko različnim 
zornim kotom: medtem ko Nemci u- 
poštevajo vse žrtve, tudi Jude in Ro
me, jih Čehi izključujejo, ker so umrli 
še pred koncem vojne.

Iz knjige//martirologio dellegenti 
adriatiche (Mučeništvo jadranskih 
narodov) povzemamo samo za Istro 
okoli 2.000 žrtev jugoslovanskega 
nasilja: kaj večje o tem trenutno ne
mogoče povedati zaradi oviranja ra
ziskav. Vsekakor iz tega izhaja:

DEVETA RAZLIKA: Številčna 
razlika med nemškimi žrtvami 
v Sudetih ter italijanskimi žrtvami 
v Istri je zelo velika, v škodo 
Nemcev. Obema skupno pa je 
količinsko neskladje, ki izvira 
iz različnih zornih kotov. 
------------------- DALJE
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JEZIKOVNI KOTIČEK

N A D A  PERTOT

Ob kritičnem prebiranju 
svoje knjige sem se zavedela, 
kako na kratko sem opravila z 
oziralnima zaimkoma kdor in 
kar. Komaj da sem navedla 
sklanjatev teh dveh zaimkov, 
njuno rabo pa samo v prvem 
sklonu.

Za rabo zaimka kdor velja 
pravilo, da označuje eno samo, 
ne posebej določeno osebo ali 
stvar. Pred njim lahko stoji od
nosnica vsak. Prav tako lahko 
zaimek podaljšujemo s koli: 
kdorkoli, kogarkoli, ko
murkoli, kogarkoli, pri ko
merkoli, s komerkoli. Pazi
ti moramo, da izgovarjamo o 
ozko, ker bi sicer lahko mislili 
na kole (ki podpirajo npr. sad
no drevje).

Zaimekkar se nanaša splo
šno na stvari, ki so označene v 
glavnem stavku in nadomešča
jo zvezo to  kar ali vse to... 
kar. Podaljšujemo ga seveda 
lahko s koli: karkoli, česarko
li. čemurkoli, karkoli, pri 
čemurkoli, s čimerkoli.

Ker je raba teh oblik vse prej 
kot enostavna, bo mogoče 
prav, če si pomagamo s prime- 
n iz naše skupne zakladnice. 
Kolikokrat sem si pomagala iz 
zadrege s kakim verzom ali s 
pregovorom, ki so mi ostali v 
sPominu iz šolskih let. Učenje 
na pamet lahko človeku koristi 
skozi vse življenje!

Naj začnem kar s primeri iz 
Prešerna: Čoln po sapi sreče,

komur sovražna je, zastonj 
obrača. Kdor jih bere, vsak dru
gače pesmi moje sodi. Komur 
pevski duh sem vdihnil, z njim 
sem dal mu pesem svojo. Sre
čen je le ta, kdor z Bogomilo 
up sreče v prsih hrani.

Pa še nekaj stavkov: Kogar 
je presenetil potres, se boji naj
šibkejšega sunka. Komur sem 
posodil denar, sem tudi izka
zal zaupanje.

Zelo nam lahko pomagajo 
tudi pregovori:

Česar se oči boje, to  roke 
store. Kogar je kača pičila, se 
boji tud i zvite vrvi. Kar je do
bro, se samo hvali. Kdor dru
ge zaničuje, prazno glavo oz
nanjuje. Kogar voda objema, 
se tudi slame oprijema. Pa še 
nekaj primerov iz Slovenske 
slovnice (Bajec, Kolarič, Rupel, 
str. 182). S komer sem govo
ril, vsak mi je dal prav. Pri ko
merkoli sem prosil, vsak mi je 
kaj dal. S čimer sem mu po
stregla, vse je odklonil.

Te stavke moramo razčle
niti in po njih oblikovati svoje. 
Vedno pa nam mora biti jasno, 
da je kdor - tisti (vsak) ki, 
kogar - tisti ki ga, komur - 
tisti ki mu, kogar - tisti ki 
ga, pri komer - tisti ki pri 
njem, s komer - tisti ki z 
njim. Po isti logiki bo k a r-ti
sto ki, česar - tisto ki ga, 
čemur - tisto, ki mu, kar - 
tisto ki ga, pri čemer - t i
sto pri katerem, s čimer - 
tisto, s katerim

POTREBNI STA RAZSODNOST 
IN STREZNITEV

Povod za tale zapis je ne
davna mazaška akcija v Kopru, 
kjer so zaenkrat še neznani sto
rilci v noči od nedelje, 29. mar
ca, na ponedeljek, 30. marca 
letos, barbarsko premazali ju 
žno pročelje tamkajšnje stolni
ce s "podobami" dvaintridese
tih dreves. O dogodku smo v 
našem časniku pisali prejšnji 
teden.

Očitno je, da gre za zadevo 
s političnim ozadjem, saj take 
in podobne akcije spodbujajo 
tisti krogi v slovenski družbi, ki 
kljub nedvoumnemu stališču 
slovenskega ustavnega sodišča 
nasprotujejo oziroma ovirajo, 
da bi Cerkev, natančneje lju
bljanska škofija, dobila vrnjene 
gozdove, ki soji bili odvzeti leta 
1945 z aktom revolucionarne
ga prava.

Vendar me v tem zapisu 
manj zanima pravno-politična 
plat, o čemer je bilo v sloven
skih občilih že mnogo zapisa
nega in izrečenega, marveč 
bom v zvezi s podobnimi za
devami opozoril na kulturni vi
dik. Slovenska zakonodaja o- 
predeljuje cerkve kot kulturne 
spomenike in jih v skladu z nji
hovo zgodovinsko in umetno
stno pričevalnostjo razvršča v 
razrede. Koprska baročna stol
nica po svoji izjemnosti in dra
gocenosti sodi v sam vrh slo
venske umetnostne dediščine. 
Pred leti je bila z velikimi napo
ri koprske stolne župnije in ško

fije temeljito obnovljena in ne
davna mazaška akcija jo je pri
zadela prav v najstarejšem de
lu, na južni strani zunanjščine 
desne stranske ladje, kjer se v 
zidovih skrivajo prvine prvot
ne romanske stavbe iz 12. sto
letja. Gre torej poleg poškodo
vanja tuje lastnine še za namer
no poškodovanje kulturnega 
spomenika, kar je po slovenski 
zakonodaji izrecno kaznivo.

Podobni zmazki z žaljivimi 
napisi na račun Cerkve in nje
nih predstavnikov so se v zad
njih letih pojavili tudi drugod 
na Slovenskem, npr. na franči
škanski cerkvi in samostanu v 
Ljubljani, na ljubljanski stolni
ci, na župnijski cerkvi v Bohinj
ski Bistrici in drugod. Vsaj pri 
zgoraj naštetih cerkvah gre 
praviloma za primere, ko so

bile le-te z velikimi napori cer
kvenih oblasti in vernikov ob
novljene, kar bi pametnemu 
človeku moralo pomeniti po
zitivno dejstvo, v veselje ljudi 
dobre volje in v ponos sloven
ski domovini. Vendar se bojim, 
da so to pojmi, ki cinično-libe- 
ralnemu delu slovenske javno
sti ne pomenijo nič ali se ta ob 
njih le prizanesljivo nasmiha.

Vendar so stvari resnejše. 
Ob nedavnem neokusnem o- 
nečaščenju brezjanske Mariji
ne podobe smo pri marsikate
rem "svetovljansko" mislečem 
komentatorju, skoraj pravilo
ma levo-liberalne provenience, 
opazili farizejsko skrb za dom
nevno nevarnost ogrožanja "u- 
metniške" svobode celjske glas
bene skupine Strelnikoff, pri 
istih kulturnih in javnih delav
cih z vplivom in podporo pri

vodilnih slovenskih občilih pa 
nismo zaznali niti trohice za
skrbljenosti ob dogodku, kot 
je npr. primitivno "pleskanje" 
zunanjščine koprske stolnice, 
da o kakšni prizadetosti zaradi 
grobih žalitev verskih čustev ni- 

j ti ne govorimo, kar je v prime-
l ru brezjanske podobe očitno.

Najmanj, kar lahko rečemo, 
je, da je na Slovenskem marsi
kaj postavljeno na glavo in smo 
še daleč od normalnega evrop
skega dojemanja kulture in tra
dicije. Žalostno je, da tudi pri 
mnogih izobražencih opaža
mo neobčutljivost za resnične 
nacionalne, kulturne in duhov
ne vrednote, pomembna je le 
službena kariera in z njo pove
zane materialne koristi in pri
vilegiji.

Ostre so te besede, a jih je 
narekovala prvinska prizade
tost in resnost trenutka, ki od 
slovenske družbe terja strezni
tev in razsoden premislek. Ev
ropa namreč ne pomeni le bo
gastva, denarja in gospodarskih 
poslov, marveč tudi solidnost 
in poštenost v medsebojnih 
odnosih in na različnih ravneh 
življenja. 2000-letno sporočilo 
krščanstva je dokaz, da pri 
njem ne gre za neke zastarele 
"pravljice", marveč za aktual
no resničnost, utemeljeno na 
evangeljski izkušnji doživljanja 
Božje bližine in spoštovanja 
človekove osebe.
— —  OPAZOVALEC
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LIPA ZELENELA JE 
BOGDANA NOVAKA

JURIJ PALJK

Že samo ime Mladinska 
knjiga pove, da ima založba iz 
Ljubljane poseben posluh za 
mlade bralce, pa čeprav izdaja 
fudi knjige z zahtevnejšo vse
bino, svetovne in slovenske kla
sike, novejše prevode in nove, 
izvirne slovenske romane.

Ko že govorimo o novejših 
romanih, ne moremo mimo 
zanimivega in za slovensko li
teraturo edinstvenega podviga 
slovenskega pisatelja Bogdana 
Novaka (na sliki), k ije  napisal 
slovensko sago, če lahko tako 
Poimenujemo dvanajst knjig 
dolgo zgodbo o življenju in delu 
več slovenskih generacij. Celot
nemu nizu dvanajstih knjig so 
pri Mladinski knjigi dali imeLi- 
Pa zelenela je. Te dni je na slo
venski knjižni trg prišla tretja 
Knjiga iz zbirke, ki nosi naslov 
Krvave reke. V bistvu je zbirka 
Knjig Lipa zelenela je  zgodba 
slovenskega naroda od leta 
1879 pa vse do danes in pri pi
sanju teh knjig je pisatelj Bog
dan Novak spet pokazal svoje 
mojstrstvo, saj je zgodba na
peta, v nji so nenavadni zaple
ti. dvogovori so življenjski, me
stoma je knjiga začinjena tudi
2 zdravim in sproščujočim hu
morjem. To je niz romanov, 
skozi katere se vleče nit sloven
ske sanje o svobodi in samo- 
s ojnosti. Pisatelj pred nami 
niza družinske zgodbe, ki so 
seveda ujete v čas, in med bral- 
ei gotovo ne bo nikogar, ki v
ovakovih likih ne bi prepoz-

j nal koga od svojih bližnjih, slo
venskih javnih ljudi in tudi sa
mega sebe.

Zvenenje v glavi je naslov 
novega romana enega najbolj 
znanih slovenskih pisateljev, ki 
seje lepo uveljavil tudi v tujini. 
Drago Jančar je namreč za zbir
ko Mladinske knjige Nova slo
venska knjiga napisal roman o 
uporu, ki nenadoma izbruhne
v neki kaznilnici, in o človeku, 
ki je upor zanetil in pri njem 
vztrajal do konca. Dejansko je 
Zvenenje v glavi kratek roman
o nasilju, o katerem pisatelj raz
glablja skozi čas in prostor kaz
nilnice in upora v njem. Drago 
Jančarje roman napisal v prvi 
osebi in ga zgradil tako, da gre 
iz čisto realističnega začetnega 
opisa upora proti koncu ved
no bolj v sanjski in mestoma 
fantastični svet. Drago Jančar s

tem romanom spet dokazuje, 
daje eden vodilnih slovenskih 

| romanopiscev, Zvenenje v gla
vi pa je tudi roman, ki ga lahko 
beremo tudi kot obtožbo vsa
kega nasilja.

Vesna Velkovrh Bukilica je 
za Mladinsko knjigo in njeno 
zbirko Zenit v slovenski jezik 
prelila roman Poročilo o ugra
bitvi, ki ga je napisal Nobelov 
nagrajenec Gabriel Garcia Mar- 
quez. Znameniti Gabo, kot radi 
imenujejo Marqueza, je letos 
dopolnil sedemdeset let in je 
pri svojem pisanju zvest Južni 
Ameriki. Tokrat seje Marquez 
v knjigi spopadel z enim od naj
bolj žgočih problemov svoje 
domovine Kolumbije: s pre
kupčevalci z mamili, z mogoč
neži tako imenovanega "me- 
delinskega kartela", ki v tej dr
žavi še vedno vedrijo in obla

čijo. Marquezova Kolumbija, in 
okrožje Medelina - medelinski 
kartel - še posebno!, velja za 
največjo pridelovalko in izvoz
nico mamil-kokaina na svetu. 
Znameniti Gabo je to knjigo po 
lastni izjavi napisal “brez trohi
ce domišljije", saj se je v knjigi 
spopadel z ugrabitvami in zlo
činsko dejavnostjo "medelin- 
skega kartela", v katerem je za
radi mamil in trgovanja z njimi 
vse mogoče. S to knjigo je 
Marquez dokazal, kako se lah
ko tudi pisatelj s svojo besedo 
zavzame za svojo domovino, 
saj je na imeniten časnikarski 
način opisal moč Pabla Esco- 
barja, voditelja medelinskih ti
hotapcev z mamili. Nekateri so 
Gabu zamerili, daje pisal v čas
nikarskem slogu, zopet drugi 
pa so v tem videli Marquezovo 
veliko družbeno angažiranost 
za rešitev največje rakave rane 
svoje domovine Kolumbije.

V zbirki Zenit pa je izšel tudi 
roma n Ženska, ki se je  zaletela 
v vrata enega najbolj uveljav
ljenih irskih pisateljev. Roddy 
Doyle seje rodil leta 1958, nje
gov roman Paddy Clarke, ha ha 
ha pa je preveden v več kot 
dvajset jezikov in je imel ogro
men uspeh. RomanŽenska, ki 
se je  zaletela v vrata je v slo
venščino prevedla Tina Mahko
ta. Gre za pripoved 39-letne 
vdove, ki je že dvajset let ujeta 
v neznosen zakon z nasilnim 
možem. Grobosti so res del 
vdovine družine, vendar pisa
telju uspe pisati toplo in pisanje 
oplemenititi in razbremeniti s 
humorjem.

Iz zbirke Človek in čas pa to 
krat povemo le nekaj besed o 
dveh novih knjigah, in sicer o 
knjigi z naslovom Korenine 
srednjega veka in knjigi Pozni 
srednji vek. Zbirka Človek in čas 
prinaša devet bogato ilustrira

nih knjig o zgodovini sveta. 
Miroslav Bajt je prevedel Kore
nine srednjega veka, medtem 
ko je knjigo Pozni srednji vek 
prevedla Irena Trenc-Frelih, obe 
pa je strokovno dopolnil Mar
tin Ivanič. Knjige v tej zbirki so 
večjega formata in na strnjen 
način prikažejo človeško pot od 
samih začetkov do današnjih 
dni. Knjigi o srednjem veku sta 
zanimivi tudi zato, ker nam 
srednji vek predstavljajo v sliki 
in besedi, z zemljevidi, fotogra
fijami in tudi zgodovinskimi 
zemljevidi, posnetki in doku
menti, ki govorijo sami zase. 
Gotovo je to knjiga, ki na lep 
način združuje tako umetnost

kot zgodovino, kulturo in se
veda družbo, ki seje spreminja
la skozi stoletja. Odlika knjig je 
v tem, da bralca na nevsiljiv na
čin vpeljujejo v svet, ki ga ne 
pozna. Pri prebiranju dveh knjig
o srednjem veku se človek šele 
zave, kako zmotno je prevla
dujoče mišljenje, da je bil sred
nji vek temno obdobje člove
ka. Gotovo pa so knjige iz zbir
ke Človek in čas kot nalašč za 
dijake in študente, po njih pa 
bo rad segel tudi vsakdo, ki rade 
volje na hiter način dobi os
novne podatke o nekem zgo
dovinskem obdobju.

V S LO V E N IJ I 
ZN A M K A  V CAST
F R A N C E S C A

R O B B E

Pošta Slovenije je izdala se
rijo novih znamk v čast nekate
rih dogodkov ali znamenitih o- 
sebnosti. Slovenske znamke so 
med domačimi in tujim i filate
listi zelo cenjene zaradi m oti
vov in izvirnih tehnik. V obdo
bju nove države je bilo izdanih 
skupaj 225 znamk, od katerih 
je nekaj zbirk že razprodanih.

Med priložnostnimi znam
kami, izdanimi pred kratkim, je 
tudi znamka v počastitev Fran- 
cesca Robbe. To je bil najbolj

pomemben umetnik baroka v 
Ljubljani in hkrati eden najbolj
ših kiparjev 18. stoletja v ju 
žnem delu Srednje Evrope. Na 
slovenski znamki je upodo
bljen zaradi svoje umetniške 
dediščine vslovenski prestol
nici. Med njegovimi stvaritva
mi je tudi znameniti vodnjak 
pri osrednji mestni palači v sta
rem delu Ljubljane, t.i. Robbov 
vodnjak. Prejemal je naročila 
od ljubljanskih, zagrebških in 
celovških jezuitov. Opremil je 
stolnici v Ljubljani in Zagrebu, 
obenem pa izpolnjeval še želje 
deželnih in mestnih oblasti ter 
bogatih meščanov. Z rodnimi 
Benetkami je sicer ostal v stikih, 
saj je tam kupoval marmor, to 
da dela na Kranjskem in v so
sednjih deželah je bilo dovolj, 
da se tja ni vrnil. Smrt ga je do
letela 1757. v Zagrebu, kjer bi 
moral dokončati oltarje, naro
čene za zagrebško stolnico. 
------------ M.
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PRVO SREČANJE 
M ANJŠINSKIH  
D N E V N IK O V  

EVROPSKE ZVEZE

Danes, 16., in jutri, 17. 
aprila, poteka v veliki dvo
rani Visoke šole za moder
ne jezike za prevajalce in 
tolmače, v prostorih bivše
ga Narodnega doma v Tr
stu, prvo srečanje dnevni
kov narodnostnih manjšin v 
Evropski zvezi.

Srečanje prirejajo  Pri
morski dnevnik, Slovenski 
raziskovalni inštitut in Av
tonomna dežela Furlanija- 
Julijska krajina. Svoje po
kroviteljstvo sta dali pred
sedstvo italijanske vlade in 
italijanska vsedržavna čas
nikarska zbornica, finančno 
pa je pobudo podprla Ev
ropska komisija.

Dvodnevno srečanje, ki 
se ga udeležujejo predstav

niki 32 dnevnikov iz 11 ev
ropskih držav, ima zelo gost 
in pester spored. Udeležen
ci bodo obravnavali pisano 
in raznoliko situacijo dne
vnikov in občil narodnih 
manjšin, njihove probleme, 
potenciale in možnosti. Po
tekalo bo tudi delo po sku
pinah, o katerem bo na kon
cu teklo poročilo. V okviru 
sporeda bodo tudi koncert 
Tržaškega okteta, srečanje 
z ustanovam i slovenske 
manjšine v Furlaniji-Julijski 
krajini ter obisk Postojnske 
jame in partizanske tiskar
ne Slovenija.

O  srečanju manjšinskih 
dnevnikov bomo podrobne
je poročali v prihodnji šte
vilki.

POGREB JE BIL 
11 . APRILA

UMRL JE 
DR. FRANC 
ŠKERLJ

V četrtek, 9. t.m ., je ne
pričakovano  um rl pravnik, 
šolnik in družbeni delavec ter 
vidna osebnost naše narod
nostne skupnosti, dr. Franc 
Škerlj.

Rodil se je  v Knežaku leta 
1914. Po končani osnovni 
šoli in gimnaziji se je vpisal 
na univerzo v Padovo, kjer je 
leta 1940 d ip lom ira l iz lepo
slovja. V tem  obdobju je ob 
čutil teroristično in raznaro
dovalno po litiko  italijanskih 
fašističnih oblasti in bil zara
di rabe slovenskega jezika 
večkrat izključen iz šole. Po 
univerzite tn i d ip lom i je  bil 
aretiran in poslan v posebne 
bataljone. O b razpadu Italije 
seje vključil v partizansko gi
banje, najprej v Gubčevi b ri
gadi, nato ko t partizanski 
učitelj in soudeleženec v bo
jih  za osvoboditev Trsta maja 
1945. Bil je tajnik komandan
ta mesta Trst in ta jn ik Pokra

jinskega osvobodilnega od
bora za Trst in slovensko Pri
morje.

Po vojni je bil med usta
novitelji slovenskega radia v 
Kopru, slovenske pomorske 
šole ravno tam, Dijaške ma
tice in Dijaškega doma. V ok
viru slovenske manjšine pa 
je bil v vseh povojnih deset
letjih do zadnjega vsestran
sko angažiran v njenih usta
novah. Tako je dalj časa pou
čeval na slovenskih šolah v 
Trstu, bil je tudi ta jn ik Sin
dikata slovenske šole, tajnik 
in predsednik Narodne in 
študijske knjižnice, nadzor
nik Slovenskega deželnega 
zavoda za poklicno izobra
ževanje, ta jn ik Slovenskega 
deželnega gospodarskega 
združenja, član glavnega in 
nadzornega odbora Sloven
ske ku ltu rno-gospodarske 
zveze te r član organizacij 
bivših partizanov in bivših 
po litičn ih  preganjancev.

P oko jnega  dr. Franca 
Škerlja so pokopali na veliko 
soboto, 11. t.m . Hudo priza
detim  svojcem izreka iskre
no sožalje tudi naš list.
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O D  21. D O  23. APRILA
BO V TRSTU PRVI PREGLED 

NO VEG A  SLOVENSKEGA FILMA
IVAN ŽERJAL

Od 21. do 23. aprila bo v kinu Alcione v Trstu prvi pregled novega slo
venskega filma. Gre za prvo uradno tržaško srečanje izključno s slovensko 
filmsko produkcijo, ki ga prireja družba Progetti d'allegria v sodelovanju s 
klubom Antharesin  pod pokroviteljstvom Generalnega konzulata republike 
Slovenije v Trstu, pri tem pa sodeluje Filmski sklad republike Slovenije. O 
tem nam je spregovoril lastnik družbe Progetti d'allegria Adriano Doronzo, 
ki je rad pristal na pogovor za naš list.

(DAMJAN KOZOLE, STEREOTIP)

Na začetku nam je D o
ronzo orisal ustanovi, ki p ri
rejata pobudo. Družba Pro
getti d allegria je navadna ko- 
manditna družba, ki se uk
varja s pobudami na ku ltu r
nem in umetniškem podro
čju in s kinematografijo. Že 
pet let upravlja kino Alcione 
v Trstu, v katerem predvajajo 
tu d i francoske, angleške, 
nemške in španske (in sedaj 
tudi slovenske) film e v izv ir
niku. Klub Anthares pa je na
stal iz is to im enske špedi- 
cijske družbe. Gre za nepri- 
dobitn iško ustanovo, ki de
luje na kulturnem  in šport
nem področju.

K a k o  ste p r iš l i  
do z a m is li o 

p reg led u  novega  
slovenskega fi lm a ?  
Dejstvo, da v Gorici že vr

sto let poteka podobna p ri

reditev (Film Video M onitor, 
op.p.) in da se v Trstu to ni 
moglo organizirati, se nam je 
zdelo zelo absurdno, nepoj
m ljivo in smešno, saj je Trst 
veliko večji od Gorice. Tako 
smo se lo tili dela. Reči m o
ram, da sm o takoj pre je li 
podporo in pomoč sloven
skega konzulata v Trstu, p ri
jatelja Andreja Berdona in 
Slovenske kinoteke iz Ljublja
ne, ki nam je priskočila na 
pomoč s film skim i trakovi in 
pripravo vsega. Naj povem, 
da gre za zasebno pobudo, 
ki jo  financiram o izključno s 
svojim denarjem. Upamo, da 
bo ta pregled prvi iz dolge 
serije, saj v Trstu obstaja re
zervoar gledalcev, ki se za
nimajo za to produkcijo.

K oliko  in katereJilm e  
boste p redvaja li?

Vsega skupaj bomo pred
vajali pet filmov. V torek, 21.

aprila, bo uvodni večer, na 
katerem  bom o predvaja li 
film sko glasbo, da nekoliko 
popestrim o prireditev. Igra
la bosta saksofonist Bruno 
Prodan in harmonikar Denis 
Novato. Potem bo pozdravil 
p re d s ta vn ik  G enera lnega 
konzulata republike Sloveni
je v Trstu, nato pa še pred
stavnica marketinga Sloven
ske kinoteke iz Ljubljane. Ob 
22. uri bo edino predvajanje 
i\\rr\aEkspres-ekspres. V sre
do, 22. aprila, bosta dve pred
vajanji filma Carmen (ob 16. 
in 20. uri) in dve predvajanji 
Stereotipa (ob 18. in 22. uri).
V četrtek, 23. aprila, bom o 
predvajali film a Halgato (ob
16. in 20. uri) \r>Outsider{ob 
18. in 22. uri). Vsi film i bodo
v slovenskem izvirniku s pod
napisi v angleščini. Trenutno 
se pogajamo, da bi eden ali 
dva film a imela podnapise v

italijanščini. Gre za film e, ki 
so b ili p ro izvedeni v letih 
1996-98 in so vsi zanimivi, 
z družbeno in kulturno pro
blematiko.

Slovenska k inem ato 
g ra f i ja  j e  na nedavnem  
fe s tiv a lu  A lpe A d r ia  Ci- 

nem a doživela  lep 
uspeh. A li Vi p r ič a k u 
je te  podoben uspeh?  

Pričakujem podoben us
peh, vendar ne zato, ker je 
slovenska k inem atografija  
žela uspeh na festivalu Alpe 
Adria, ampak zato, ker doslej 
ni b ilo  rednega srečanja s 
slovensko kinematografijo v 
Trstu. Tako m islim o zapolni
ti vrzel, ki obstaja; ravno za
to pričakujem dober uspeh.

V  brošuric i, k i  ste jo  
p r ip ra v ili  ob tej p r i lo 
žnosti, p iše, da upate, 
da bo ta  p r v i  p reg led  

slovenskega f i lm a  
p o s ta l tra d ic ija . Upate, 

d a  bo p r iš lo  do  česa 
podobnega, kot je  Film  
Video M o n ito r v Gorici?

Treba je razlikovati: Film 
Video M on ito r zaobjema tu 
di v ideoprodukcijo, kratko- 
metražne filme, televizijo in 
druge pobude. Poleg tega 
prejema finančno podporo 
javnih ustanov. Naša pobu
da je izključno zasebne nara
ve, ne prejema nobene finan
čne podpore razen nekaterih 
majhnih sponzorjev, nave
denih v brošurici (Tržaška 
knjigarna, avtošola Mam bri- 
ni, trgovina Papi šport, revija 
Lidea, klub Anthares in Ulis- 
se navigator, op.p.), in seve
da Zadružne kraške banke, 
ki nam je pomagala v neko
liko večji meri. Vendar ne 
prejemamo podpor od jav
nih ustanov. To je edina razli
ka. Poleg tega se mi ukvarja
mo izključno s film i, in to z 
dolgom etražnim i film i. Ven
dar upamo, da bo ta pregled 
novega slovenskega filma, 
kot Film Video M onitor v Go
rici, postal nekaj rednega.

'N A S A  BESEDA" O B  VELIK I  N O C I

Na Opčinah imajo nava
do, da enkrat na leto v veliko
nočnem času izdajo glasilo 
Naša beseda, v katerem je po
vzeto najpomembnejše do
gajanje v vaški in župnijski 
skupnosti v letu. Tokratna šte
vilka je že šestnajsta.

Uvodno misel je napisal 
župnik Zvone Štrubelj z na
slovom Pod vodstvom Svete
ga Duha proti letu 2000. G. 
Štrubelj med drugim piše, da 
je "Sveti Duh duša Cerkve; o- 
življa jo in ji v vsakem času 
odpira nova pota v življenje.1' 
Sveti Duh daje torej smisel 
celotnemu življenju in delo
vanju Cerkve in kristjanov. Iz 
te ugotovitve sledi druga, in 
sicer ta, da se dandanes piscu 
zdi, "da so naše krščanske 
skupnosti prevečkrat samo 
organizacijske enote Cerkve,

ki se izgubljajo v skrbi za do
bro funkcion iran je  verskih 
uslug... Samo tako si lahko 
razlagamo duhovno sušo in 
stalno upadanje sodelovanja 
pri verskem življenju župnij
skih skupnosti."

V nadaljevanju je objavljen 
spored velikonočnih prazno
vanj v openski župniji, zatem 
najdem o prispevek Berte 
Vremec o petdesetletnici ro
manja fatimske Matere Božje 
na Tržaškem (k temu je doda
no pismo bivšega openskega 
župnijskega upravitelja dr. Er
nesta Belleta). Ivan Artač piše
o 200-letnici ustanovitve žup
nijske šole na Opčinah, Stan
ka Sosič Čuk o šolanju na O p
činah v letih 1798-1998, Ivan 
Žerjal o poteku praznovanj 
ob 375-letnici openske žup
nije, Drago Štoka pa o ime-

NASA BESEDA
s love nsk im  ve rn iko m  r  ž u p n iji 

sv. / iT M fj«  no  O /ic ino k

VELIK A  \< H  
iu»a

novanju dr. Alojzija Ambroži
ča za kardinala. Silva Resino
vič Valenčič je prispevala po
ročilo o delovanju biblične 
skupine, Marica Dolenc o cer
kvenem zboru Sv. Jernej, M aj
da Danev o dva jse tle tn ic i 
zborov Vesela pomlad. Pavel

Vidau je napisal dva članka o 
dogajanju pri Banih, Nadja 
Roncelli piše o življenju na Fer- 
lugih (pri tem si lahko prebe
remo tudi krajši spominski 
zapis starejše župljanke Jušte 
Guštin Planinšek). Andrej Ma- 
ver-M irni jelen je napisal po
ročilo o delovanju skavtov in 
skavtinj na Opčinah, Berta 
Vremec poročilo o Prešerno
vi proslavi in o openskem po
kopališču, Lučka Susič o de
lovanju igralske skupine Ta
mara Petaros, Stanka Sosič 
Čuk o dejavnosti Sklada M i
tja Čuk (prispevek je bil že prej 
objavljen v glasilu Škrat), Zo
ran Sosič pa o odprtju nove
ga sedeža občinske izposta
ve. Na koncu so objavljeni še 
statistični podatki župnije: 
seznami krstov (31), smrti 
(43), porok (7) in najstarejših 
župljanov (61). Objavljena so 
še velikonočna voščila in ka
zalo.
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KIP FATIMSKE MARIJE 
BO POROMAL V SLOVENSKE 

ŽUPNIJE NA TRŽAŠKEM
V mesecu maju bo kip fatimske Matere Božje, ki ga hranijo na Opčinah 

in ga peljejo vsako leto v procesiji ob Marijanskem shodu, poromal 
v vse slovenske župnije na Tržaškem, tako v mestu kot v okolici.

Gre za pobudo sloven
skih tržaških duhovn ikov in 
vernikov, ki hočejo s tem  
počastiti 50-letnico Marijan
skega shoda, ki vsako leto 
septembra privabi na O pč i
ne veliko ljudi s Tržaškega, 
pa tudi iz ostalih krajev v za
mejstvu in iz Slovenije. Leto
šnji 50. M arijanski shod pa 
bo 13. septembra, seveda 
na O pčinah. Namen tega 
majskega romanja pa je tudi 
ta, da se oživi, kot piše v za
dnjem Našem vestniku, "dej- Posnetek z lanskega Mari janskega shoda (Foto Kroma)

LIK SLOVENSKEGA KULTURNIKA IN POLITIKA

ZG O D O V IN S K I  POSVET 
O JOSIPU AGNELETTU

V soboto, 18. aprila, bo v 
Peterlinovi dvorani, ulica Do- 
nizetti 3, I. nadstropje, po
tekal zgodovinski posvet jo- 
SIP Agneletto, slovenski kul- 
turnik in politik v Istri in Trstu 
(1884-1960).

Prireditelja celodnevnega 
srečanja sta Znanstveno-ra- 
ziskovalno središče republike 
Slovenije v Kopru in Narod
na in študijska knjižnica v Tr
stu v sodelovanju s Krožkom 
?a družbena vprašanja Virgil 
Sček, Kulturnim klubom Istra

iz Kopra in Zgodovinskim 
društvom za južno Primorsko 
ter pod pokroviteljstvom Ura
da za Slovence po svetu ozi
roma državne sekretarke M i
haele Logar.

Nastopilo enajst referen
tov, in sicer Zdravko Vatovec, 
Salvator Žitko, dr. Milica Ka- 
cin-Wohinz, dr. Branko Ma
rušič, dr. Egon Pelikan, Milan 
Pahor, Nadja Maganja, Aleš 
Brecelj, Piero Purini, Gorazd 
Bajc in dr. Nevenka Troha. 
Govor bo o letih, ki jih je Jo
sip Agneletto preživel v Istri,

njegovem delovanju v Naro
dni delavski organizaciji pred 
prvo svetovno vojno, pri Edi
nosti in političnih organiza
cijah med obema vojnama, o 
delovanju društva Pravnik v 
Trstu, o odnosu med Agnelet- 
tom in Besednjakom, delova
nju Agneletta v gospodarstvu, 
odnosih Italijanov do Sloven
cev ter o angažiranosti Agne
letta pri samostojnem politi
čnem nastopanju v prvi po
vojni slovenski stranki, Slo
venski demokratski zvezi, ki je 
bila trn v peti povojni uredi
tvi v matici; ta jo je, s pomočjo 
obveščevalnega delovanja 
UDBE, v precejšnji meri kon
trolirala.

■ BG

stvo Božjega in Marijinega 
bivanja v nas in med nami." 
S tem se želijo  slovenski t r 
žaški duhovniki in verniki tu 
di duhovno pripraviti na ju 
b ile jn o  le to  2000.

Pred tem je M arijin  kip 
p o ro m a l m ed s lovenske  
v e rn ike  le ta  1949 , ko je 
obiskal župnije  na Krasu in 
v Bregu. Leta 1950 je kip fa
tim ske M atere božje, ki ga 
hranijo  v tržaškem semeni
šču (dar vitezov božjega gro
ba tržaškem u mestu), ro 
mal po mestnih in predmes
tn ih  župnijah. Leta 1959 je 
kip fatim ske M atere Božje 
romal po vsej Italiji. Iz Rima 
je prišel v Trst s he likopter
jem  17. septembra 1959, tu 
pa je ostal do 19. septembra 
istega leta.

Letošnje rom anje se bo 
začelo v nedeljo, 3. maja, na 
O pčinah, ko bo m ladinski 
dan (dan prej bodo v dom u 
Andrej Z ink odprli razstavo 
ikon Silve Bogateč, v Finžgar- 
jevem domu pa bo p. Egon 
Sendler predaval o M arijin ih 
ikonah). Zatem bo M arijin  
kip obiskal Ferluge, Bane, 
Trebče, D olino, D om jo, Je
zero, Boršt, Boljunec, Mač- 
kolje, Katinaro, Sv. Barbaro, 
Skedenj, Sv. Ano, Kolonko- 
vec, salezijansko cerkev, Sv. 
Jakob, Novi sv. Anton, Sv. 
V incencij, Rojan, Sv. Ivan, 
Barkovlje, Sv. Križ, Kontovel, 
Prosek in Repentabor, kjer 
bo 29. maja slovesen zaklju
ček s tržaškim škofom msgr. 
Ravignanijem (pred tem bo 
kip prisoten na Dnevu boln i
kov na Opčinah). Potem bo 
kip obiskal še Padriče, Gro- 
pado, Pesek in Bazovico.

V vseh župn ijah  bodo  
maše in drugi verski obredi 
v počastitev Matere Božje.

O B VESTILA

SLOVENSKO STALNO gledali- 
šče.Jaroslav Flašek, Dobri vo
jak Svejk. Režija Stanislav Mo- 
ša. Premiera: v petek, 17. t.m., 
ob 20.30 red A. Ponovitve: v 
soboto, 18. t.m., ob 20.30 red 
B; nedelja, 19. t.m., ob 16. uri 
red C; sreda, 22. t.m ., ob 
20.30 red D; četrtek, 23. t.m., 
ob 20.30 red E; petek, 24. 
t.m., ob 20.30 red F.

SLOVENSKI KULTURNI klub, 
Mladi v odkrivanju skupnih 
poti, Radijski oder in Finžgar
jev dom vabijo v soboto, 18. 
t.m ., ob 19.30 v Finžgarjev 
dom na Opčine na ogled ko
medije Lumpacij vagabund. 
Igrajo člani frančiškanske štu
dentske skupine iz Ljubljane. 
Zagotovljena dobra volja za 
gledalce vseh starosti! Po igri 
bodo imeli mladi družabno 
srečanje s plesom! Vabljeni!

V MARIJINEM domu pri Sv. 
Ivanu, ul. Brandesia 27, bo v 
nedeljo, 19. t.m., ob 17. uri, 
nastopila dramska skupina iz 
Štandreža z M olierovo igro 
Skopuh. Vabljeni!

FANTJE IZPOD Grmade pri
rejajo v nedeljo, 19. t.m., ob 
20. uri v novi štivanski cerkvi 
koncert velikonočnih pesmi. 
Vabljeni.

SLOVENSKA GLASBENA šola/ 
koncertna pobuda-Rojan va
bi na glasbeni prireditvi: v ne
deljo, 19. t.m., bodo ob 17. uri 
v župnijski cerkvi v Rojanu 
nastopili mladi organisti iz na
še dežele Andrej Pegan, Ma- 
nuel Tomadin in Stefan Bem- 
bi, ki so glasbeni študij končali 
na konservatoriju Tartini, ter 
Barbara Pibernik in Ana Ma
rija Štukelj, učenki prof. Hu
berta Berganta, ki sta diplom i
rali na Akademiji za glasbo v 
Ljubljani. Sodelovala bosta 
tudi flavtist Manuel Storopoli 
in baritonist Giuliano Pelizon. 
V soboto, 25. t.m., bodo ob 
19. uri v Marijinem domu v 
Rojanu, ul. Cordaroli 29, v

B O G A T I P R A Z N IK I V N A B R E Ž IN I

V E L I K O N O Č N I  PLENIR  IN  R AZSTAVA P I R H O V

V Nabrežini je za Veliko noč prišlo do obnovitve 
tradicije odkrivanja t.i. velikonočnega plenirja, to 
je pletene košare, v katero so položene velikonoč

ne jedi. Tradicijo je obnovilo domače kulturno 
društvo Igo Gruden v sodelovanju z župnijo.

Na Veliko noč, 12. t.m., je 
bila v cerkvi sv. Roka slove
sna maša, ki jo je daroval 
ž u p n ik  B ogom il B rece lj. 
Med mašo so bile blagoslov- 

i Ijene ve likonočne jed i, za- 
i  tem  pa so se verniki udele- 
i  žili družabnosti na župn ij
skem dvorišču, kjer so po
kusili za to p riložnost p ri
pravljene dobrote.

Tudi letos pa so v žup
nijski dvorani odprli trad i
ciona lno  ve likonočno raz
stavo pirhov. Razstavljenih 
je nad 300 pirhov, ki si jih 
bo mogoče ogledati tud i v 
soboto, 18., in nedeljo, 19. 
aprila. Večji del razstavljenih 

i p irhov so prispevali domači 
otroci ter osnovnošolci in d i
jaki iz vasi s področja od De
vina do Proseka ter domači 
um etniki. Nekaj jih  je tudi iz 

j Slovenije in inozemstva. Ob 
l tej priložnosti je na ogled 
j  tudi razstava slik z naslovom 
! Zelene planjave, pečenega 
i  kruha in izdelkov iz kovane- 
I ga železa.

S K A V T S K I K R IŽ E V  
P O T  IN  JU R JE V A N JE

Na velik i petek, 10. t.m ., 
so tržaški skavti priredili tra
dicionaln i križev pot na Re- 
pentabru, ki se ga je k ljub 
slabemu vremenu udeležilo 
lepo število m ladih (na sliki). 
Križev pot se je  zaključil v 
repentabrski cerkvi.

Jurjevanje 1998 pa bo v 
nedeljo, 26. t.m ., na gmajni 
pri Bazovici (parkirišče pri 
"šohtu j .  Zbiranje ob 8. uri, 
maša ob 9. uri, nato o b lju 
be VV in IV. Kosilo za vse ob
12. uri, nato velika igra od
13. do 16. ure (vabljeni tudi 
starši in starejši, bivši skav
ti). Taborni ogenj ob 16.30. 
Konec prib ližno  ob 18. uri. 
Vabi pokra jinsko  vodstvo  
SZSO-TS.

Z B IR A N J E  G R A D IV A  
O Z G O D O V IN I  
B O L JU N S K E  C E R K V E
Mladinski dom in župnija Bo
ljunec že nekaj časa zbirata 
gradivo o zgodovini boljun- 
ske cerkve. Gre za pesmari
ce, podobice, spominske sli
ke, stare rojstne, mrtvaške in 
poročne liste, verske podobe, 
kipce, križe, članke, prte in 
druge dokumente verske vse
bine. Mladinski dom in žup
nija prosita vsakogar, ki bi ute
gnil imeti doma kaj takega, da 
bi gradivo posodil. Priredite
lji imajo namreč v načrtu pri
pravo čim bogatejše razsta
ve ob 350-letnici napisa let
nice, ki je nad oltarjem doma
če cerkve. Kdor želi dobiti po
drobnejše informacije, naj te
lefonira na številko 228422.

POPRAVEK

V prejšnji številki je prišlo 
do pomote pri pretipkovanju 
članka Matjaža Rustje o dru
štvenih praporih na Tržaškem 
in v Istri. Zapisali smo, da je 
naslov knjige Borisa Kureta in 
Salvatorja Žitka Zastava sve
ta, bodi ti nam vez, medtem 
ko je pravilen naslov Zastava, 
sveta bodi ti nam vez. Bral
cem, avtorjema in sodelavcu 
Matjažu se opravičujemo.

gosteh dobitniki mednarod- 
I nega natečaja A. Marcosig za 
učence violine in violončela, 
ki ga organizira ustanova Gla
sba brez meja iz Gorice pod 
pokroviteljstvom dežele, go- 
riške pokrajine in Delovne 

i skupnosti Alpe Jadran. Pred- 
I stavili se bodo instrumentisti 
različnih starosti in glasbenih 
stopenj iz Avstrije, Italije in 

[ Slovenije. Vstop prost.
ODBOR ZA postavitev spo

menika padlim v Narodno
osvobodilni borbi iz Skednja, 
Kolonkovca in Sv. Ane vabi 
prebivalce teh okrajev, ki jih 
zanima postavitev tega spo
menika, na javno zborova
nje, ki bo v ponedeljek, 20.

| t.m., ob 17.30 v dvorani Kul
turnega društva Ivan Grbec, 
Škedenjska ulica št. 124. Na 
dnevnem redu bodo: 1) po
ročilo o preteklih dejavnostih;

12) izvolitev novega odbora; 
3) razno. Zaradi pomembno
sti zborovanja toplo priporo
čamo, da se ga udeležite. De- 

| lovni odbor.
V MARIJINEM domu v ul. Ri- 

sorta 3 bo od srede, 22., do 
; nedelje, 26. aprila, vsakolet
na duhovna obnova za žene 
in dekleta, ki želijo poglobiti 
svoje duhovno življenje. Letos 
jo bo vodil p. Janez Šamperl, 
gvardijan m inoritskega sa- 

j  mostana sv. Frančiška Asiške
ga v Piranu. Pričetek bo v sre
do ob 1 7. uri z uvodnim raz
mišljanjem. V četrtek in petek 
bosta zjutraj ob 8. uri sv. maša 
in premišljevanje, popoldne 
ob 1 7. uri pa govor in evhari
stična pobožnost. Sklep du
hovne obnove bo v nedeljo, 

i  26. t.m ., z mašo in homilijo 
ob 8. uri v cerkvi Novega sv. 
Antona ter z zaključnim na
govorom  in evharis tičn im  
blagoslovom ob 17. uri v Ma
rijinem domu. (V soboto, 25. 
t.m ., bo enodnevni premor 
zaradi skupnega tržaškega 
romanja na Brezje). V dneh 
duhovne obnove bo prilo - 

| žnost za spoved in osebni raz
govor z voditeljem. .

PREDSEDNIK SLOVENSKEGA 
raziskovalnega inštituta skli- 

| cuje občni zbor v torek, 28. 
j  aprila, ob 19. uri v prvem skli
cu in ob 20. uri v drugem skli- 
cu v sejni dvorani Zadružne 
kraške banke, Opčine, ulica 
del Ricreatorio 2. Dnevni red: 
1. poročilo upravnega sveta; 

;2. obračun za leto 1997 in 
'predračun za leto 1998; 3. 
poročilo nadzornega odbora; 
4. volitve organov inštituta; 5. 
sklad za š tipend iran je  d i
plomskih nalog; 6. razno.

NABREŽINA. V sredo, 22. 
t.m., bo ob 20. uri v župnijski 
dvorani mesečna konferen
ca. Prof. Franko Žerjal bo go
voril na temo Važnost in lepo- 
ta moralnih in narodnih vred
not pri zamejskih umetnikih. 

j  Nato bo o svoji umetniški de
javnosti spregovorila Bogo
mila Doljak. Sledila bosta raz
govor in družabnost z nasto
pom našega ansambla Kraški 
ovčarji. Vabljeni!

D A R O V I

ZA MARIJIN dom pri Sv. Iva
nu: družini Ciani in Štekar 
100.000; v spomin na Vale
rijo Žerjal Marafatto Gracija 
Gerdol 50.000.

ZA KARITAS v Ajdovščini: 
M.G. 50.000 lir; K.L. 50.000 
lir; N .M. 50.000 lir.

TRŽAŠKA KRONIKA

M A R I J A N S K E G A  S H O D A
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stiteljev: v naši pevski odpra
vi je  bilo dokaj uravnoteženo 
število m ladine in starejših 
pevcev, pa za sožitje ni bilo 
problemov. Dokaz več, kako 
pesem zlije tudi različne ge
neracije. Vse dož ive to  pa 
hkrati pomeni motiv in spod
budo za nadaljnje delo obeh 
zborov, saj je  ustvarja ln ih 
energij ob podobnih dogod
kih največ.

Zahvalo pa seveda dolgu
jemo tudi slovenski berlinski 
skupnosti, g. Izidorju Pečov
niku, ki nam je posvetil toliko 
časa, Ireni in Mateji, ki sta bili 
naša berlinska vez, gospe 
Marjanci Muhič, ki je prevzela 
odgovornost za našo postre
žbo, g. Francu Pukmeistru, ki 
je  predsednik župnijskega 
sveta in vodi moški oktet (ro
jaki v Berlinu imajo tudi dekli
ški sekstet in ansambel), pa 
tudi vsem ostalim sodelav
kam in sodelavcem slovenske 
katoliške misije v Berlinu, ki 
so nam ustvarjali prijazno do
mačnost. Pokazali so, daje na
rodnost na tujem zares vred- 
nosta, za katero kilometerske 
razdalje in podobno žrtvova
nje ne predstavljajo ovire.

Oba zbora se zahvaljujeta 
tudi vsem posameznikom in 
organizacijam, ki so s svojo 
pom očjo  om ogočili gosto
vanje. Ne nazadnje pa gre 
zahvala tudi izkušenemu šo
ferju Alešu, ki nas je v noči s 
to rka  na sredo varno p ri
peljal domov.
------------ PB

P E V S K O  P O T O V A N J E  Z B O R O V  M I R K O  FILEJ I N R U P A - P E Č

OGLED INGOLSTADTA IN BERLINA (2)
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Na pot smo krenili v petek, 27. marca, 
navsezgodaj iz Rupe. Molitev z g. Viljemom  

Žerjalom je bila najlepša popotnica za srečno pot.

Pred nami je  bilo več kot 
tisoč kilometrov avtoceste, ki 
smo si jo  krajšali z vmesnimi 
postanki. Zanimivosti ob ce
sti je  bilo veliko, tako pred Tr
bižem obvezni pogled na Sv. 
Višarje, v Avstriji vožnja m i
mo vasi, v kateri se je rodila 
svetovno znana Sveta noč. V 
avtobusu smo se seznanili z 
razkošnim koncertnim listom 
za koncert v Berlinu, poslušali 
radijski posnetek uspešnega 
nastopa M irka Fileja na reviji 
Primorska poje v Kostanjevi
ci in na video-kaseti sprem
ljali generalko za nastop v 
Berlinu, ki smo jo  imeli teden 
dni prej v Gabrjah.

Že zgodaj popoldne smo 
bili v Ingolstadtu, mestu avto
mobilskega velikana Audija, v 
katerem je še danes zaposle
nih okrog 600 Slovencev. To
varniški kompleks smo si og
ledali le iz avtobusa med kro
žno vožnjo po mestu, po ka
terem nas je vodil tamkajšnji 
slovenski duhovnik Stanko 
Gajšek. Razkazal nam je tudi 
center mesta, najprej samo
stansko cerkev sester frančiš- 
kank, v kateri se k sv. maši 
zbirajo Slovenci. V znameniti

smi in pozdravnih besed, kot 
da se poznamo že od nekdaj.

I Tudi prenočili smo tega dne
v Ingolstadtu.

cerkvi Maria de V ictoria  je 
našo posebno pozornost pri
tegnil strop, na katerem je 
največja freska na svetu na 
ravnem stropu. Veličasna je 
ingolstadtska stolnica Naše 
ljube Gospe, zgrajena v mar
kantni dvoranski go tik i. V 
obeh cerkvah smo ogled za
ključili s pesmijo, čisto spon
tano smo potem zapeli še na 
ulici med sprehodom po me
stu. Slovo od g. Gajška je pre
raslo kar v mali program pe

ter den Linden. Orožniški trg 
I je eden najlepših berlinskih tr- 
j  gov, obdan s koncertno dvo- 
1 rano Schauspielhaus ter nem-

Ogledu Berlina sta bila na
menjena dva dneva, nedelja in 
ponedeljek, 29. in 30. mar
ca. Prvega dne sta nas po me
stu vodili Irena in Mateja, v 

J  ponedeljek pa g. Pečovnik, 
j  Živo smo prisluhnili podat
kom iz prve roke. Ne prese
neča, da nas je pot najprej vo
dila k Brandenburškim vra
tom (na s lik i) kot prvemu 
med berlinskimi simboli. Ta
koj nato je sledila vožnja po

- najslavnejši berlinski ulici Un-

ško in francosko stolnico. Tu 
smo si mesto ogledali tudi z 
zvonika. V katoliški stolnici 
Sv. Hedvike smo tudi zapeli. 
Markantno in veličasno delu
je evangeličanska stolnica, v 
obeh pa takoj pritegnejo po
zornost mogočne orgle. Vs
topili smo tudi v nekatere mu
zeje, najprej v Pergamonski, 
nato v razkošni grad Charlot- 
tenburg in še v enako razko
šen rokokojski dvorec s par
kom Sanssouci pri Potsdamu.

Postanek pri ostankih berlin
skega zidu so nekateri izko
ristili tudi za spominske foto
grafije, ena od točk za sku
pinsko fotografijo pa je bil tudi 
olimpijski stadion. Žadnji o- 
gled pa je bil namenjen spo
minski cerkvi cesarja Viljema 
ob Kurfurstendammu. Nato 
pa še nekaj uric za sprehode 
in nakupe. Seveda smo tako 
med postanki kot tudi med 
vožnjo videli še tudi druge 
berlinske znamenitosti.

SPODBUDA  
ZA PRIHODNOST

P etdnevno gos tovan je  
dveh zborov predstavlja vse
kakor organizacijski podvig,

1 ki je terjal veliko truda, priprav 
in skrbi. Zato zaslužijo naj
večje priznanje in zahvalo vsi 

i tisti, na katerih je slonelo naj
večje brem e organizacije , 
predvsem oba predsednika 
Andrej Čevdek in Ivo Kovic 
te r d ir ig e n t obeh zbo rov  
Zdravko Klanjšček, enako tu
di vsi njihovi sodelavci.

Ne moremo brez omem
be pevk in pevcev, saj so se 
na Berlin dolgo in pridno pri
pravljali. Še večja je bila od
govornost vseh solistov, ob 
katerih je bil koncert še pri
vlačnejši: bili sta to med dek
leti M irjam Pahor ter Katja Ba
tistič kot najmlajša med pev
kami sploh, med pevci pa An
drej Čevdek, Zdravko Klanj
šček, Pepi Kodermac in Bru
no Rustja.

Pa še nekaj je, kar je prite
gnilo tudi pozornost naših go

S O L S K I  N A S T O P I  M I R A N D E  C A H A R I J  E 
Z  A N D E R S E N O V O  P R A V L J I C O

PALČICA JE OČARALA 
GORIŠKE UČENCE
IVA KORSIC

V letošnjem februarju je 
znana, nežna pravljica o Pal
čici H.C. Andersena doživela 
med nabrežinskim i o troki, 
pod pokroviteljstvom devin- 
sko-nabrežinske uprave, krst
no izvedbo odrske priredbe in 
režije Marija Uršiča. Od tedaj 
je zgodbica o drobni, za pa
lec veliki deklici (v uprizoritvi 
si jo  lahko vsakdo zamišlja po 
svoje), v interpretaciji igralke 
Mirande Caharija, razveselila 
že veliko otrok na Tržaškem.

V aprilu pa se je zglasila tu
di na Goriškem. Najprej se je 
srečala z osnovnošolci šole J. 
Abram iz Pevme in z malčki 
iz vrtca M . Fabiani, pred veli
konočnimi počitnicami pa še 
z učenci štandreške šole F. Er
javec. V sredo, 8. t.m., je na 
svoji prijateljici lastovici prile
tela tudi v vrtec in osnovno 
šolo O. Župančič v Gorici. 
Prav tu je posrečena predsta
va dočakala petdeseto pono
vitev. Miranda Caharija se je 
kot pravi potujoči komedijant 
pripeljala kar sama in s seboj 
prinesla vse potrebne rekvizi
te in scenske pripomočke. Le
te si je  z velikim posluhom za 
otroški svet zamislila in izde
lala Kata Kozlovič, študentka 
akademije likovne umetnosti 
v Firencah.

S preprostimi elementi us
tvarja igralka privlačno, prib li
žno štiridesetminutno pred

stavo, pri kateri zapelje v svoj 
pravljični krog še tako nemir
nega in raztresenega šolarčka. 
Poleg nje so pravzaprav vsi 
poslušalci sooblikovalci prav
ljice. Tudi goriški malčki so se 
pridno naučili Palčičino pes
mico, ki jo je spisal Marijo Ur
šič, uglasbil pa Peter Ugrin.

Ko se prične igralkino na
ravno, prepričljivo pripovedo
vanje in zaživi njena živahna 
animacija (prizorček z lasto
vico, ki jo izoblikuje z roka
mi, je pravi lirično-otožen utri- 

1 nek), se šolska učilnica na 
mah spremeni v odrsko pri
zorišče ali, bolje, se pogrez
ne v vsemogočni pravljični 
svet. Otroci napeto poslušajo 
in čakajo, kdaj in odkod bodo 
prikuka li p rav ljičn i junaki. 
Med prepletanjem pripovedi, 
animacije, petja, giba so tudi 
naši otroci začutili vso topli
no pravljice in se brez vsake
ga prigovarjanja vključili v do
gajanje, bili zaskrbljeni za Pal
čičino usodo, se smejali nero
dnima žabama, miški in zah- 
tevnemu krtu, sočustvovali z 
lastovico in se veselili svetle
ga konca. Ob tem pa so več
krat vneto zapeli in ob koncu 
navdušeno zaplesali z igralko.

Pred predstavo in po njej 
I se je Miranda Caharija, dol
goletna igralka SSG, prijazno 
pomudila z učenci, ki so jo 
obsuli z vprašanji. Povedala 
jim  je, kako nastane igra, kdo

so osebe, ki sodelujejo pri nje
ni realizaciji. Med drugim jim  
je priporočila, naj dobro pre
mislijo, ko bo nastopil čas za 
izbiro poklica. Dejala jim  je, 
da je najlepše, če človek z ve
seljem opravlja svoje delo. Sa
ma je že kot dekletce vztraj
no zatrjevala, da bo igralka. 
Takrat je domačim že uprizar
jala pravljične prizorčke. O tro
ške želje so se ji izpolnile in 
po toliko letih igranja še ved
no z radostjo in užitkom sto- 

I pa pred publiko.
Caharijina izvedba Palčice 

presega meje gole predstave: 
je živ, neposreden stik z gle
dališko umetnostjo in njenim 
poslanstvom. Seveda so tovr
stna srečanja z mladimi gle
dalci precej utrudljiva, a tudi 
zelo pozitivna, tako da ima go
spa Miranda v aprilu na pro
gramu še gostovanja za otro
ke onstran meje. Za prihodnjo 
sezono pa že načrtuje nov 
gledališki prikaz, ki ga bo po
nesla med šolske klopi.

*  t M
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M  ZREJO V PRIHODNOST

■  Naložbe po meri.
- Poklicno upravljanje.
- Mednarodna razvejanost.
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S RE Č A N J E  T R E H  E V R O P S K I H  S O L

VESELI "COMENIUS DAY" V SOVODNJAH

V ponedeljek, 6. aprila, je 
bilo pod večer v sovodenjski 
občinski telovadnici vse živo: 
potekalo je srečanje treh ev
ropskih šol, ki so povezane v 
projektu Comenius. Zbrale so 
se tako srednja šola Sv. Ciril 
in Metod iz Trsta, domača os
novna šola Peter Butkovič - 
Domen in težko pričakovani 
gostje irska osemletka Scoil 
Chronain iz Rath Cuila (Du
blin). Slednja šola je pripoto
vala v Italijo na enotedenski 
obisk le z ožjo skupino učen
cev, učiteljev, staršev, torej le 
s predstavniki.

Sovodenjski osnovnošolci 
so se na večer skrbno pripra
vili, saj so imeli glavno vlogo 
pri nastopu in sprejemu go
stov. Ubrano in živahno so 
zapeli nekaj pesmi pod vod
stvom učiteljice Alenke Rade- 
tič. "Hej, prijatelj, poskoči z 
menoj, to je naš Comenius 
day," je zazvenela himna ve
čera, v treh jezikih in nalašč 
za to priložnost zložena in 
uglasbena pesmica. Tudi po
zdravi učencev in napoved 
sporeda, vse je potekalo v slo
venščini, italijanščini ter an
gleščini.

Sledil je pozdrav gospe 
Nataše Paulin, ravnateljice, ki

FOTO BUMBACA

je poudarila, kako so taka sre
čanja pomembna za medse
bojno spoznavanje in gradi
tev prijateljskih odnosov. Le 
tako bo združena Evropa po
stajala resničnost in ne zgolj 
na papirju. Svoje pozdrave in 
voščila je prinesel tudi sovo
denjski župan Igor Petejan. Ir
ski gostje so predstavili nekaj 
pesmi in plesov iz svoje bo
gate ljudske zakladnice. Do
kazali so, da jim  je pevsko- 
plesna kultura takorekoč "v 
krvi11, saj so nastopili kar brez 
glasbene spremljave in zelo 
pogumno.

Sovodenjski osnovnošolci 
so večer prijetno popestrili 
tudi s fo lk lo rn im  plesom v

narodnih nošah in s petjem 
poskočnih narodnih pesmi. 
Na harm oniko  jih  je  lepo 
spremljal oče prvošolca g. 
Robert.

Povabljeni predsednik go- 
riške pokrajine Brandolin se 
večera ni mogel udeležiti in 
je zato poslal brzojavko s po
zdravi in čestitkami. Žal pa se 
vabilu ni odzvalo goriško in 
tržaško šolsko skrbništvo, in 
niti slovenski konzulat v Trstu. 
Srečanje je snemala sloven
ska televizija Rai iz Trsta.

Ob koncu nastopov je bila 
bogata in okusna zakuska za 
vse prisotne. Pripravili so jo 
sovodenjski starši pa tudi 
člani domačih kulturnih dru

štev. Vložili so veliko truda in 
dobre volje, da ni nihče od
hajal lačen od bogato oblože
nih miz. Naj se tu v imenu os
novne šole še enkrat zahvali
mo vsem za tako dobro in us- 
pešno organizacijo in sodelo
vanje. Gotovo so obilno pri
pomogli, da je srečanje odli- 
čno uspelo.

V torek, 7. aprila, je irska 
skupina obiskala v jutranjih 
urah OŠ v Sovodnjah. Gostje 
so bili deležni toplega spreje
ma s soljo in kruhom, po sta
ri slovanski navadi.

Sledilo je veselo skupno 
zborovanje, na katerem so 
otroci izmenjali plesne in pev
ske točke. Zatem je bila iz
menjava darov: vsak irski o t
rok je dobil košarico s pirhom 
in piščančkom iz volne, ki so 
ga skrbno izdelali domači 
učenci. Ob koncu seje pred
stavila še skupina desetih 
učencev 4. in 5. razreda, ki 
bodo v maju poleteli teden 
dni na Irsko, da vrnejo obisk.

Sledile so igre, družabnost, 
zakuska v prijetnem veselem 
vzdušju, ki je utrjevalo prija
teljske odnose med "člani Co- 
meniusa".

■TS

N A S T O P  M L A D I H  I Z C E R K N E G A

NEOBIČAJNO SODIŠČE  
V KC LOJZE BRATUŽ

VELIKA NOC V GORICI

v i
■ i

Zadnjo nedeljo v marcu je 
v veliki dvorani Kulturnega 
centra Bratuž gostoval M ini 
°der iz Cerknega, ki deluje v 
okviru tamkajšnjega društva. 
K nam so ga povabili člani 
Odra 90. Že nekaj časa ima 
namreč goriška dramska sku
pina prijateljske vezi z mladi
mi Cerkljani. V maju bodo na
ši igralci vrnili obisk; v Cer
knem bodo zaigrali komedijo 
V- Katajeva Dan oddiha.

Mladi cerkljanski izvajalci
50 se na goriškem odru pred
stavili z izvirnim  besedilom 
Stef/ca d.o.o., nekakšno paro
dijo sodnijskih obravnav, ki so
51 jo sami omislili in spisali s 
Pomočjo mentorja in režiser
ja Milana Koželja. Pri delu sta 
mu pomagala Franci Moho- 
rič in Karmen Tušar. Koželj 
Poučuje na osemletki in se 
rad ukvarja z dramsko umet
nostjo. Svoje veselje posre
duje študentom. Gimnazijci 
(Martina Kolenc, Saša Daks
kobler, Danijela Bevk, Andrej-
a Močnik, Andreja Tavčar, 

I 5tej Obid, Domen Uršič,
l fe Peternelj) so že nekajkrat 

°kusili privlačnost odrskih

desk. Odigrali so Linharta in 
se poizkusili celo v Shakespe
aru. Za novo premiero pa so 
si zamislili sodišče s svojevr
stnimi sodniki in odvetniki, na 
zatožno klop pa so postavili 
znane junake iz pravljic, a 
tudi Martina Krpana in Krjav
lja. Temu so še posebno stro
go sodili, saj je pač presekal 
hudiča na dvoje in tako pri
pomogel, da seje pomnožilo 
zlo na zemlji.

Vsak igralec je poosebil 
več vlog. Najboljši med vse
mi je bil nedvomno Matej 
Obid. Duhovito sproščeno je 
prehajal iz enega lika v dru
gega (prelevil se je celo v Kr
panovo kobilico!) in se občin
stvu prikupil tudi zaradi pojo
čega narečnega jezika.

Čeprav je v delu manjkala 
natančnejša uvodna in vezna 
nit, ki bi bolje osvetlila celot
no vsebino - iz nje bi vseka
kor morala izpasti drzna, ne 
ravno okusna namigovanja, 
ki niso primerna za vsako pu
bliko in tudi ne za tako rosna 
usta - so študentje pokazali, 
da imajo smisel za satirično 
pisanje in dramsko umetnost. 
-------------  IK

Velikonočni prazniki so v 
glavnem za nami. Praznova
nja so bila na splošno lepa in 
doživeta po vseh goriških cer
kvah. To velja seveda tudi za 
slovenske službe božje, ki 
tradicionalno spremljajo pra
zn ik Gospodovega vsta je
nja.

Posebno slovesna in veli
častna je bila vstajenjska slo
vesnost v goriško stolnici. Pri 
jutranji pobožnosti se je zbra
lo zelo veliko število sloven
skih vernikov iz mesta in oko
lice, nekateri pa so prišli kar 
precej od daleč. Velikonočne 
pesmi, polne svetlobe in bo
gate na duhovni vsebini ter 
prijetni melodiki, so spremlja
le tako procesijo kot blago
slov in nato sveto mašo. Zla
sti značilno je bilo uvodno 
petje trikratne aleluje, ki je vse 
povedla v pravo velikonočno 
razpoloženje. Maševal in pri
digal je g. Cvetko Žbogar, ki 
vodi slovensko mestno du- 
hovnijo pri sv. Ivanu. Številne

pevke in pevce je vodil prof. 
j  Stanko Jericijo, pri orglah pa 
je bila prof. Lojzka Bratuž. Po 
maši je bil tudi blagoslov do
mačih jedil in pirhov, ob or
gelski Handlovi Aleluji pa so 
se verniki le počasi pomikali 
iz cerkve in si pred njo izme
njali velikonočna voščila.

Osrednje vstajenjske slo
vesnosti in pontifikalno mašo 
na sam praznik pa je v stolni
ci imel nadškof p. Bommar- 
co, ki je opoldne tudi obiskal 
slovenske vernike pri sv. Ivanu 
in jim  ponesel svoja voščila.

Slovenske maše s petjem 
velikonočnih pesmi so bile tu
di v ostalih goriških cerkvah, 
kjer je  navadno slovenska 

; služba božja, prav tako tudi 
po raznih zavodih naših se
ster. Pred nami je sedaj še 
zadnji velikonočni praznik, 
namreč bela nedelja, ki neka
ko zaključi glavna praznova
nja in obrede ob Kristusovem 
vstajenju.

O BVESTILA

ŠIRŠI ODBORZveze sloven
ske katoliške prosvete se se
stane v četrtek, 23. aprila, 
ob 20.30 v sejni dvorani Kul
turnega centra Lojze Bratuž 
v Gorici.

VSAKOLETNI SPOMLADANSKI 
koncert cerkvenih pesmi v 
Štandrežu bo letos v nede
ljo, 1 7. maja. Koncert, ki ga 
prireja Združenje cerkvenih 
pevskih zborov - Gorica, bo 
posvečen M a r ijin im  pes
mim.

D A R O VI

ZACERKEVv Gabrjah: Kri
stina Devetak 35.000; Nata
ša Černič 35.000; druž. Škerlj

v spomin na moža in očeta 
dr. Franca 150.000 lir.

ZA CERKEV v Rupi: N.N. 
20.000; N.N. 50.000 in za 
lačne po svetu 50.000 lir.

ZA MISIJON patra Kosa: N.N. 
z O pčin 100.000; Jušta Pla
ninšek z družino 100.000 lir.

Ob rojstvu tretjerojenca 
Simona se s srečnima star
šema Julijanom, svojim na
čelnikom, in Mojco ter z 
bratcema Andrejem in Stefa
nom veselimo vsi slovenski 
goriški skavti. Malemu Simo
nu želimo res blagoslovljeno 
življenjsko pot.

Čestitkam se pridružuje 
tudi uredništvo našega lista.

GALERIJA ARS - D RU ŠTVO  F.B. SEDEJ

Vljudno Vas vabimo na odprtje razstave

DAVIDA PINTARJA
Umetnika bo predstavil Joško Vetrih. Pela bo vokalna 
skupina Akord iz Podgore.

Petek, 17. aprila 1998, ob 18. uri,
v Katoliški knjigarni na Travniku 25.

SKR D J A DR O  - RO NKE

vabi na srečanje s prof. A ldom  Ruplom, 
ki bo predstavil svojo knjigo v okviru priprave 

na 1000-letnico mesta

SKICE GORICE
Prisoten bo tudi ilustrator H ijacint Jussa. 

Sreda, 22. aprila, ob 20.30 na sedežu društva v Romjanu.

P R O S V E T N O  D R U Š T V O  RUPA-PEC

prireja 25. in  26. a p rila  te r 1. m aja v Rupi

TRADICIONALNI  
PRAZNIK FRTALJE

SPORED:
•  Sobota, 25. aprila
ob 16.30 - nastopajo: otroški vrtec iz Rupe in otroški zbori: 
Rupa-Peč, Vrh sv. Mihaela, Štmaver, Plešivo;
- tekmovanje v cvrtju najboljše frtalje;
- ples z ansamblom Zamejski kvintet.
•  Nedelja, 26. aprila
ob 16.30 - nastop pevskih zborov: MePZ Miren, MePZ Gla
sbene matice Trst, MePZ Štandrež, Oktet Škofja Loka;
- ples z ansamblom Mi.
•  Petek, 1. maja
ob 16.30 - nastop moškega pevskega zbora Štmaver;
- govornik: Erika Jazbar;
- nastop dramske skupine PD Štandrež z veseloigro Čudna 
bolezen;
- ples z ansamblom Happy Day

DELOVAL BO D OB R O ZALOŽEN BIFE S SPECIALITETAMI 
NA ŽARU,  TI PIČNO FRTALJO IN D O M A Č I M  V I N O M

ZAČEL SE JE 
M E D N A R O D N I  
GLASBENI 
NATEČAJ
M ARCO SIG

Od 13. do 19. t.m. poteka v 
avditoriju Fogar v Gorici Med
narodni natečaj za violiniste in 
čeliste, ki študirajo na območju 
Alpe Jadran, poimenovan po go
riškem violinistu in glasbenem 
pedagogu Alfredu Marcosigu.

Natečaj, katerega pokrovi
telji so Združenje Glasba brez 
meja, goriška pokrajina, dežela 
in Delovna skupnost Alpe Ja
dran, želi utelešati poslanstvo 
mesta Gorice kot kraja, kjer se

prepletajo jeziki, kulture in na
rodi. Ovrednotiti je treba izroči
lo preteklosti za oblikovanje pri
hodnje Evrope narodov. Natečaj 
je tudi dragocena priložnost za 
soočenje med različnimi glasbe
nimi šolami in didaktičnimi pri
jemi.

V raznih kategorijah sode
luje letos kar 143 glasbenikov 
iz severno-vzhodne Italije, Slo
venije, Hrvaške, Štajerske in 
Koroške. V nedeljo, 19. t.m., bo 
zvečer koncert nagrajencev, ki 
jih bo spremljal mladinski orke
ster Alpe Jadran. Od 20. do 25. 
t.m. pa bodo koncert ponovili 
v Krminu, spet Gorici, Benet
kah, Celovcu, Salzburgu, Grad
cu in Trstu.

ČETRTEK, 23.  T.M., 
V KC BRATUŽ

SREČANJE 
GOJENCEV 
GLASBENIH ŠOL

PRIMORSKE

Zadnje od letošnjih glas
benih srečanj, ki jih prireja 
Zveza prim orskih glasbenih 
šol, bo domovalo v četrtek, 
23. aprila, ob 17. uri, v orga
nizaciji SCGV Emil Komel iz 
Gorice v veliki dvorani gori- 
škega Kulturnega centra Loj
ze Bratuž.

Zanim iva pobuda, ki že 
več let v pomladnem času

11
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druži mlade glasbenike p ri
morskega prostora tostran in 
onstran meje, bo v Gorico 
priklicala učence in učitelje 
glasbenih šol iz Cerknice, 
Idrije, Ilirske Bistrice, Kopra, 
Nove Gorice, Postojne, Se
žane, Tolmina, Trsta, Gorice, 
Špetra in Ukev. V tej pisani 
glasbeni druščini bodo obse
žen program oblikovali pia
nisti in komorne skupine. Le
pa priložnost, da se mladi 
med sabo spoznajo in prime
rjajo svoje dosežke. Lepa pri
ložnost pa tudi za goriško 
publiko, da jim  prisluhne in 
nagradi n jihovo delo.
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BENEŠKA SLOVENIJA

KANALSKA DOLINA

Z I M S K E  O L I M P I J S K E  I GRE 2 0 0 6  /  S T A L I Š Č E  S L O V E N S K E G A  
O L I M P I J S K E G A  K O M I T E J A

KAKŠNE SO MOŽNOSTI ZA USPEH 
KANDIDATURE TREH DEŽEL?

UBRIKE

Z DO M STVO

ERIK DOLHAR

Na svoji zadnji seji je Izvršni odbor 
Olimpijskega komiteja Slovenije - Združenja 

športnih zvez (OKS-ZŠZ) obravnaval tudi 
aktualno stanje kandidature treh dežel za 

Zimske olimpijske igre "brez meja" leta 
2006 na tromeji Avstrija-ltalija-Slovenija.

O  uradnem stališču OKS- 
ZŠZ je predsednik Janez Ko
cijančič izjavil: "Izrazili smo 
vsestransko načelno podpo
ro konceptu organizacije iger 
brez meja. Obravnavali smo 
tudi konkretne predloge, ki 
pa niso še strnjeni v dovolj 
kvaliteten načrt, da bi o tem 
lahko izrazili končno sogla
sje. M enim , da soglasje ne 
bo sporno, v okviru organi
zacije pa se bomo trudili, da 
bi dobili več športnih prire
ditev in da bi bil delež Slove
nije v skupni organizaciji iger 
kar se da enakopraven. Kar 
se tiče slovenskega deleža, 
so sedaj na potezi slovenski 
partnerji. Konkretno bo tre
ba razčistiti, kateri kraj bo v 
imenu Slovenije soorganiza
to r oz. kandidat v skladu s 
pravili Mednarodnega o lim 
pijskega kom ite ja  (M O K). 
Doslej je v teh pogovorih so
delovala Kranjska Gora (na 
sliki), ki pa sama tega goto
vo ne zmore, ker je premajh
na in ker na njenem teritoriju 
ne morejo biti vse predvide
ne tekme. Pomemben delež

na seji sprejeli celo vrsto skle
pov, da ta postopek pospeši- 

i mo. Z naše strani pa skuša
mo biti kar se da konstruk
tivni in smo prispevali vrsto 
strokovnjakov, ki bodo pri 
pripravi materialov pomaga
li in sodelovali."

morajo storiti tudi slovenska 
vlada in vsi tisti, ki morajo 
prevzeti jamstva in prispeva
ti, da se uresniči tako zahte
ven projekt."

Kocijančič nadalje meni, 
da "so stvari časovno gleda
no žev v zelo kritičnem sta
nju. Čas teče, roki so pred 
nami in mi moramo pravza
prav dati dve soglasji, ki so 
v skladu s pravili M O K-a: 
najprej soglasje za dosje o 
kandidaturi in kasneje so
glasje k materialu. Zato smo

O  m ožnostih  za uspeh 
skupne kandidature treh de
žel predsednik slovenskega 
O lim pijskega kom ite ja na
zadnje meni, da je kandida
tura sijajna, in si osebno želi, 
da bi uspela. Mnenja pa je, 
da obstajajo precejšnji pro
blemi, ker Italija nastopa s sa
m osto jno kandidaturo Pie
monta oz. Turina in ker imajo 
Koroška, Furlanija-Julijska 
krajina in Slovenija zelo m o
čne protikandidate, s švicar
skim Sionom na čelu.

VE L IK O N O Č N O  
PRAZNOVANJE PRI 
SLOVENCIH V BELGIJI 

IN NA NIZOZEMSKEM

POLDE CVERLE

Vsako leto je  velikonočno 
praznovanje zelo pomembno 
za slovenske izseljence. Na 
veliko soboto popoldne se že 
zbirajo v Genku, Maasme- 
chelnu in Heerlenu za blago
slov jedil. Na velikonočno ju
tro je ob šestih vstajenjska 
služba božja v cerkvi sv. Bar
bare v Maasmechelnu, pri ka
teri vsa leta prepeva mešani 
zbor Slomšek. Letos so olep
šali slovensko mašo fo lk lo ri
sti skupine Račna iz Grosu- 
pelj, ki so v narodnih nošah 
prišli iz 80 kilom etrov odda
ljenega Leuvna, kjer so sode
lovali pri velikonočnem fo l
klornem festivalu. Po maši so 
se v Slovenski katoliški misiji 
p rid ru ž ili trad ic iona lnem u 
zajtrku. Po tem dogodku je 
slovenski župnik moral pohi
teti v Heerlen, kjer sta bili že 
ob 7.30 velikonočna procesi
ja in vstajenjska maša tam
kajšnjih Slovencev. Pri proce
siji je sodelovala krajevna gla
sbena skupina na pihala, pri 
maši pa slovenski zbor Zvon.

Na velikonočni ponede
ljek se je  praznovanje nada
ljevalo. V Genku so se Slo
venci zbrali pri maši ob 9. v 
italijanski cerkvi v Hoevezav- 
lu. Prepeval je  zbor Slomšek. 
Po maši je  društvo Naš dom

vabilo na zajtrk v svojo dvo
rano v Genku, kasneje pa 
društvo sv. Barbare na po
poldansko srečanje v dom  v 
Maasmechelen.

KULTURNO DRUŠTVO  
RAČNA V LEUVNU  

| Vsako leto je  v univerzi
tetnem mestu Leuven trad i
cionalno velikonočno sreča-

EVROPA NARODOV ( 1 4 )
se |e

VIDA VALENČIČ

KATALONCI, 
EKONOMSKI BISER 
ŠPANIJE

V paleti narodnih manjšin, 
ki se nam kažejo na zemljevidu 
zahodne Evrope, obstajajo tudi 
take, ki so res težko primerljive 
s tipičnimi "manjšinskimi" situa
cijami. V to skupino lahko brez 
dvoma uvrstimo tudi Katalonce 
v Španiji. Ko so potekale olim
pijske igre v Španiji, je marsi
kdo osupnil, ko je na otvoritveni 
slavnosti v Barceloni španski 
kralj Juan Carlos najprej po
zdravil... v katalonščini in šele 
zatem v španščini, to je kastil- 
ščini. Že to "majceno" dejstvo 
dokazuje, kakšno politično, 
predvsem pa ekonomsko in ne 
nazadnje tudi kulturno moč ima 
Katalunija. Barcelono, njeno 
glavno mesto, upravičeno uvr
ščajo med najpomembnejša 
španska mesta. V njej kar mr
goli razstav svetovnega merila, 
turizem je na višku, trgovski po
sli cvetijo vedno bolj, še poseb
no tekstilna industrija, zaradi 
katere si je mesto zaslužilo vo
dilno vlogo v industriji španske
ga polotoka. S svojimi osmimi 
milijoni in pol ljudi je katalonski 
narod prav gotovo največja na
rodna manjšina v zahodni Evro

pi. Katalonci sami nazivajo svo
jo deželo Paisos Catalans, v to 

I definicijo pa se vključujejo, po- 
i lea Katalunije same, tudi sončni 
Balearski otoki ter majhna drža
va Andorra. Katalonščina pa je 
] doma tudi veliko dlje, in sicer v 
sardinskem mestu Alghero, ki v 

| katalonščini zadobi naziv Al- 
! guero in v katerem naj bi se vsaj 
' 12.000 prebivalcev vsakodne
vno sporazumevalo v katalon
ščini.

Katalunija kot visoko indu
strializirana dežela je v prej- 

; šnjih desetletjih privabila na ti- 
! soče priseljencev iz drugih kra
jev države, predvsem iz Anda
luzije. Po govoricah naj bi se kar 
40% sedanjih prebivalcev Ka- 

j  talunije rodilo kje drugje. Vsi 
ti priseljenci pa so se brez ve- 

; likih težav popolnoma asimili- 
; rali v katalonsko kulturo, to pa 
zaradi velike "olajšave", ki jo 

; predstavlja jezik sam. Katalon- 
j ščina je namreč romanskega 
; izvora, prav tako kakor kastil- 
ščina (španščina), zaradi tega 

| je bil stik med obema jezikoma 
j  mnogo manj travmatičen kot npr. 
za izključno kastilsko govoreče 

i priseljence v baskovski predel 
! države. Tudi tu je bila industria- 
I lizacija zgodnia in industrije so 
; seveda privabljale veliko števi- 
I lo priseljencev iz manj razvitih

predelov države. Baskovski 
jezik pa je za mnoge ostal tabu, 
v določeni meri tudi zaradi dej
stva, ker ni bil primerljiv z no
benim drugim indoevropskim 
jezikom in se ga je bilo zato to
liko težje naučiti.

Pri Kataloncih n! bilo tako. In 
vendar, kljub veliki podobnosti 
z "državnim" španskim jezi- 

| kom, torej s kastilščino, je bila v 
j tem stoletju Francova diktatura 
j tudi do katalonščine zelo ostra. 
Franco je jezik blatil z vzdevkom 
"lajanje psov", nazivom, ki ga 
je rad uporabljal za vse, kar ni 
bilo pristno kastilsko. Vse do na
silne vzpostavitve diktature je 
bila katalonščina priznana kot 
uradni jezik Katalunije, radio je 
bil katalonski prav tako kot vsi 
dokumenti in javni posli. Leta 
1938 pa je bilo vsega tega ko
nec in Katalunija je okusila poži
ge knjižnic in grmad knjig v la
stnem jeziku, umore priznanih 
katalonskih pisateljev ter ukini
tev vseh dotedanjih pravil na 
področju deželne avtonomne 
ureditve. Vse organizacije, 
stranke in gibanja so bila seve
da prepovedana, zopet je bila 
vzpostavljena združitev med 

j  Cerkvijo in državo, razporoka 
je bila ukinjena, prav tako tudi 

| celotna agrarna reforma. Rezul
tat tega nasilja je zelo zgovo
ren: 400.000 političnih begun- 

\ cev, ki je zbežalo iz Španije vse 
do leta 1939.

nje fo lk lo rn ih  skupin, ki je 
letos potekalo od 10. do 13. 
aprila. Mednarodno fo lk lo r
no srečanje Paasfeesten or
ganizirajo krajevne skupine 
't Havermeuleke, Reuzegom 
in Rozemarijntje. Poleg dru
gih skupin iz Francije, Make
donije, Slovaške in Švice je 
letos sodelovala tudi sloven
ska skupina Račna iz Grosu- 
pelj. Osrednji prireditvi sta 
bili 11. aprila zvečer (Medna
rodni fo lk lo rn i večer) in 13. 
t.m . popoldne (Folklorni fe
stival).

Prav tako kot pri Baskih 
tudi v Kataluniji duhovni razred 
odločno uprl režimu. Mogoče ste 
že videli v kaki turistični brošuri 
sliko mogočnega samostana 

: Montserrat. Prav slednji ie bil 
prava "centrala" katalonskega 
upora proti Francu in še danes 
predstavlja pomembno podpo
ro katalonski avtonomiji na kul- 

: turnem, ekonomskem in politi
čnem področju.

Do nekaj samozavesti se je 
; katalonski narod dokopal šele 
v 60. letih, ko ie vlada končno 
spetdovolila tiskanje knjig v ka
talonskem jeziku. Od takrat, po
sebno pa po koncu režima leta 
1975, se je kulturno življenje se
veda spet razcvetelo, posebno 
ker so bile osnove zelo trdne. 
Pomislimo samo, da je pred le
tom 1938 izhajalo kar 23 dnev
nikov v katalonščini ter 400 pe
riodičnih listov! Današnje kul
turno življenje v Kataluniji je v 
eni besedi... mrzlično. Neneh
no se kaj dogaja, nenehno se 
tiskajo nove knjige v katalonšči
ni, malodane vsako katalonsko 
mesto ima svoj dnevnik v mate
rinem jeziku; politično je Kata
lunija izredno močna, do take 
mere, da se Aznar prihaja di
rektno pogovarjat s katalonski
mi politiki v Barcelono, ker ve, 
da bi mu njihovo nasprotovanje 
bilo usodno. Katalonci si na vseh 
področjih prizadevajo, da bi jih 
Evropa priznala kot samostoj
no regijo, samostojnega sogo
vornika in glede na ekonomsko 
in politično moč, ki jo ta predel 
Španije ima, je to v prihodnje 

j  zelo možno.
--------------- DALJE

G O R I Š K A  B R D A

P O D R O B N A
Š T E V I L K I

P R E D S T A V I T E V  V N O V I  
B R I Š K E G A  Č A S N I K A

DR. RUDOLF KLINEC, 
DUHO VNIK  IN 

ZGODOVINAR IZ VIPOLŽ

Tudi v novi številki Briške
ga časnika, glasila občine Br
da, je objavljenih veliko aktual
nih in zanimivih prispevkov o 
dogodkih iz preteklosti in te
koče kronike tega sadjarsko- 
vinogradniškega obm očja. 
Tema letošnje pomladi je kri
za v vinarstvu oz. pri trženju 
in prodaji vina, ki se že kaže 
tudi v Goriških Brdih. Objav
ljeni pa so tudi drugi zapisi, 
tako članek o srednji šoli s 
slovenskim učnim  jezikom  
Ivan Trinko v Gorici, ki ga je 
napisala ravnate ljica  prof. 
Simčič R. Lojk.

Zanimanje in odmevetudi 
v širši javnosti pa bo zagoto
vo vzbudil sestavek o dr. Ru
dolfu Klincu, duhovniku in 
zgodovinarju, ki se je  leta 
1912 rodil v Vipolžah. Napi
sal gaje prof. Peter Stres, zgo
dovinar in ravnatelj osnovne 
šole na Dobrovem. Podrob
no predstavlja življenje in de
lovanje g. Klinca, pri čemer 
navaja tudi nekatere zanimi
ve podrobnosti in dejstva, ki 
so v naši javnosti premalo 
znana. Avtor sploh poudarja, 
"da v Brdih premalo pozna
mo nekatere zaslužne roja
ke, kar velja tudi za dr. Ru
dolfa Klinca".

Ko opisuje znana dejstva 
iz njegovega življenjepisa, av
to r članka piše, "da se je dr. 
Klinec odločil za poklic du
hovnika med romanjem na 
Staro goro pri Čedadu. Na
vdih ga je prevzel v spodnji 
kripti na Stari gori, kjer je kip 
sv. Mihaela, ki stoji na hudiču, 
padlem angelu, ki je  simbol 
zmage dobrega nad slabim". 
V Alojzijevišču v Gorici se je 
navdušil za ideale gibanja: sa- 
movzgojo, ljubezen do nara
ve, zlasti do gora, ljubezen do 
slovenstva in Cerkve. Novo 
mašo je pel leta 1937 v V ipol
žah. Sprevod je šel iz palače 
Teuffenbach proti cerkvi. Ko
silo je bilo v starem gradu.

Pisec članka nato navaja, 
"da je dr. Rudolf Klinec pisal 
dnevnik in zelo dobro bi ga 
bilo objaviti. Posebej so zani
mivi dogodki, ki jih je doživljal 
med drugo svetovno^ vojno 
kot župnik v Velikih Žabljah

na Vipavskem. Pogosto je bil 
v stikih s partizani. Dr. Joža 
Vilfan gaje nagovoril ktesnej- 
šemu sodelovanju. Vendar se 
je kot doktor cerkvenega pra
va zavedal odgovornosti svo
jega delovanja in širšega vpli
va, ki ga je imel, zato je sode
loval le v okviru reševanja po
treb ljudi, ne pa pri podpori 
revoluciji. Bil je zelo pobožen. 
V dnevniku se jasno vidi nje
govo globoko prepričanje, da 
so Velike Žablje pred uniče
njem rešile mnoge molitve. 
Bil je tudi zelo zaveden Slove
nec. Znal je mnogo jezikov in 
je svoje znanje na tem podro
čju dopolnjeval vse življenje. 
Cenil je ljudi, ki so trdo delali 
na intelektualnem področju."

Potem ko je pisec opisal 
delovanje dr. Klinca v vlogi 
nadškofijskega kanclerja v 
Gorici, navaja, "da je pogo
sto sprejemal begunce iz Ju- 

| goslavije, jih priporočal in po
šiljal na razna mesta. Bil je o- 
sebnost z og rom n im  zna
njem, neomajnim ugledom in 
nenavadno človeško toplino.

 ̂Kot nadškofijski kanclerje od- 
i  ločilno vplival, da se je v Go
rici ustanovila tudi slovenska 
duhovnija. Bil je pomemben 
zgodovinar in publicist. V Go- 

| rici so ga poleg drugih večkrat 
obiskovali prijatelji Ivan Trinko 

| iz Benečije, baron Teuffen
bach iz Ajela in Ludvik Zor- 
zut iz Kanala ob Soči. Ko je 
romal na Staro goro, se je rad 
ustavil pri prijatelju Trinku. 
Prav tako je rad zahajal tudi v 

; Medano na Gradnikovo do- 
' mačijo. Imel je velik vpliv na 
j  goriško nadškofijo, kljub te
mu pa je dr. Klinec želel osta
ti skromen v skladu s svojim 
duhovnim prepričanjem. Želel 
je pomagati vsakomur, ki je 
bil pomoči potreben." 
------------- M.
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NA GORIŠKEM 10% DIJAKOV 
ZASVOJENIH Z MAMILI

SLOVENIJA

STANE LEBAN NAGRAJ E N

ŽIVETI VLOGE

MARJAN DROBEŽ

Svetniki novogoriške občine so velik del 
seje dne 8. aprila namenili vprašanju 

razširjenja mamil na Goriškem. O  tem sta 
poročala dr. Sonja Valič in dr. Vili Ščuka.

Stanje glede zasvojenosti z 
mamili je kritično in zaskrblju
joče, po mnenju nekaterih ce
lo neobvladljivo. Po razširje
nosti uporabe drog je obm o
čje Nove Gorice na četrtem 
mestu v Sloveniji, pri čemer 
pa seje utrdilo tudi sodelova
nje s porabniki mamil v so
sednji Gorici in drugod v ob
mejnih krajih Italije. Strokov
njaki opozarjajo, da k d ro
gam sodita tudi alkohol in to 
bak. Posledice se ne kažejo 
le v velikih stroških zdravlje
nja - ti v primerih zapletov do
segajo celo do 25 m ilijonov 
tolarjev na enega zasvojenca 
letno - ampak predvsem v 
tem, da mamila fizično in psi
hično razkrajajo fante in dek
leta, ki so pozneje kot odrasli 
ljudje odrinjeni na rob družbe.

Alkohol in cigarete so tudi 
zelo nevarni, ker spodbujajo 
uporabo drugih drog, na pri
mer marihuane. Izkušnje po
trjujejo, da je vsak drugi dijak, 
k| je v nekem obdobju kadil 
cigarete, kadil tudi marihua
no- Med tovrstn im i drogami 
Vstopajo v svet mladih najprej 
P'vo in vino, okrog trinajste
ga leta cigareta, pri nekaterih 
šolarjih vdihovanje hlapov le- 
Pil in drugih snovi, okrog štiri
najstega leta starosti pa pitje 
žganih pijač; kmalu nato še 
kajenje marihuane.

Zasvojenosti m lad ine z 
drogami je namenjena tudi iz
redna številka Informatorja, 
glasila Urada za m ladino v 
Novi Gorici. Objavljeni so pri
spevki šol in drugih zavodov, 
raznih organizatorjev, društev 
'n tudi posameznikov. Ured
ništvo v uvodu poudarja, "da 
gre pojem zasvojenosti razu
meti v najširšem pomenu, to 
rej ne le kot zasvojenost s tr
dimi drogami, marihuano, al
koholom , tobakom , lep ili, 
zdravili, pač pa tudi kot za
svojenost od sicer na prvi po
gled čisto nedolžnih početij, 
kot so na primer pretirano u- 
živanje hrane, gledanje TV, 
igranje video igric ipd." Ured
ništvo nadalje izraža zadovolj
stvo, ker je bila prva celovita 
raziskava o alkoholu, kajenju 
in ostalih drogah v Sloveniji 
narejena prav v Novi Gorici, 
toda zgroženi smo nad rezul

tati". Zanimiva in tudi poučna 
je ugotovitev, da "dovoljene 
droge - alkohol in cigarete - v 
Primerjavi s prepovedanimi 
povzročajo veliko večjo druž
beno škodo."

Razlogi, zaradi katerih mla
dostniki začnejo posegati po 
drogah, so različni in celovi
tega odgovora na vsa vpraša
j a  še ni. Tu so osebnostne 
značilnosti, vzgoja, odnosi in 
komunikacija v družin i ter 
Šibke točke in druge slabosti
ružine, pa tudi stiske v po- 

Vezavi z odraščanjem in šolo, 
Pomanjkanje vzpodbud in pri

ložnosti za samopotrjevanje 
ter vplivi iz mladostnikovega 
okolja, zlasti vrstniške skupi
ne, ki pa ni naključno takšna, 
kot je; in širše: izgubljanje te
meljnih vrednot. V omenje
nem glasilu Urada za mladi
no je zapisano, "da se z razli
čnimi nedovoljenimi drogami 
pogosto srečuje in jih upora
blja okrog 10% mladostnikov. 
Starost ob prvi rabi alkohola, 
cigaret in drugih drog se zni
žuje in vse več otrok se sreča 
z njimi že v osnovni šoli".

POMEMBNA JE 
VLOGA DRUŽINE

V Novi Gorici deluje pri 
občini skupina strokovnjakov

I v okviru t.i. Lokalne akcijske 
skupine za prevencijo zasvo
jenosti z namenom, da bi o r
ganizirali enoten pristop pri 
obravnavanju problema zlo
rab in zasvojenosti od drog.
V to dejavnost so vključeni 
strokovnjaki iz šolstva, so
cialnega varstva, zdravstva, 
predšolske vzgoje, predstav
niki mladine, staršev, verskih 
skupnosti in drugih organi
zacij (ku ltu rn ih , športn ih , 
duhovnih, rekreativnih), ki v 
svoje programe vključujejo 
delo z mladimi. Pomembno 
vlogo imajo tudi duhovniki 
oz. župnije, ki pa formalno 
niso vključeni v omenjeno Lo
kalno akcijsko skupino. Pri 
Zdravstvenem domu v Novi 

! Gorici deluje tudi posebna 
ambulanta za bolezni odvis
nosti. V njej obravnavajo in 
zdravijo odvisnike po meto

di metadonskega vzdrževa
nja. Ambulanto vodi dr. Vili 

| Ščuka, ki opozarja, "da me- 
j tadonsko vzdrževanje ni zdra
vljenje v ožjem pomenu be
sede, ampak preprečevanje 

'i še hujših zapletov, ki so ve
zani na uživanje drog".

Zasvojenost z drogami na 
obmejnih območjih Slovenije 
in Italije je  že tolikšna, daza-

i skrblja evropske ustanove. 
Svet Evrope je prav zaradi te
ga kritičnega stanja pred ne
davnim odobril sredstva za 
preprečevanje zasvojenosti z 
drogami v Novi Gorici, Go
rici, Kopru in Trstu. Zagoto
vo pa bi m ladim lahko veli
ko pomagali pri zavračanju 
drog predvsem napori druži
ne, v kateri so najbolj potreb
ni ljubezen, bližina, pogovor 
in strpnost.

MARJANA REMIAS

Pred dnevi je Združenje 
dramskih umetnikov Slovenije 
podelilo priznanje za življenj
sko delo dramskemu igralcu 
Stanetu Lebanu, dolgoletne
mu članu Primorskega dram
skega gledališča. Stane Leban 
je na gledališki večer, na kate
rem je prejel pomembno pri
znanje iz rok kolega, dram
skega igralca Bineta Matoha, 
razveselil gledališko publiko 
z edinstveno interpretacijo 
glavne vloge v Cossovi tra
gikomediji Nona, ki jo je pred
lansko gledališko sezono v 
Novi Gorici režiral Osvaldo 
Bonet. Ob tej priložnosti so 
se mu poklonili tudi stano
vski kolegi in‘vodstvo hiše. V 
o b ra z lo ž ite v  p riznan ju  je 
Združenje dramskih um et
nikov Slovenije zapisalo:

"Stane Leban je nedvomno 
ena osrednjih osebnosti PDG
- kot igralec in kot vztrajen en
tuziast, ki je ogromno pripo-

! mogel k ohranitvi, profesio
nalizaciji in umetniški rasti no
vogoriškega gledališča. V 
njem deluje od leta 1955, ko 
je nastopil vCeljskih grofih; kot

i član pa od leta 1982 do kon
ca sezone 1994-95."

V dolgih letih sodelovanja 
je Stane Leban oblikoval nad 
130 gledaliških vlog; njegov 
ogrom ni prispevek pa sodi 
tako na področje komedije 
kakor tudi drame. Zadnja tri 
leta v novogoriškem gledali
šču deluje kot zunanji sode
lavec; nepozaben je v glavni 
vlogi slovite None, s katero 
se je pred dnevi zahvalil pu
bliki, ki spremlja in pozdrav
lja njegovo odrsko delo, na
stopil pa je tudi v Kralju Ri
chardu III. in Sodnem dnevu.

Vseskozi se Stane Leban 
predaja tudi mlajši publiki; za 
miniaturke v predstavi Mali 
princ  v režiji Jaše Jamnika mu 
je ljubljanski Festival otroških 
predstav podelil zlato paličico.

P O L I T I Č N A  A FE RA K R A T K E 1

SOCIALDEMOKRATI VLOŽILI 
OBTOŽBO ZOPER 

PREDSEDNIKA VLADE

V Sloveniji se uveljavlja 
spoznanje, da vsak pomem
ben dosežek države zmanjša
jo ali celo izničijo afere, ki jih 
povzročajo škodljiva in neod
govorna ravnanja politikov. 
Takšne so tudi značilnosti do
godkov ob razkritju tajnega 
slovensko-izraelskega spo
razuma, ki sta ga v začetku 
leta 1995 podpisala takratni 
načelnik Obveščevalno-var- 
nostne službe obrambnega 
ministrstva in predstavnik iz
raelske vlade. O obstoju te
ga dokum enta je  načelnik 
O b ve šče va ln o -va rn o s t ne 
službe v sedanjem mandatu 
Jože Sečnik v januarju pisal 
predsedniku državnega zbo
ra Janezu Podobniku.

Zaradi sporazuma, ki naj 
bi vseboval elemente medna
rodne pogodbe, so socialde
mokrati vložili ustavno obto
žbo zoper predsednika vla
de Drnovška. V obrazložitvi 
navajajo, da slovenska usta
va in zakoni prepovedujejo 
sklepanje tajnih dogovorov 
oz. pogodb, kakršen naj bi 
bil omenjeni sporazum med 
Slovenijo in Izraelom. Krivda 
premiera naj bi bila nedvou
mna, "saj je za podpis spo
razuma vedel zato, ker je pri 
pripravljanju oz. dogovoru o 
sporazum u sodeloval tudi 
tedanji obram bni m in is te r 
Jelko Kacin". P rem ierje tak
šne trd itve ocenil za pod ti
kanja in politične igre, s ka
terim i naj bi njega in vlado 
odvrnili od reševanja drugih 
problemov. Po njegovem je 
imel omenjeni sporazum sa
mo operativno-tehnični po
men ter ne bi bil zato m ed
narodni dokument, sklenjen 
med državama.

Med polemikami ob pred
ložitvi ustavne obtožbe opo
zarjajo, da je sporazum, ki naj 
bi bil tajen, v tej aferi postal 
javen dokument. Načelo dr- 

j  žavne skrivnosti naj bi prekr
šili predsednik parlamenta, ki 

i  je o obstoju sporazuma ob- 
j  vestil poslance, podpredsed
nik vlade Marjan Podobnik, 
ki je dovolil, daje bil del ome- 

1 njenega sprazuma objavljen v 
javnih občilih, pa tudi Janez 
Janša, Bogomir Spiletič in M i
ha Brejc, ki so na sestanku s 
predsednikom vlade varnost
ni sporazum prebrali. Zdaj je 

i  sporno to, ali je Drnovšek do
kument smel pokazati, saj ga 

I je vlada označila z oznako 
i 'strogo zaupno1. Tako Janša 
kot Spiletič in Brejc menda ni
so poklicani, da bi omenjeni 

j  sporazum videli. Predsednik 
vlade jim  ga ne bi smel poka

zati, razen če bi vlada, ki je 
dokument razglasila za tajne
ga, sprejela poseben sklep, s 
j<aterim bi določila, da doku
ment lahko vidi omenjena so
cialdemokratska trojica. Kaz
nivo dejanje naj bi torej storil 
Drnovšek. V tem primeru bi

1 veljal prvi odstavek 359. člena
1 kazenskega zakonika, ki pra
vi, da se za izdajo državne 

! skrivnosti nepoklicani osebi 
izreče zaporna kazen od ene
ga do osmih let.

Ustavna obtožba zoper 
D rnovška ima dom ače in 
mednarodne razsežnosti. Par
lament mora o vloženi obtožbi 
odločati v dveh mesecih oz. 
na prvi seji po vložitvi. O  tem, 
ali naj gre predlog obtožbe na 
ustavno sodišče, mora odlo- 
čiti z absolutno večino, torej 
z najmanj 46 glasovi. 
------------ M.

ODKRIVANJE 
PODROBNOSTI 
O SLOVENSKO- 
AMERIŠKIH 

ODNOSIH

Dopisnik RTV Slovenije v 
ZDA Uroš Lipušček je v ne
kem pred nekaj dnevi objav
ljenem intervjuju povedal, da 
se v prostem času ukvarja z 
odkrivanjem in preučevanjem 
stikov med Slovenijo in ZDA. 
"To je  moj konjiček, že kar 
moja strast," je dejal časnikar 
iz Ljubljane. "Zdaj že osem 
let odkrivam povezave med 
svojo domovino in Ameriko, 
povod za moje zanimanje pa 
je bila stara Prepeluhova knji-

j ga, v kateri sem nekoč bral o 
j slovenski delegaciji, ki je bila 
po prvi svetovni vojni na obi
sku pri predsedniku ZDA Wil- 
sonu. Izvedel sem za takrat-

1 ni ameriški predlog, naj Bal- 
: kan po podpisu miru v Ver
saillesu uredijo tako, da dajo 
Sloveniji neodvisnost, ker je 
od Balkana različna in bi bila 
v Jugoslaviji moteča. Make
donija naj bi bila samostojna.
O tem sem odkril vrste doku
mentov. Preiskal sem 12 razli
čnih ameriških knjižnic in na
letel na povsem neznano, zelo 
zanimivo in po ZDA raztre
seno gradivo o slovensko- 
ameriških odnosih, tako da se 
mi o tej temi oblikuje že kar 
knjiga."
------------- M.

M IN IS T E R  ZA  
ZD R A V S T V O  O 
PO N IŽE V A N JU  
M A T E R IN S T V A
V  Sloveniji zelo odmevajo iz
jave o materinstvu, ki jih je ob 
nedavnem svetovnem Dnevu 
zdravja, 7. aprila, dal minister 
za zdravstvo dr. Marjan Jereb. 
Javnost je opozoril, da je v Slo
veniji premalo otrok. Na to si
cer že dolgo opozarjajo tudi 
razne organizacije t.i. civilne 
družbe in katoliška Cerkev. Po 
ministrovih besedah "bi mo
rali nosečnicam omogočiti 
preživeti varno, mirno, zaže
leno in zdravo nosečnost. 
Zdravstvena prizadevanja in 
dosežke na področju varstva 
materinstva bi lahko podvoji
li, če bi bilo družbeno ozračje 
primerno, vendar ni."

Minister je svoje ugotovi
tve ponazoril s primeri, ki so 
pogosti, "da mora mlada žen
ska za ceno zaposlitve oziro
ma sprejetja v službo s podpi
som jamčiti, da ne bo zanosi
la. Ponižana je v stroj za roje
vanje, ki ga delodajalec po po
trebi in lastni presoji lahko iz
ključi." /M.

"N A  B O L N IŠ K I"
T U D I Z A R A D I S L A B IH  
O D N O S O V  IN  R A Z M E R
V  P O D J E T J IH
V Sloveniji so zaradi bolovanj 
lani izgubili nad 11 m ilijonov 
delovnih dni, to je skoraj pet 
odstotkov vseh delovnih dni 
v državi. V povprečju vsak 
dan ni delalo 35.700 delavcev. 
Zavod za zdravstveno zava
rovanje je izplačal 43,7% na
domestil plač zaradi odsot
nosti z dela zaradi bolezni, 
delodajalci pa 56,3%.

Strokovnjaki ocenjujejo, 
da je odsotnost z dela zaradi 
bolezni le v manjšem delu 
posledica izk ljučno zdrav
stvenega stanja. N ajpogo
steje naj bi bili delavci in ura
dniki "na bolniški" zaradi sla
bih odnosov in razmer v pod
jetjih in spričo drugih nega
tivnih vplivov, ki so jim  izpo
stavljeni. /M.

OBNAVLJANJE 
SAMOSTANSKE 
KNJIŽNICE NA 
KOSTANJEVICI

V samostanu na Kostanjevi
ci nad Novo Gorico obnavljajo 
knjižnico, poimenovano po 
znanem slovenskem jezikoslo
vcu p. Stanislavu Škrabcu. Pro
store prezidavajo, posodab
ljajo in razširjajo, nameščajo 
police in vitrine, polagajo pod 
in izvajajo razna druga dela, s 
čimer bodo knjižnico dvignili 
na sodobno raven. Omogočen 
bo neposreden dostop do 
vseh knjig. Uredili bodo pose
ben prostor za literarno zapu
ščino p. Stanislava Škrabca, ki 
je na Kostanjevici živel več kot 
40 let. Po obnovi bo knjižnica 
odprta za javnost. V franči
škanskem samostanu hranijo 
okoli 10 tisoč knjig mnogih av
torjev in iz raznih obdobij. 
Med njimi so tudi zelo drago
cena dela. Tako hranijo 30 pr- 
votiskov, t.i. inkunabul. Prav ta 
dela pa so povečini v slabem 
stanju, zato bodo prvotiske po
stopno restavrirali, pri čemer 
bodo sodelovali strokovnjaki 
iz Narodne in univerzitetne 
knjižnice v Ljubljani.

Načrt za obnovo samostan
ske knjižnice je izdelala ing. 
arh. Elza Pavšič iz Rožne doli
ne, dela pa vodi predstojnik sa
mostana in župnik na Kosta
njevici p. Matej Papež (na sliki). 
Občina Nova Gorica je za ob
novo lani prispevala osem mi
lijonov tolarjev, ministrstvo za 
kulturo pa dva milijona. Seve
da so stroški obnove visoki, 
večji, kot so v začetku računali. 
Zaradi tega je zaključek obno
ve knjižnice p. Stanislava Skrab- 
ca odvisen od nadaljnje finan
čne pomoči, ki jo je župan No
ve Gorice tudi zagotovil. 
------------ M.
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D E Ž E V N O  V R E M E  O B U D I L O  N A R A V O

OKRASNI IN  
ZELENJAVNI  

VRT V APRILU
Stopamo že v tretji teden 

v aprilu in dočakali smo prve 
obilne padavine po večme
sečni suši. Tudi ohladilo se je, 
kar je bilo kar predvidljivo. 
Dela na vrtovih so se zaradi 
tega nekoliko upočasnila, vse
kakor pa je narava po dežju 
oživela in kljub hladu je vsaj v 
obalnem pasu vse lepo zele
no. Nekaj škode je povzročila 
toča, ki je padala na veliko
nočni ponedeljek, bolj pa skr
bi ohladitev. Hudo je še zlasti 
za tiste ljudi na Bovškem, ki 
jih  je prizadel potres.

O b deževnem vremenu 
bomo začeli urejati balkonske 
in okenske lončnice, ki smo jih 
imeli v prezimovališčih. Po
stopoma jih bolj zalivamo in, 
če imamo toplo gredo, te lon
čnice postavimo vanjo, da se 
rastlina postopoma prilagodi 
toplejšemu rastišču. Čimprej 
moramo presaditi sobne ra
stline in jih primerno zaliti ter 
jim  dognojiti. Vendar pa ne 
dognojujemo sveže presaje
nih. Sadike enoletnic, ki smo 
jih posejali pred dobrim  me

secem, bomo zdaj presadili v 
večje lončke ali jih  prepi ki ra
li. To naredimo, takoj ko jim  
zrasejo prvi pravi listi. Isto 
velja tudi za povrtnino, kot 
so paradižniki, paprika ali ja j
čevci, ki smo jih  pred časom 
posejali v zabojčke in jih  po
stavili na okenske police, da 
so skalili. Se vedno lahko se
jem o nekatere enoletnice, na 
prim er cinije, zajčke, portu- 
lake, tagetise, suhe rože, tu r
ške nageljne idr. Na vrtu pa 
bomo počakali, da ovenejo 
listi hortenzij in hiacint in šele 
nato bom o te zelene dele 
poreza li in jih  o d vrg li na 
kompostni kup. Če ne poča
kamo, da se listi teh čebul
nic sami posušijo, tvegamo, 
da čebulice ne dozorijo, to 
pa pomeni, da prihodnjo po
mlad ne bo tega cvetja. Ko 
se bo vreme nekoliko ustali
lo in se bo zemlja osušila, pa 
bomo na prosto lahko sadili 
meče ali gladiole in dalije. V 
tem času lahko tudi presaja
mo zimzelene okrasne rastli
ne, še zlasti, če imajo kore
ninsko grudo.

V SLOVENIJI KAR 20 
M IL IJ O N O V  LITROV  

NEPRODANEGA V IN A

V Sloveniji zlasti med vino
gradniki in vinarji narašča za
skrbljenost zaradi vinske kri
ze ozirom a znatnega zmanj
ševanja prodaje. Na težave in 
zastoje pri trženju naj bi pred
vsem vplivali manjša kupna 
moč potrošnikov, konkuren
ca tujih vin, ki so v nekaterih 
primerih cenejša od sloven
skih, in tudi velik uvoz vin iz 
Makedonije, kar je pogoj za 
slovenski izvoz v to državo. 
Spričo omenjenih razlogov, 
pa tudi zaradi preusmeritve 
porabe vin in drugih alkohol
nih pijač v potrošnjo brezal
koholnih pijač, zaloge sloven
skih vin naraščajo. O cenju
jejo, da je sedaj v Sloveniji o- 
koli 20 milijonov litrov nepro
danega vina. Večje zaloge ima
jo  tudi predelovalne vinske 
kleti, tudi tiste v Vipavi in na 
Dobrovem v Goriških Brdih. 
Presežki vin, kot omenjeno, 
povzročajo zaskrbljenost, pri 
čemer ni velikih možnosti za 
povečanje izvoza te alkohol
ne pijače. Slovenska vina so 
namreč predraga in z izjemo

■M.

Veliko dela je  tudi v ze
lenjavnem vrtu. Kdor je  gre
dice že posejal, je  pametno, 
da posevke tudi zaščiti. V ta 
namen je še najbolj uporab
no propustno platno iz po
lietilenske mase, ki propušča 
vodo, zrak in svetlobo, obe
nem pa dovolj zaščiti tudi pred 
pozebo in slano. V tem času 
je na vrsti že prvo presajanje 
na prosto. Tako bom o čez 
kak dan, ko se bodo tla osu
šila, lahko presajali solato, 
razne vrste kapusnic in tudi 
drugo povrtnino. Paradižni
ke, jajčevce, papriko in tudi 
že bučke ter kumarice lahko 
posejemo v lončke, ki jih  po
stavimo na okenske police, 
da na toplem mestu prej ska
lijo; ko pa se bodo razvili, jih  
bom o presadili na prosto. 
Komur je skalil krompir, lah
ko na grebene med krom pir 
posadi sadike cvetače, polet
nega zelja ali poletne solate. 
Na prosto bomo kmalu lah
ko posadili tudi stročji fižol, 
rdečo redkev in drugo polet
no povrtnino.

I T A L I J A N S K O  P R A V O

UZAK O N JEN
ELEKTRONSKI

PODPIS
DAMJAN HLEDE

13. marca letos je bil po 
štirih mesecih, odkar ga je 
ministrski svet odobril, kon
čno objavljen v uradnem listu 
izvajalni pravilnik o informat- 
skih in telematskih dokumen
tih  te r o t.i. e lektronskem  
podpisu: gre za zakon št. 513 
z dne 10. novembra 1997.

Zakon določa, da bo sesta
vljanje "informatskega doku
menta" možno s posebnim si
stemom digitalnega podpisa 
(t.i. sistem asimetričnih pod
pisov). Vsakdo, ki se bo ho
tel posluževati tega sistema, 
bo moral na pristojnem ura
du prositi za dvojico infor- 
matskih ključev, od katerih 
bo eden ostal njegov zaseb
ni, drugi pa bo moral postati 
javen s posebno overovitvijo.

nekaterih sort v tujini prema
lo znana. Posebno breme v 
vinarstvu povzroča, kot zapi
sano, uvoz cenenih make
donskih vin, ki dosega od 10 
do 25 m ilijonov litrov na leto.

Če se bo kriza v vinograd
ništvu in vinarstvu nadaljeva
la in poglobila, bi v Sloveniji 
utegnili celo pričeti zmanjše
vati površine, posajene z v in
sko trto.

V IN O G R A D N IK I  
NA SEJMU V IN IT A L Y
V V E R O N I
V četrtek, 16. t.m ., se je v 
Veroni začel letošnji vinski 
sejem Vinitaly, ki je najbolj 
pomemben tovrstni sejem v 
Italiji. Udeležujejo se ga tudi 
s lovensk i v in o g ra d n ik i iz 
Brd. Tudi letos so organiza
to rji ob vinskem sejmu na
menili poseben oddelek o lj
čnemu olju  in potrebni me
hanizaciji, strojem in napra
vam za delo v tork li. Sejem 
se bo končal v ponedeljek, 
20. aprila.

S P R E ME MB E  V 
V O D S T V U  N T K B

OBRAČUN 
POSLOVNEGA 
LETA NTKB

V ponedeljek, 6. aprila, se 
je  sestal upravni svet Nove 
T ržaške  k r e d i t n e  banke  
(NTKB), da bi pregledal in 
odobril prvo bilanco poslov
nega leta po sprejetju dela 
aktivnosti in pasivnosti Trža
ške kred itne banke v lik v i
daciji. Na seji je  prišlo tudi 
do nekaterih  pom em bnih  
sprem em b v sestavi uprav
nega sveta. Predsednik je  
postal Aniceto Ranieri, pod
predsednik bo Giovanni Ga- 
b rie lli, m edtem  ko vstopa 
Enzo Cainero kot svetova
lec v upravni svet na mesto 
D ina M archiorella.

Dosedanji generalni d i
rektor Enzo O rto lan zapu
šča svoje mesto, da bi spre
je l druge zadolžitve v sklo
pu bančne g ru p e BancaAn- 
toniana Popolare Veneta, v ka
tere okv ir spada tud i NTKB. 
Na njegovo mesto prihaja 
G ianluigi Baldassi, ki je bil 
doslej generalni sodirektor. 
Kot piše v tiskovnem poroči
lu, te sprem embe "gre to l
m ačiti v v id iku  še nadaljnje 
krepitve in razvoja tržaške 
bančne ustanove tako v kra
jevnem kot v mednarodnem 
pomenu".

Na svoji seji je upravni svet 
tudi z zadovoljstvom vzel na 
znanje razvoj postavk o zbra- 
nih sredstvih in naložbah, ki 
so se izboljšale tako kakovo
stno ko t ko lič insko. "Eko
nom ski rezultat," piše v t i
skovnem poročilu, "je, čeprav 
negativen, sicer povsem u- 
pravičen, če se upoštevajo te
žave pri poslovanju v zvezi s 
ponovnim  začetkom dejav
nosti. Podatki tekočega po
slovnega leta nakazujejo po
memben vzpon."

IZZIVI MANAGEMENTA
Tudi letos smo se zbrali na

17. posvetovanju organiza
torjev dela, ki je bilo v Kon
gresnem centru Emona Ber
nardin v Portorožu od 1. do 
3. t.m . Organizator posveto
vanja je bil Center za izobra
ževanje in svetovanje v okvi
ru UM - fakultete za organi
zacijske vede iz Kranja.

Že pred posvetovanjem je 
vsak udeleženec prejel bogat 
zbornik posvetovanja z na
slovom Izzivi managementa, 
sicer pa je bilo na posvetu 
predstav ljen ih  skoraj 100 
strokovnih referatov.

Na otvoritvenem delu po
sveta so bili prisotni poleg šte
vilnih udeležencev in referen
tov ugledni gostje predvsem 
iz akademskega sveta. Po
svetovanje j e potekalo ob ple

narnem in zaključnem delu še 
v štirih sekcijah. To so: ka- 
drovsko-izobraževalna, orga- 
nizacijsko-proizvodna, splo
šna sekcija in informatika.

Letošnjega posveta so se 
udeležili tudi tuji strokovnjaki. 
Nekateri so predstavili nove 
praktične m arketinško-po- 
slovne pristope pri organizi
ranju storitvenih in drugih de
javnosti, vlogo komunikacij v 
managementu, kakovost v 
izobraževanju itd. Veliko po
zornost so vzbudili priznani 
strokovnjaki kot npr. Antun 
Vila, Jurij Jug in drugi.

Tisti, ki jim  ni uspelo v živo 
spremljati predavanja na po
svetovanju, imajo možnost le
to proučiti v zborniku s tega 
posvetovanja.
------------ GD

Informatsko listino bodo mo
gli pravilno skleniti le tisti, ka
terih zasebni ključ se bo u- 
jemal z odgovarjajočim jav
nim "dvojčkom". Kot oblika 
zaščite informatskega ključa 
je predvidena možnost njego
vega depozita pri notarju s 
formalnostmi, ki so predvide
ne za tajno oporoko. Zakon 
določa, da ima informatski 
dokument isto dokazno moč, 
kakršno zasebnim listinam 
priznava člen 2702 civilnega 
zakonika. Overitev informat- 
ske listine bo prav tako "infor- 
matska", saj bo zadostovala 
pristavitev notarjevega digi
talnega podpisa.

Kljub temu da je zakon sto
pil v veljavo, pa je treba pri
pom niti, da sistem telemat- 
skega sestavljanja pogodb in 
drugih dokumentov še ni ope
rativen. Da bodo lahko doku
menti in pogodbe med zaseb
niki ter med temi in javnim i 
uradi lahko podpisani digital
no, bo treba počakati še na 
objavo tehničnih pravil, ki jih 
pripravlja posebna komisija za 
inform atiko znotraj javne u- 
prave (Aipa). Samo takrat bo 
načrt, ki ga je uvedel 2. od
stavek 15. člena zakona št. 
59/97 (zakon Bassanini I), v 
celoti uresničen.

To seveda ne pomeni, da 
se cela vrsta pogodbenih ope
racij, za katere lahko že sedaj 
rečemo, da so izvedene v in
formatski oz. telematski obliki 
(dviganje denarja z Bankoma
tom, naročila prek mreže In
te rne t ipd.), ne m ore več 
sklepati brez komaj uvedene
ga digitalnega podpisa. Dvom, 
ki se je nekaterim operater
jem postavil, je neutemeljen 
prav zato, ker omenjeni sis
tem brez tehničnih izvajalnih 
norm še ni operativen.

POSLOVATI S FRANCIJO
GABRIJEL DEVETAK

Francijo uvrščamo med 
industrijske velesile, saj je 
tretji uvoznik in investitor na 
svetu. Tudi francosko-slo- 
venska blagovna menjava, ki 
je v letu 1996 presegla 1,5 
m ilijard USD, uvršča Francijo 
na tretje mesto med gospo
darskimi partnerji Slovenije. 
Več kot polovica dobrin  v 
medsebojni menjavi je iz av
tomobilske industrije. Iz tega 
lahko že uvodoma podčrta
m o m ožnosti za nadaljnje 
povečevanje blagovne menja
ve med Slovenijo in Francijo. 
Poslovati z zelo zahtevnim 
francoskim trgom pa ni eno
stavno: poleg konkurenčne
ga blaga mora naš podjetnik 
obvladati številne predpise, ki 
veljajo v Franciji.

Pred nedavnim je Center 
za mednarodno sodelovanje 
in razvoj v Ljubljani izdal in

: založil izredno praktičen pri- 
; ročnik, ki na razmeroma eno-
1 staven in strokoven način se
znanja s številnimi informa- 

j  cijami in možnim i načini po
slovanja s Francijo. Delo na 
159 straneh so napisali Bojan 
Zidarič, Vladoša M ilenkovič 
in Darja Žbogar. Z an im iv  
predgovor je prispevala vele
poslanica Francije v Sloveniji

i Fran^oise Bourolleau.
V uvodnih poglavjih so 

podane splošne in praktične 
informacije o Franciji; v nada
ljevanju knjige bo bralec našel 

j  podatke o carinskih predpi- 
j  sih, dvostranskem sodelova- 
j  nju med Slovenijo in Francijo, 
mednarodni menjavi, evrop

s ke m  sporazum u, poreklu
I blaga in načinih opravljanja
l storitev v Franciji itd. Avtorji 
j so celo objavili možne obli- 
' ke za sestavo zunanjetrgo
vinske kupoprodajne pogod
be za Francijo, obliko in vse

bino ponudbe, najbolj po
membne elemente v pogod
bi in celo problematiko o tr- 

j  govinskem zastopniku. Zani
mivi sta tudi pogodba o d i
stribuciji in pogodba o trgo
vinskem zastopanju. Avtorji 
so se nato posebej zaustavi
li pri ustanavljanju podjetij, 
tujih vlaganjih, zaposlovanju, 
konkurenci, davkih, varstvu 
pravic industrijske lastnine in 

j  mednarodni arbitraži v med
narodnem poslovanju. V do
datku ponuj a kn jiga m o 
žnost proučitve Evropskega 
sporazuma. V več prilogah so 
navedeni zanimivi izdelki, ta
rifne številke, carinski plafon 
itd., kar služi pri vsakdanjem 
strokovnem delu menjave s 
Francijo. Za marsikoga bo za
nimiv pregled francoskih sej
mov z navedbo krajev, časa 
in vrste sejemske prireditve. 
Za tiste, ki potrebujejo fran- 

! coske odvetnike, pa je pot do 
le-teh olajšana, saj so s polni
mi naslovi zajeti v zaključ
nem delu priročnika.
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JADRANJE P O G O V O R  /  ANDREJ GREGORI N A M I Z N I  TENIS IN ROKOMET

"GLAVNI CILJ JE PRITEGNITI 
ČIM VEC MLADIH!"

ERIK DOLHAR

Kot smo že poročali, je bil na občnem zboru Tržaškega pomorskega kluba 
Sirena 13, februarja letos imenovan za novega športnega direktorja kluba 

oz. tistega, ki bo odslej skrbel za jadranje, 29-letni Andrej Gregori.

Moj prvi cilj je nedvomno ta, 
da bi skušal privabiti čim več 
otrok k morju oz. k jadranju. 
Nato bi želel doseči, da bi bil od
nos med športniki in društvom 
nekoliko drugačen kot sedaj. 
Zadnja leta namreč ni bilo veliko 
medsebojnih stikov, razen zgolj 
ob tekmah. Rad bi videl, da bi 
predvsem naši starejši tekmo
valci nekoliko bolj sodelovali pri 
življenju kluba, ne samo na re
gatah, temveč tudi pri pripravah 
nanje. Pred regatami moramo 
namreč pripraviti jadrnice, pre
vozna sredstva-gumenjake za 
asistenco in še marsikaj. Želel 
sem reči, da v klubu ni dovolj 
pripraviti le jadrnice. Problemov 
"za kulisami" je še veliko.

DEKLETA IN FANTJE KRASA NA 
TRADICIONALNIH TURNIRJIH V NEMČIJI

Naj vam ga na kratko pred
stavimo. Z jadranjem se je začel 
ukvarjati pri osmih letih. Prvi te
čaj je opravil v Kopru, nakar se 
je udeleževal tekem v mladin
skih razredih. Zadnja leta seje 
posvetil regatiranju na velikih ka- 
jutnih jadrnicah. Sodeloval je 
tudi z uveljavljenimi jadralci, kot 
so Puh, Strauss in Battiston. Na
stopil je tudi na regati Rimini - 
Krf - Rimini. Najprej smo ga 
vprašali, ali si je to imenovanje 
sploh pričakoval: "Lahko bi re
kel, da sem si to imenovanje 
delno pričakoval, ker je zadnje 
čase prišlo na dan, da bi bila 
potrebna zamenjava v vodstvu 
kluba, oz. da bi prišle na dan 
nove ideje."

Bruno Bogateč, 
odstopajoči dolgoletni 

športni vodja Sirene, oče 
slavne Arianne, že nekaj 
svetuje: p riteg n iti čitnveč 

mladih tečajnikov 
k regatiranju ... 

Nedvomno je to eden naših 
glavnih ciljev. Zadeva pa ni tako 
enostavna. Pozimi imajo nam
reč otroci, poleg šole, še veliko 
drugih obveznosti: ukvarjajo se 
s kakim drugim športom, z 
glasbo in še s čim, tako da je 
težko vse to usklajevati. Gotovo 
Pa je to naš cilj.

K a j p a  sam načrtuješ  
Za prihodnost Sirene? 
Osebno imam dve veliki že

lji- Najprej to, da bi naša že tra
dicionalna regata Trst-Brioni us
pela nekoliko bolje kot zadnja 
leta. Zadnja izvedba je bila sicer 
gotovo dobra, želel pa bi, da bi 
število udeležencev naraslo. Ze
lo pomembno je dalje delo z 
otroki, in to ne samos športne
ga vidika, temveč tudi za obstoj 
kluba nasploh.

Kako p a  sploh poteka  
vaše delovanje oz. kako  

delate z  m ladim i ja d ra lc i  -  

bodočimi tekmovalci?
Pri Sireni najprej prirejamo 

začetniške tečaje, ki običajno 
Potekajo v poletnih mesecih, ko 
otroci nimajo šolskih obvezno
sti. Naši trenerji morajo malo za 
salo in malo zares naučiti in pri
vabiti te otroke. Jasno je namreč, 
da ne moremo z njimi imeti od 
vsega začetka strogo resnega 
Pdstopa do treningov jadranja, 
temveč jih skušamo privabiti z 
jgro. Kasneje pa spoznamo, kdo 
Je vsaj malo nadarjen in kdo se 
Zeli ukvarjati s to športno pa
nogo in z morjem nasploh. Sledi 
kratek pogovor s starši, da izve
do, kaj mislijo oni in otrok sam, 
ce mu je jadranje všeč oz. če želi 
to nadaljevati. Problemi nastaja
jo od septembra-oktobra dalje, 
ko skušamo trenirati ob sobo
tah, nedeljah in praznikih. Žal 
nam pri tem Tržaški zaliv ni pre
lec naklonjen, saj nam pozimi 
udi močna burjaotežkoča po- 
ek rednih treningov, ki jih je za
radi vremenskih razmer tudi 
^anj. Prav v takih razmerah 
f  P°z.namo' ^  ima otrok res ve- 
'ko željo, da bi se ukvarjal z ja- 
ranjem, saj je potrebna velika 

Požrtvovalnost, da uspešno ja- 
ramo v zimskih mesecih; do- 
ro namreč vemo, da v mrazu 

n burji ni prav lahko jadrati.

K a te r i p a  je  p rv i načrt, 
k i g a  boš skušal izpe lja ti?

NASI DOBRI V TRZICU

Konec prejšnjega tedna je 
bila pred Tržičem že trad i
cionalna mednarodna rega
ta za razred europa Finessa 
Cup v organizaciji domačega 
kluba SVOC. Gre za pravo 
M ini evropsko prvenstvo. V 
konkurenci 133 udeležencev 
iz 12 evropskih držav so za
mejski predstavniki dosegli 
dober uspeh. Po prvi od še
stih regat je Arianna Bogateč 
(Sirena-na sliki) prevzela vod
stvo, drugi je bil Maurizio Ben
čič, tretja pa Johana Križnič 
(oba Čupa). Na koncu pa so 
žal vsi skupaj pokvarili svoje 
uvrstitve. Na skupni lestvici se 
je najvišje povzpel Benčič, ki 
je bil šesti, Bogatčeva je bila 
osma in prva med dekleti, Kri- 
žničeva pa 77. in 25. na žen
ski lestvici. Poleg omenjenih 
naših predstavnikov so se tek
movanja udeležili še M iran 
Guštin in Andrej Močilnik za 
Sireno, ki sta na koncu prista
la na 27. oz. 60. mestu, ter 
Barbara P icu lin  za Čupo 
(119.). Arianna Bogateč bo že 
v soboto odpotovala v Fran
cijo, kjer bo ves teden merila 
moči na ducatu predolimpij
skih regat.

Jadralna kluba Pirat in Bur
ja sta v nedeljo, 12. t.m., v 
Portorožu in Izoli pripravila 
velikonočne regate za razre
de optimist, evropa, laser ra- 
dial, laser in 470. Domači ja
dralci so imeli največ uspeha 
prav v slednjem razredu, kjer 
sta mladinska evropska prva
ka Miha Staut in Peter Habjan 
odpeljala svojo zadnjo rega
to in zanesljivo zmagala. Oba

bosta namreč v prihodnje tek
movala na jadrnici razreda 
49-er skupaj z Dušanom Pu
hom in Samom Potokarjem.

Če so si drugi športniki privoščili premor med 
prazniki, pa to ne velja za Krasove pingpongaše in 
rokometaše.

z uvrstitvijo med prvo šest
najsterico na turn irju  svoje 
kategorije. Katja in Irena sta 
vTerniju nastopili tudi v dvoji
cah in na koncu osvojili d ru
go mesto.

Med velikonočnimi praz
niki pa so se v deželi piva in 
klobas mudili tudi Krasovi ro
kometaši, ki letos nastopajo 
v drugi slovenski ligi, ter če
tvorka bivših Krasovih roko
metašic (na sliki Erika Milko
vič, Alenka Bizjak in Vesna 
Jagodic, prve tri stoje z leve; 
Monika Čufar čepi prva na 
levi), ki letos branijo barve tr-

Mladinci Krasa Telital so 
od 11. do 13. t.m. tekmovali 
v Nemčiji na 5. mednarod
nem turnirju v kraju Rotlinger 
Belzingen, 40 km od Stuttgar
ta. Tamkajšnje podjetno nami
znoteniško društvo je k sode
lovanju pritegnilo kar 13 ev
ropskih držav. Kras Telital je 
nastopil z dvema ekipama 
mladink (Vanja, Martina in Ni
na Milič, Daša Bresciani, Jas
min Kralj) in z ekipo mladin
cev v postavi Bojan Simone- 
ta, Uroš Fabiani, Boštjan Milič 
in Jurij Verč. Prva ženska po
stava je osvojila solidno kon
čno šesto mesto, medtem ko 
sta se druga ženska in edina 
moška ekipa Krasa Telital uvr
stili precej slabše. Na tem ve
likem in napornem turnirju, 
na katerem so vsa najboljša 
mesta tako v ženski kot v 
moški konkurenci zasedle 
premočne švedske ekipe, sta 
Krasov naraščaj spremljala 
trenerja Sonja in Robert Milič.

Ženska vrsta je pred odho
dom v Nemčijo izkoristila pri
sotnost slovenske reprezen
tance v Vrtojbi za skupne tre
ninge z najboljšimi igralkami 
iz matične domovine.

Hkrati je bil v Terniju zad
nji letošnji turnir za kvalifika
cije na Top 12. Od Krasovih 
drugokategornic se ga je ude
ležila le Katja M ilič, ki se je 
uvrstila med prvo osmerico, 
s tem pa še ni rečeno, da bo 
nastopila na turnirju ducata 
najboljših igralk v Italiji, na ka
terega pa je njena sestrična 
Vanja kot številka 8 v državi 
prepuščena d irektno. Med 
drugokategornicami je svoje 
znanje merila tudi Irena Ru- 
stja, tretjekategornica, ki si je 
priborila pravico do nastopa

no" preživetje velikonočnih 
praznikov. Nekaj več o tem 
gostovanju nam je povedala 
Alenka Bizjak: "Letos smo pr
vič nastopile z našo novo eki
po Team Trieste. Zelo lepo 
smo se ujele in se tudi zelo 
dobro uvrstile. V soboto smo 
odigrale tri tekme, od katerih 
smo zmagale dve in se tako 
uvrstile v polfinale, ki smo ga 
odigrale'v nedeljo dopoldne. 
Imele pa smo malo smole in 
izgubile obe tekmi, ne samo 
po naši krivdi, temveč tudi 
zaradi sodnikov, ki nam niso 
bili ravno naklonjeni."

Kakšno p a  je  bilo 
vzdušje?

žaškega drugoligaša Team 
Trieste. Kot že vrsto let sta se 
obe postavi udeležili tradicio
nalnega turni r j a v Braun- 
schvveigu, na katerega vsako 
leto radi zahajajo ne toliko za 
dosego kdovekakšnih rezul
ta tov (konkurenca osta lih  
ekip z vseh koncev Evrope je 
namreč preostra: v ženski 
konkurenci je bila sicer trža
ška ekipa edina tuja, medtem 
ko so moške ekipe, poleg iz 
gostujoče Nemčije, prišle iz 
Italije, Slovenije, Francije in Ni
zozem ske), tem več p red 
vsem za navezavo novih pri
jateljskih stikov ter "alternativ-

OBRAČUN OB VELIKONOČNEM PREMORU
IVAN BAJC

Odbojkarska, košarkarska in 
nogometna prvenstva se počasi 
iztekajo, saj bo večina zaključnih 
odločitev padla že čez mesec 
dni. Kako pa so se do sedaj izka
zali naši športniki?

ODBOJKA
Če pričnemo z odbojko, lah

ko zatrdimo, da je letošnja se
zona nekoliko negativna, kar se 
tiče splošnih rezultatov, poziti
vno pa je, da je spravila našo od
bojko na realnejša tla, saj lan
ska restrukturacija prvenstev ni 
dala prave slike o stanju naših 
šesterk. Zamejska odbojka pre
more samo eno ekipo, ki se res 
lahko kosa v meddeželnem ali 
celo vsedržavnem merilu, in to 
je seveda moška postava Vala. 
Edino to društvo ima namreč 
tako strukturo, da lahko cilja v 
prihodnjih letih tudi na A-2 ligo. 
Omembe vredna je tukaj še tek
ma, ki jo je Val odigral s sloven
skim državnim prvakom Salo
nitom Anhovo, kateremu seje, 
kljub porazu 3:0, dobro upiral. 
V ostalih prvenstvih so naše 
šesterke igrale po pričakovanju, 
le moška postava Sloge je neko
liko zatajila, saj se ji žal obeta 
izpad iz državne B-2 lige.

KOŠARKA
Naši košarkarji so do sedaj 

zaigrali s spremenljivo srečo. Več 
od pričakovanega so na igrišču 
pokazali Jadranovci, ki so si brez 
večjih težav zagotovili nastop v 
play-offu. Vatovca in njegove fan
te čaka tako sedaj novo po
glavje, v katerem se bo naša 
združena ekipa potegovala za na
predovanje. Jadran je vsako leto 
sposoben presenečenja, največ 
zaslug za letošnje pa imata brez

dvoma mlada Štefan Samec (na
sliki) in Michael Grbec, ki sta se 
odlično vključila v peterko. Do
bre novice tudi iz C-2 lige, kjer 
si je goriški Dom v drugi fazi pr

venstva zagotovil obstanek. V D 
ligi ni padla še nobena končna 
odločitev, sicer pa lahko napo
vemo, da si bo Cicibona zago
tovila obstanek, da Bor računa 
na veliki skok med C-ligaše in 
da se Kontovelu najbrž slaba pi- 

j še, saj bo po vsej verjetnosti dru
go leto delal družbo Bregu v pro
mocijski ligi.

AMATERSKI NOGOMET
Kar se amaterskega nogome

ta tiče, lahko povemo, da je do
sedanji obračun še kar pozitiven. 
V promocijski ligi sta Žarja/Gaja 
in Primorje odigrala dobro pr
venstvo in lezajuventinoježal 
izpad skoraj neizbežen. V prvi 
amaterski ligi je Vesna tik pred 
zgodovinskim korakom, saj ji 
bo bržkone uspel veliki skok v 
promocijsko ligo. Naše ostale 
amaterske enajsterice so brez 
večjih izjem odigrale solidno pr
venstvo. Omenili bi le še, daje 
iz vrst doberdobske Mladosti 
mladi in perspektivni Peter Ger- 
golet igral z goriško pokrajinsko 

' reprezentanco. Gergolet je res 
dobro opravil svojo nalogo, saj 
je dosegel tudi zadetek, ki je se- 

i lekcijo najboljših goriških nogo
metašev popeljal v finale.

Kot vsako leto je bilo zelo 
lepo, prijetno, tako da upam, 
da bomo tudi prihodnje leto 
sodelovale na tem turnirju. 
Vsako leto namreč spoznaš 
veliko novih ljudi različnih 
kultur.

K a j p a  nam lahko  
poveš o moškem  

tu rn irju?
Naši bivši fantje - Krašovci 

so žal izgubili vse tekme in 
tako zaključili nastope že v 
soboto. Kot že nekaj let pa so 
tudi letos zmagali turnir Hr- 
peljci Andorja iz Kozine.

Konkurenca p a  je  
bila nedvomno ostra...

N a jm očne jše  ek i pe so 
bile prav domače, nemške,

! saj imajo v Nemčiji že dol
goletno trad ic ijo  rokometa 
in imajo zato zelo močne e- 
kipe z dobro podkovanim i 
igralci.
  ED

M LA D IN SKA  KOŠARKA

IZ T O K  FLO R ID A N  
(B O R ) Z DEŽELO  
NA DUNAJU
14-letni Borovec Iztok Flo- 
ridan je bil kot edini zam ej
ski košarkar vključen v re
p rezentanco Furlanije-Ju- 
lijske krajine, ki je od 7. do 
11. t.m . na Dunaju sodelo
vala na m ladinskem  tu rn ir
ju. V deželno selekcijo je bil 
vk ljučen šele po zadnjem  
treningu. Njemu bi se mora
la pr i d ruž i t i  t ud i  n jegov  
klubski tovariš Diego Posar, 
ki pa si je  čisto na koncu pri- 
rav z lom il prst, ter Kontove- 
lec Žiga Ražem, ki pa je leto 
dni mlajši in bo imel še ve
liko priložnosti, da se izkaže.

OBVESTILA

SK Devin prireja v nedeljo, 
19. t.m., pohod iz Praprota do 
Repna, t.j. že 12. Memorial 
Mirko Škabar. Odhod iz Pra
prota od 8.30 do 10. ure.

15
Č E TR TE K  
1 6 . A P R IL A  
1 9 9 8



N O V I GLAS /  ŠT. 1 5 1 9 9 8

■ I
• ' '  *  > - Z .

, m / m l

D rugi dan je velika 
množica, k i je prišla na 
praznik, slišala, da 
Jezus prihaja v 
Jeruzalem. Vzeli so 
palmove veje, mu šli 
napro ti in  vzk lika li: 
"Hozana!
Blagoslovljen, k i prihaja 
v Gospodovem imenu!" 
(Jn 12,12-13)

Na o ljčno  nedeljo  
se je nad 
desettisočglava 
m nožica s palm ovim i 
vejami v rokah 
spuščala proti 
Jeruzalem u.

N ato  me je angel odnesel v duhu na veliko in visoko goro ter m i pokazal sveto mesto 
Jeruzalem, k i je priha ja lo  z neba od Boga, sijoče v božjem veličastvu-. (Raz 21,10-11) 

Jeruzalem  - pogled z Oljske gore

"G lej dekla sem Gospodova, zgodi se m i po tvo ji besedi." 
(Lk 1,38)

Nazaret - votlina angelovega oznanjenja v M arijini 
baziliki

Šest dn i potem vzame Jezus s seboj Petra, Jakoba in  
njegovega brata Janeza in jih  povede na visoko goro, na 
samo. Vpričo n jih  se je spremenil. Njegov obraz se je zableščal 
kakor sonce in  njegova obleka je postala bela kakor luč.
(M t 17,1-2)

G ora Tab or - na kraj Jezusovega sprem enenja smo jo 
mahnili kar peš.

"Gospod, nauči nas 
m o lit i! "  (Lk 11,1) 

Paternoster - naša 
skupina pred ploščo s 
slovenskim očenašem v 
kapeli karm eličanskega 
sam ostana, na mestu, 
kjer je Jezus učil učence 
moliti.
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1 3 'a veliki četrtek, v poznih večernih urah, se je skupina slo
venskih vernikov vrnila s sedemdnevnega romanja po Sveti deželi, 
ki gaje naš tednik pripravil skupno s potovalno agencijo IOT. Vse, 
kar smo doživljali v tem izrednem predvelikonočnem času, bo 
vsak izmed nas gotovo še veliko časa poglabljal v svojih spominih. 
Sveta dežela, ki se pogledu odpre v svoji slikovitosti in raznolikosti, 
nam razkrije svet, kjer se globoka dvatisočletna pot krščanstva 
neprenehoma prepleta z judovskim in muslimanskim svetom.

"Ne bojte se! Glejte, oznanjam vam veliko veselje, k i bo 
za vse ljud i. Danes se vam je v Davidovem mestu rod il 
Zveličar, k i j e  Kristus Gospod." (Lk 2,10-11)

Betlehem  - v votlini na betlehem skih poljanah, kjer 
je angel oznanil pastirjem  veselo novico, smo se zbrali pri 
bogoslužni daritvi.

Jezus mu reče: "Vstani, vzemi svoja nosila in hodi!" (Jn 5,8) 
Betesda - kopel ozdravljenja, kjer je Jezus na sobotni 

dan ozdravil m rtvoudnega.

Ko smo prispeli na letališče Ben Gurion v Tel Aviv, seje naša 
pot začela najprej proti Jeruzalemu, ki nas je v poznem popol
danskem soncu sprejel v svojih belo-zlatih odtenkih.

Z Oljske gore se pogled odpre na staro obzidano mesto in tu 
mala cerkev Dominus Flevit opomni romarja na kraj, kjer se je 
Jezus jokal ob pogledu na Jeruzalem, zapečaten s kruto usodo, 
"ker ni prepoznal časa, ko je bil obiskan". Prek celega griča Oljske 
gore nas spremljajo spomini na evangeljsko dogajanje: z vrha

gore, kjer se dviga 
kapela Vnebov
zetja, se pot vije 
proti dolini reke 
Cedron, ob poti je 
tu karmeličanski 
samostan s kape

lo Očenaša, krajem, kjer je Jezus učil učence Gospodovo molitev. 
Ob vznožju doline nas starodavne oljke v vrtu Getsemani z baziliko 
Narodov povedejo v trenutke Kristusovega trpljenja v pred
smrtnem boju.

Poti, ki z Oljske gore pelje v Jeruzalem, se bomo še posebno 
spomnili ob enkratnem doživetju, ko smo se na oljčno nedeljo v 
večtisočmnožični procesiji, ob glasnem petju in plapolanju pal
movih vej počasi pomikali proti mestnemu središču.

Na nasprotnem griču, gori Sion, se romarju vtisne dvorana 
Zadnje večerje, kraj, kjer se verniki vseh krščanskih skupnosti zbi
rajo v tihi molitvi. Poleg spomina na zadnjo večerjo je to tudi kraj 
prihoda Sv. Duha. Bogoslužje v tej dvorani ni dovoljeno; k mašni 
daritvi smo se zbrali v bližnji cerkvi Zadnje večerje. Skupno z itali
jansko skupino, kateri smo se na tem romanju pridružili, seje pri 
tem kakor tudi pri drugih bogoslužjih, ki smo jih imeli v Sveti de- 

! želi, zaslišalo prelepo slovensko petje, kije naše sopotnike ganilo.
Središče verskega dogajanja pa je prav znotraj mestnega obzi

dja. Težišče celotnega krščanskega sveta je cerkev Božjega groba, 
ki prekriva goro Golgoto ali Kalvarijo in v skalo izklesan grob, ka
mor so Kristusa položili. Na mestu križanja je postavljen oltar in 
okrogla srebrna plošča pod oltarjem z odprtino v sredini dopušča 
vernikom, da se dotaknejo skale, nad katero je Jezus na križu iz- 

i dihnil. Na kraj Božjega groba, kjer je sedaj majhna kapela, vodijo 
| ozka nizka vrata. Kljub temu da so razne dozidave temu kraju 
i odvzele prvotno podobo, ohranja ta cerkev svoje pretresljivo 
sporočilo. Z našo skupino smo zadnji dan bivanja v Jeruzalemu 

1 ob 5.30 zjutraj prisostvovali mašni daritvi v kapeli Božjega groba.
I To nam je ta kraj v zgodnjih urah, v tišini in zbranosti redkih ča
stilcev še bolj približalo v njegovi veličini.

Iz Jeruzalema nas je pot vodila preko Judejske puščave, ki jev 
tem letnem času posejana z neverjetnim cvetjem in rastjem, pre- 

; ko Jerihe in Mrtvega morja na sever v Galilejo. Nazaret, gora Ta
bor, Genezareško jezero z goro Blagrov pa Kafarnaum s Petrovo 

1 hišo so bile glavne postaje v tej deželi, ki se nam je odprla v iz
redno bujnem zelenju in toplem poletnem soncu. Svojo zadnjo 

j  postojanko smo opravili na gori Karmel. Tu nasje pogled na Sre- 
] dozemsko morje že zvabil v skorajšnjo vrnitev. Se zadnji pozdrav 
je veljal tej Obljubljeni deželi s telavivskega letališča, nakar je tudi 
naše letalo vzletelo proti domu.

ROMANJE V SVETO DEŽELO
■ o n

"Kaj iščete živega med 
m rtv im i*  N i ga tukaj, 

temveč je vstal."
(Lk 24,5-6) 

Cerkev Božjega 
groba - središče 

krščanskega sveta - si 
danes lasti 5 krščanskih 

skupnosti: latinska 
(katoliška), grška, 

arm enska, koptska in 
sirska. N a sliki: vhod v 
kapelico, kam or je po 

izročilu Kristus bil 
položen v grob.

Ko se je postil štirideset dn i in štirideset noči, je b il 
naposled lačen. P ristop il je skušnjavec in mu rekel: "Če si 
Božji Sin, reci, naj bodo t i  kam ni kruh". On pa je odgovoril: 
"Pisano je. »Človek naj ne ž iv i samo od kruha, ampak od 
vsake besede, k i pride iz božjih ust«." (M t 4,23)

G ora Štiridesetih  d n i severozahodno od Jerihe z 
grškim sam ostanom  K arantal
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Padel je na kolena in m o lil: "Oče, če hočeš, vzemi ta kelih  
od mene, toda ne moja volja, temveč tvoja naj se zgodi."
(Lk 22,41-42)

Vrt Getsem ani - starodavne oljke, nekatere med njimi 
imajo 2000 let, so priča Jezusovega sm rtnega boja.


